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Od Prešerna do Jurčiča
Drage bralke in bralci, pred vami je naposled prva letošnja številka Klasja. V njej 
se še enkrat oziramo v minulo leto 2018, s polnimi pljuči pa že uživamo v svežini 
leta 2019.
 Naša občina se lahko ponaša s številnimi kulturnimi zakladi in bogatim kultur-
nim izročilom. Za nami sta dva praznika kulture. Na predvečer slovenskega kul-
turnega praznika smo se na Krki spomnili največjega slovenskega pesnika Fran-
ceta Prešerna. Ob tej priložnosti je zveza kulturnih društev podelila priznanja 
zaslužnim in uspešnim kulturnim delavcem in ustvarjalcem. 4. marca pa smo 
praznovali rojstni dan svojega rojaka Josipa Jurčiča, avtorja prvega slovenskega 
romana. Praznovanju so se tudi letos pridružili tisoči Slovenk in Slovencev, ki so 
se na prvo marčevsko soboto udeležili tradicionalnega pohoda o Jurčičevi poti. 
Ob tem se velja pohvaliti, da če za Prešerna velja, da je velikan slovenske lirike, 
pa je naš Jurčič velikan slovenskega pripovedništva. 
Na tej bogati zapuščini naših predhodnikov velja tudi danes graditi temelje za 
mladi rod. Tako kot smo udeležencem Jurčičevega pohoda sporočali »Beremo 
domače«, tudi s tega mesta bralkam in bralcem kličemo z istim sloganom. Beri-
te domače! Doma, na poti, v knjižnici, na dopustu …

Matej Šteh, urednik

ČISTILNE NAPRAVE  /  UPORABA DEŽEVNICE
PONIKOVALNICE  /  LOVILCI OLJ IN MAŠČOB

Občina Ivančna Gorica, organizator tržnice  
v Ivančni Gorici, Zavod Prijetno domače in  

Zveza kulturnih društev občine Ivančna Gorica 

vabijo na tradicionalni 

12. VELIKONOČNI 
IVANKIN SEJEM, 

ki bo potekal v soboto, 13. aprila,  
od 8. do 12. ure, 

na Sokolski ulici, v Ivančni Gorici.

Tudi letos bo na osrednjem pomladanskem dogodku na ivan-
ški tržnici na voljo pestra ponudba domačih pridelkov in izdel-
kov, še posebej pa bodo mikavne stojnice, ki bodo naznanjale 
prihajajoče velikonočne praznike. Seveda ne bo manjkala tudi 
bogata ponudba cvetnih butaric, košar, vrtnega orodja in sadik, 
obiskovalci tržnice pa boste lahko z degustiranjem izbrali NAJ-
BOLJŠO VELIKONOČNO ŠUNKO.

Sejem bodo popestrili člani Turističnega društva Ivančna Go-
rica, delavnice v izdelovanju cvetja iz papirja, delavnica šiva-
nja za otroke, svoje ljubljence pa bodo na ogled postavili tudi 
člani Društva gojiteljev malih pasemskih živali Ivančna Gorica. 
Poskrbljeno bo tudi za pester kulturni program in vesele viže 
Ansambla Nipera. 

Pridite v soboto, 13. aprila, v Ivančno Gorico in se prepričajte, 
kaj premore podeželje občine Ivančna Gorica. Počutili se boste 
prijetno in domače!

Letos so pohodniki spoznavali Jurčičeve 
bralne zapovedi in uživali v čudovitem 
pomladnem vremenu str. 5

Praznik slovenske kulture smo  
praznovali z 20-letnico Zveze kulturnih 
društev občine Ivančna Gorica 

Športnika občine za leto 2018 sta postala  
Barbara Trunkelj in Simon Stopar

str. 3

str. 4
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Ko l o fo n Prispevke za naslednjo številko sprejemamo do 10. aprila.

Klasje - Glasilo prebivalcev občine Ivančna Gorica; Ustanovitelj časopisa: Občinski svet Občine Ivančna Gorica; Sedež uredništva: Cesta II. grupe odredov 17, 1295 Ivančna Gorica, telefon: 781 21 30, faks: 
781 21 31, e-pošta: klasje.casopis@siol.net, spletna stran: www.klasje.net; Uredniški odbor: Matej Šteh - glavni in odgovorni urednik, Leopold Sever - Kratkočasnik, Siva in Severna stran, Simon Bregar, Jože 
Glavič, Franc Fritz Murgelj, Janko Zadel, Jožefa Železnikar; Lektoriranje: Mateja D. Murgelj; Oblikovna zasnova: Robert Kuhar; Priprava za tisk: AMSET, d. o. o.; Tisk: Delo Časopisno založniško podjetje d.o.o.,  
Časopis KLASJE izhaja v 6.250 izvodih mesečno in ga prejemajo vsa gospodinjstva v občini brezplačno.

Z vsemi močmi v nove izzive
Prvi meseci v letu so po navadi namenjeni obračunom in pogovorom 
o opravljenem delu v preteklem letu in načrtom za tekoče leto. Tako je 
tudi letos. Občni zbori društev in zvez društev so v polnem teku. Nekaj 
sem jih tudi sam obiskal in lahko zatrdim, da je prostovoljno delo še 
vedno ena izmed najpomembnejših gonilnih sil razvoja celotne občine. 
Medtem ko se drugje srečujejo z upadom zanimanja za delo v skupno 
dobro, se pri nas število društev povečuje, prav tako pa se povečuje 
število njihovih članov. Nekatere sredine, kot recimo gasilci, se lahko 
pohvalijo tudi s povečanim zanimanjem mladine za njihovo delo, med-
tem ko marsikoga ta domača naloga še čaka. Pa jo bo treba narediti 
kmalu, ker nobena sredina dolgoročno ne more uspešno delovati brez 
podmladka. Zavedam se, da mora tem ciljem slediti tudi občina, zato 
bomo področju aktivnega vključevanja mladih ljudi v vse dele lokalne 
samouprave v prihodnje posvetili več pozornosti in tudi sredstev. V tem 
mandatu želimo prejeti naziv »Mladim prijazna občina«. Ne zaradi na-
ziva, ampak zaradi prihodnosti občine. 

Pred kratkim je izšel letošnji koledar prireditev v občini Ivančna Gori-
ca. V njem so zajete vse prireditve, ki jih različni organizatorji (občina, 
društva, zavodi, gostinci …) nameravajo organizirati v letu 2019. Skoraj 
200 jih je in to pomeni, da bo teh prireditev različnih vrst veliko in da je 
družabno življenje v občini res pestro, prijetno in domače. Vabim vas, da 
se čim več prireditev udeležite, saj boste s tem dali priznanje dogodku 
in organizatorjem, zase pa boste gotovo s tem storili nekaj dobrega in 
koristnega. Veliko občanov se vas je udeležilo tudi letošnjega, že 26. 
pohoda po Jurčičevi poti, ki je potekal na pustno soboto.
Osnova za naše nadaljnje delo pa sta proračuna Občine Ivančna Gorica 
za leti 2019 in 2020, ki sta bila uspešno sprejeta na seji Občinskega sve-
ta v začetku marca. Kljub težavam in stalnim prepričevanjem na relaciji 
med občinami in državo glede višine povprečnine in s tem posledično 
tudi glede sredstev, ki jih namenjamo za izvajanje zakonskih nalog, 
nam je uspelo tudi tokrat pripraviti razvojno naravnana dokumenta, 
ki bosta občino še bolj utrdila na mestih med najbolj razvitimi sloven-
skimi občinami. Krepko čez 40 odstotkov denarja je namenjenih novim 
investicijam, ob tem pa bomo namenili precej več sredstev kot doslej 
za programe vrtcev, šol, knjižnice, društev, prireditev … Kljub temu je 
vsem potrebam in željam nemogoče ustreči, saj so sredstva omejena. 
Zavedati se je treba, da se vsega ne da narediti naenkrat in da se poja-
vljajo vedno novi problemi in priložnosti, ki jih je potrebno rešiti oziro-
ma izkoristiti. Občinski svet, župan in občinska uprava smo odločeni, da 
bomo še naprej trdo delali v dobro vseh občank in občanov in s ciljem 
enakomernega razvoja vseh delov občine. Pri tem seveda računamo na 
podporo in pomoč celotne skupnosti, predvsem pa prosimo za razume-
vanje, če bi morebiti prišlo do težav ali nenamernih napak. 
Vabim vse, da naše delo sproti spremljate preko občinske spletne strani 
www.ivancna-gorica.si in glasila Klasje. Dobronamerne kritike, predlo-
ge in vprašanja v zvezi z našim delom pa mi lahko vsak trenutek pošljete 
na elektronski naslov dusan.strnad@ivancna-gorica.si.

Dušan Strnad, župan

Novi občinski svet pod streho dal 
proračuna za 2019 in 2020
Začetek novega mandata 2018–2022 je zaznamovalo sprejemanje dvoletnega proračuna Občine Ivančna Go-
rica za leti 2019 in 2020. Občinski svetniki so najpomembnejše gradivo delovnega leta prvič obravnavali na 
2. redni seji, 11. februarja, oba proračuna pa dokončno sprejeli na 3. redni seji, 4. marca. S tem so zagotovili 
izvajanje zakonskih obveznosti in načrtovanih projektov v prihodnjih dveh letih.
Občinska uprava je za prvo obrav-
navo obeh proračunov pripravila 
obsežno gradivo z načrtom razvoj-
nih programov, po katerem so bili 
za leto 2019 načrtovani prihodki 
v višini 14,6 mio EUR in odhodki v 
višini 20,5 mio EUR. Razlika bi se 
pokrila z zadolževanjem v višini 3,3 
mio EUR in prenosom sredstev iz 
leta 2018. Za leto 2020 je bilo po pr-
vem predlogu načrtovanih 15 mio 
EUR prihodkov in 18, 4 mio EUR 
odhodkov. Ker se sredstva iz prora-
čuna ne realizirajo vedno stoodsto-
tno, je tudi za leto 2020 pričakova-
no, da kreditnega potenciala občina 
ne bo izkoristila, prav tako tudi ne 
vseh prejetih finančnih sredstev, 
zato je za uravnoteženje proračuna 
tudi za leto 2020 načrtovano zadol-
ževanje in prenos sredstev iz 2019. 
Občinski svetniki so po razpravi oba 
predloga oddali v  javno obravnavo, 
ki je trajala dva tedna in po kateri 
je bil pripravljen dopolnjen predlog 
proračuna za obe leti. Z njim so se 
seznanili na 3. seji in ga tudi spre-
jeli. Dopolnjen predlog ima za leto 
2019 dobrih 14,8 mio EUR  prihod-
kov in 20,7 mio EUR odhodkov in za 
leto 2020 dobrih 15,1 mio EUR pri-
hodkov in 18,5 mio EUR odhodkov. 
Občinski svetniki so tudi že sprejeli 
program dela za leto 2019.

Kaj sta še prinesli prvi dve 
letošnji seji?
Občinski svet je obravnaval poviša-
nje cen v Vrtcu Ivančna Gorica, kar 
je predvsem posledica dviga plač 
v javnem sektorju. Cene vrtca se 
zvišujejo povprečno za 8,5 %, spre-
memba cen pa ne bo prizadela star-
šev, saj se bodo ta sredstva krila iz 
občinskega proračuna. Za starše, ki 
bodo letos oddajali vloge za vpis v 
vrtec, pa so važne spremembe pra-
vilnika o sprejemu otrok v vrtec. Po 
novem bodo starši, ki imajo enega 
ali dva otroka in sta oba starša za-
poslena, imeli prednost v seštevku 
točk pred starši, kjer eden od star-
šev ni zaposlen in ima družina štiri 
otroke ali več. Prav tako je drugače 
vrednotena vloga starša, ki je inva-
lid.
Na 3. redni seji so občinski svetniki 
sprejeli elaborate o novih cenah ko-
munalnih storitev v občini Ivančna 

Gorica na področju oskrbe s pitno 
vodo, odvajanja in čiščenja komu-
nalne in padavinske odpadne vode, 
storitev javne službe, povezane z 
greznicami in malimi komunalni-
mi čistilnimi napravami, in storitev 
ravnanja s komunalnimi odpadki. 
Kot je pojasnil direktor JKP Grosu-

plje Stane Stopar so višje cene zlasti 
posledica višjih stroškov izvajanja 
komunalnih storitev. Cene se sicer 
določajo v skladu z zakonsko pred-
pisano metodologijo. Nove cene 
so nekoliko višje od dosedanjih na 
vseh področjih, razen pri čiščenju 
odpadnih voda se nekoliko znižajo.

Uredništvo sporoča
Spoštovani bralke in bralci. Izšla je prva letošnja številka Klasja. Po novem letu si običajno vzamemo v uredništvu nekaj premora in izide dvojna »zimska« številka. Letos, ko prave zime sploh 
ni bilo, pa se je ta zimska izdaja podaljšala kar v pomladno. Ne, ni bilo zimskega spanja v uredništvu. Le urednika so doletele nekatere nove delovne naloge in obveznosti, »ta kratko« pa je 
potegnil naš in vaš časopis. Veliko vas je potrpežljivo spraševalo, češ kdaj pa bo Klasje, a Klasja ne bo več in podobno. To je hkrati tudi sporočilo vsem nam, ki časopis ustvarjamo, kako je 
časopis priljubljen in da ste ga pogrešali. Vsem se opravičujem za zamudo.
Na zadnji seji Občinskega sveta so svetniki in svetnice potrdili tudi dva nova člana oz. članici uredništva. S koncem mandata prejšnjega občinskega sveta se je mandat v našem uredniškem 
odboru iztekel Janku Zadelu in Jožetu Glaviču. Obema se zahvaljujem za plodno štiriletno sodelovanje v uredništvu, s katerim sta veliko pripomogla k podobni našega časopisa. Janko se bo 
zdaj preizkušal na čelu višnjanske krajevne skupnosti, Jožetu pa vsi iz srca želimo obilo zdravja. Novi članici sta postali občinski svetnici Irena Goršič in Magdalena Butkovič.
Kot že rečeno, smo v uredništvu pričujočo številko Klasja načrtovali že zelo zgodaj v januarju. Na seji smo čestitali tudi svojemu dolgoletnemu članu Poldetu Severju. Polde je namreč prve 
dni letošnjega leta dopolnil okrogli jubilej, 80 let. Dragi Polde, še na mnoga leta in še obilo ustvarjalnosti pri našem in vašem časniku!

Matej Šteh, urednik

Potrjeni novi člani Nadzornega odbora in delovnih teles 
Občinskega sveta ter druga imenovanja
• Nadzorni odbor: Magdalena Urbančič (na konstitutivni seji Nad-

zornega odbora izvoljena za predsednico), člani Jože Ulčar, Milena 
Vrhovec, Mojca Rus Gačnik, Samo Matkovič

• Statutarno-pravna komisija: predsednica Tjaša Kralj; člani Tomaž 
Smole, Janez Mežan, Jože Kastelic, Sonja Maravič

• Odbor za kmetijstvo in gozdarstvo: predsednica Irma Lekan; člani 
Ignacij Kastelic, Anja Lekan, Andrej Mirtič, Jože Anžlovar, Anton Čer-
nivec

• Odbor za negospodarstvo in javne službe družbenih dejavnosti: 
predsednik Franc Koželj; člani Robert Kohek, Primož Jeralič, Janez 
Drobnič, Marija Koščak, Kristina Zadel

• Odbor za prostorsko planiranje, varstvo okolja in gospodarjenje z 
nepremičninami: predsednik Silvo Praznik; člani Elizabeta Adamlje, 
Uroš Dežman, Milan Ivan Goršič, Gregor Sever, Gregor Jakoš

• Odbor za turizem, gospodarstvo in gospodarske javne službe: 
predsednik Alojzij Šinkovec; člani Magdalena Butkovič, Janko Zadel, 
Anton Kralj, Jože Gregor Strah, Nataša Lukman, Sašo Pajk

• Svet Zavoda Prijetno domače: Elizabeta Adamlje, Martina Hrovat, 
Marija Koščak

• Uredniški odbor javnega glasila Občine Ivančna Gorica: Irena Bro-
dnjak, Magdalena Butkovič

• V Upravni odbor Rokometnega kluba SVIŠ je bila imenovana Mi-
lena Vrenčur, v Nadzorni odbor Rokometnega kluba SVIŠ pa Milan 
Jevnikar.

• V Upravni odbor Nogometnega kluba Ivančna Gorica je bil ime-
novan Silvo Praznik, v Nadzorni odbor Nogometnega kluba Ivančna 
Gorica pa Janez Mežan.

• Miha Genorio je bil razrešen z mesta direktorja Zavoda Prijetno do-
mače, za vršilca dolžnosti direktorja Zavoda Prijetno domače pa je 
bil imenovan Matej Šteh.

Matej Šteh

Na prvi seji občinskega sveta v letu 2019 je potekalo odprtje likovne raz-
stave Petra Shrestha, ki sicer živi v Ljubljani, a ji je navdih za ustvarjanje 
tudi dolina reke Krke, kjer živita njena starša. Odprtja se je udeležil tudi 
njen mož Aswin Kumar Shrestha, častni generalni konzul Nepala v Sloveniji.
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Praznik slovenske kulture smo praznovali z 20-letnico Zveze 
kulturnih društev občine Ivančna Gorica 
Prešernov dan smo v občini Ivančna Gorica obeležili na predvečer praznika s podelitvijo Jurčičevih priznanj in plaket ter praznovanjem 20-le-
tnice delovanja Zveze kulturnih društev občine Ivančna Gorica. Osrednja prireditev z naslovom »Večnost minljivega« je potekala v četrtek, 7. 
februarja 2019, v Družbenem domu na Krki. 
Slavnostni nagovor ob prazniku je 
pripadel županu Dušanu Strnadu, 
ki je vsem prisotnim iskreno čestital 
ob prazniku slovenske kulture, pra-
zniku slovenske besede oz. kot je 
dejal ob našem skupnem prazniku 
in prazniku vseh tistih, ki se čutimo 
Slovence in domoljube. »Prešer-
nov praznik je dan vseh tistih naših 
prednikov, ki so postavljali našo kul-
turo, besedo in našo državo. Tudi v 
naši občini je tako. Ponosen sem na 
številne kulturne ustvarjalce, ki de-
lujejo danes in nadaljujejo izročilo 
naših prednikov. Tradicija se prena-
ša tudi na našo mladino,« je pove-
dal Strnad ter dodal, da občina ve-
liko proračunskih sredstev nameni 
kulturi, v zadnjih letih tudi prenovi 
kulturnih domov. Z izgradnjo bodo-
čega kulturno-upravnega centra v 
Ivančni Gorici pa se bodo omogočili 
kakovostni pogoji za knjižnično de-
javnost in izvedbo kulturnih dogod-
kov v sodobni kulturni dvorani. 
Ob zaključku je čestital še vsem le-
tošnjim Jurčičevim nagrajencem, 
krškemu kulturnemu društvu za 
imeniten večer ter slavljenki Zvezi 
kulturnih društev, ki ima pomemb-
no povezovalno in izobraževalno 

vlogo med številnimi društvi v ob-
čini. 

V kulturna društva vključe-
nih preko 1200 občanov
Začetki Zveze kulturnih društev Ob-
čine Ivančna Gorica sicer segajo že 
v leto 1973, ko se je iz delovanja 
kulturno prosvetnih društev rodila 
Zveza kulturno prosvetnih orga-
nizacij Grosuplje. Leta 1999 so se 
iz ZKD Grosuplje izločila društva iz 
novonastale občine Ivančna Gorica 
in nastala je Zveza kulturnih društev 
občine Ivančna Gorica.  »Tisto, kar 
je najlepše in morda najbolj drago-
ceno, je to, da naša kultura prihaja 
od ljudi in za ljudi. Vse je izvedeno 
ljubiteljsko, prostovoljno, za dob-
robit kraja, domačih ljudi in lastno 
osebnostno rast,« je v nagovoru 
povedala sedanja predsednica ZKD 
občine Ivančna Gorica Maja Lam-
pret. Ljubiteljska kultura v občini 
Ivančna Gorica je navdihujoča. Po-
vezuje 22 kulturnih društev, preko 
60 glasbenih, gledaliških, likovnih, 
plesnih, literarnih in drugih skupin. 
V njih deluje preko 1000 ustvarjal-
cev. Skupno je organiziranih preko 
200 kulturnih dogodkov letno. Od 

izobraževanj pa vse do izjemno kva-
litetnih kulturnih dogodkov, ki dvi-
gujejo kulturni utrip naših krajev. 
Lampretova je v nadaljevanju še 
omenila, da ZKD zadnja leta drži 
pomembno povezovalno nit med 
občino, zavodi, knjižnico, šolami, 
javnim skladom za kulturne dejav-
nosti in še bi lahko naštevali. Zahva-
lila se je še vsem kulturnim delav-
cem in dolgoletni skrbnici kulture 
v naši občini Tatjani Lampret, ki je 
skupaj s predsednikom Jankom Je-
lenčičem dolga leta bdela nad kul-
turo ivanške občine. V nagovoru se 
je s citatom poklonila tudi nedavno 
preminuli kulturni delavki Poloni 
Hrovat iz Ambrusa. 

Jurčičeva priznanja in pla-
kete v roke treh posamezni-
kov in folklorni skupini
Letošnja Jurčičeva priznanja in pla-
kete, ki jih podeljuje ZKD občine 
Ivančna Gorica bienalno, torej vsa-
ko drugo leto, sta nagrajencem iz-
ročila glavna protagonista in zvezdi 
slovenske televizijske nadaljevanke 
Reka ljubezni, Lara Komar in Tadej 
Pišek. Priljubljena TV serija se sne-
ma že četrto sezono prav na Krki in 

po okoliških vaseh.
Kot prvi je Jurčičevo priznanje za 
dolgoletno podporo in viden pri-
spevek k razvoju gledališke dejav-
nosti na Krki prejel Marko Trunkelj 
(zaradi odsotnosti je priznanje pre-
vzela njegova sestra) iz domačega 
kulturnega društva. 
V kategoriji Jurčičevih plaket posa-
meznikom je šla v roke Mojce Zajc 
iz KD Krka za aktivno udejstvovanje 

v kulturnem društvu in prizadeva-
nje za razvoj zborovske dejavnosti 
v domačem kraju. Prav tako je Jur-
čičevo plaketo prejela Vanja Erja-
vec Strmec, članica KD Zagradec za 
aktivno udejstvovanje v zagraškem 
kulturnem društvu in skrb za pevski 
podmladek v njenem okolju. 
Jurčičevo plaketo za skupino pa je 
prejela Otroška folklorna skupina 
Vidovo iz Šentvida pri Stični, za dol-
goletno aktivno delovanje in izje-
mne dosežke na področju ohranja-
nja slovenskega ljudskega izročila. 
V kulturnem programu, ki je bil v 
celoti prepuščen krškim društvom, 
so nastopili učenci Podružnične 
šole Krka, gledališka skupina KD 
Krka, Mešani pevski zbor KD Krka, 
Krški rogisti, priložnostni Kvartet 
Krka, Plesna skupina Fejstples in 
Turistično društvo Krka. Ob tej pri-
ložnosti so si številni obiskovalci 
lahko ogledali razstavo krajanke Pie 
Škufca, skupine Pridnih krških rok, 
ki deluje v okviru TD Krka, Aktiva 
kmečkih žena in članic KD Korinj.  

Gašper Stopar

Predstavljamo Jurčičeve nagrajence 2019
Zveza kulturnih društev občine Ivančna Gorica vsaki dve leti na podlagi razpisa podeli priznanja in plakete posameznikom ali skupinam, ki so 
pomembno prispevali k razvoju ljubiteljske kulture v občini Ivančna Gorica. Letošnja podelitev je potekala na svečani prireditvi ob slovenskem 
kulturnem prazniku na Krki. Predstavljamo dobitnike priznanj. 
Marko Trunkelj, KD Krka – 
Jurčičevo priznanje
V okviru Kulturnega društva Krka že 
vse od ustanovitve deluje gledali-
ška skupina, ki vsakih nekaj let pri-
pravi novo gledališko igro. Za dobro 
izvedeno predstavo pa nikakor niso 
zaslužni le igralci in njihovi mentor-
ji, temveč tudi posamezniki, ki se jih 
na odru sicer nikoli ne vidi, a so za 
dobro in pristno uprizoritev nepo-
grešljivi. Med temi posamezniki je 
zagotovo Marko Trunkelj. 
Marko je bil eden izmed prvih, ki je 
krškim gledališčnikom pomagal pri 
kakovostni produkciji, kar je prvi 
cilj vseh gledaliških ustvarjalcev. S 
svojim poklicnim znanjem, iznajdlji-
vostjo in številnimi idejami je več 
kot dvajset let skrbel za postavitev 
scenografije, pomagal je pri tehnič-
ni izvedbi predstav in s svojimi vozili 
omogočil gostovanja po različnih 

krajih v Sloveniji. Velja za enega iz-
med najbolj prizadevnih, zvestih in 
zaslužnih članov krške ljubiteljske 
kulture. 
Marko Trunkelj je prejemnik Jur-
čičevega priznanja za podporo, za 
dolgoletno podporo in viden pri-
spevek k razvoju gledališke dejav-
nosti na Krki (priznanje je prevzela 
njegova sestra). 

Vanja Erjavec Strmec, KD 
Zagradec – Jurčičeva pla-
keta
Vanja Erjavec Strmec je že kot naj-
stnica nastopala v Gledališki sku-
pini Zagradec in s svojim talentom 
razveseljevala in nasmejala vsakega 
obiskovalca. Ko je skupina preneha-
la delovati, je ostala dejavna v kraju 
in kulturnem društvu. Kot orga-
nistka in zborovodkinja je prevzela 
vodenje Otroškega pevskega zbora 

Zagradec, ki je prvotno župnijski 
pevski zbor. Zbor, ki pod njenim 
vodstvom uspešno deluje že več kot 
20 let, je prepoznaven kot izjemno 
kakovosten otroški zbor, v katerem 
so pevci zmožni peti tudi troglasne 
pesmi. Otroški zbor skupaj z Me-
šanim pevskim zborom Zagradec 
vsako leto priredi božični koncert, 

poleg tega pa poskrbi še za krajši 
koncert ob materinskem dnevu in 
srečanju starostnikov. Številne pe-
smi, ki jih pojejo, Vanja priredi kar 
sama. Od lanskega leta je ponovno 
dejavna tudi v gledališki skupini, v 
kateri z vlogo Pepe iz igre Zagraška 
mama navdušuje zbrano občinstvo. 
Vanja Erjavec Strmec je prejemnica 
Jurčičeve plakete posamezniku, za 
aktivno udejstvovanje v Kulturnem 
društvu Zagradec in skrb za pevski 
podmladek v domačem kraju. 

Mojca Zajc, KD Krka – Jurči-
čeva plaketa
Mojca Zajc za mnoge ljudi pred-
stavlja sinonim zborovskega petja 
na Krki. Svojo ljubezen do glasbe 
in petja ter glasbeno znanje že več 
kot dve desetletji deli med številne 
generacije, ki pod njenim vodstvom 
prepevajo ali so prepevale v krških 

zborih. Zborovsko pesem na Krki 
je ponesla v številna srca in pre-
ko meja domačega kraja. Bogatila 
je domače in občinske prireditve, 
poslušalcu razkrila vso prefinjeno 
toplino pesmi, ki pogosto slavi do-
mačo Krko. 
Začetki »Mojčinih pevskih zborov« 
segajo v leto 1997, ko se je ustano-
vil cerkveni otroški zbor, ki je pri-
jetno popestril dogajanje v župniji 
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in kraju. Čez nekaj let se je otroški 
zbor razdelil na otroškega in mla-
dinskega, oba pa sta se pridružila 
kulturnemu društvu. Iz župnijskega 
mladinskega zbora je kasneje na-
stal današnji Mešani pevski zbor 
Krka. V obeh zborih skupaj prepe-
va približno 40 pevcev. Mojca, nji-
hova zborovodkinja in organistka, 
je s svojimi pevci čez vsa leta pre-
izkušala različne glasbene zvrsti in 
potrpežljivo pripravljala vse širši in 
kakovostnejši glasbeni repertoar. Z 
zboroma je obogatila številne pri-
reditve v domačem kraju in širše. 
Skupaj so pripravili nekaj samostoj-
nih koncertov, med njimi koncert 
Mi gradimo prijateljstvo in Koncert 
božičnih pesmi, poleg tega pa dolga 
leta dajejo osnovni ton Božičnemu 
odmevu na Krki. Njihove nastope 
pogosto spremljajo različni mladi 
krški glasbeniki, večkrat pa jih je na 
različnih instrumentih spremljala 

tudi Mojca. Na področju zborovske-
ga delovanja je Mojca leta 2011 
prejela priznanje JSKD.
Mojca Zajc je prejemnica Jurčiče-
ve nagrade posamezniku, za ra-
zvoj zborovske dejavnosti, prenos 
glasbenih znanj ter velik prispevek 
k širitvi in dostopnosti ljubiteljske 
kulture v lokalnem prostoru 

Otroška folklorna skupina 
Vidovo, KD Vidovo – Jurči-
čeva plaketa
V Šentvidu pri Stični se je plesalo že 
od nekdaj. Leta 1992 je bila usta-
novljena Folklorna skupina Vidovo, 
ki so jo sestavljali mladi, naslednje 
leto pa so se jim pridružili osnovno-
šolci in tako je nastala Otroška fol-
klorna skupina Vidovo. Skupino, ki 
neprekinjeno deluje vse od ustano-
vitve, zdaj vodita Anita in Katarina 
Kotar. 

Mladi folklorniki vsa leta sodelujejo 
na območnih srečanjih otroških fol-
klornih skupin v organizaciji JSKD, 
redno se udeležujejo regijskih sre-
čanj otroških folklornih skupin, na 
katerih so prejeli že več bronastih 
in srebrnih odličij. Leta 2015 je sku-
pina za odrsko postavitev Konjički 

ali zaplešimo po dolenjsko prejela 
zlato priznanje za dosego državne-
ga nivoja, kar se je zgodilo tretjič v 
zgodovini njenega delovanja. 

Lani so zaradi velikega števila otrok 
skupino razdelili na dve podskupini; 
mlajšo skupino so sestavljali otroci 

od petega do devetega leta, starej-
šo pa otroci od desetega do petnaj-
stega leta. Prav vsi so čez celotno 
sezono pridno vadili in pripravili 
dve ločeni odrski postavitvi, ki sta 
na regijskem srečanju prejeli sre-
brno priznanje. Starejši folklorniki 
so bili izbrani za eno izmed desetih 
najboljših otroških folklornih sku-
pin v Sloveniji; predstavili so se na 
državnem srečanju in prejeli zlato 
priznanje JSKD za dosežen državni 
nivo izvedbe plesov in igre in še bi 
lahko naštevali.

Otroška folklorna skupina Vidovo 
Kulturnega društva Vidovo je pre-
jemnica Jurčičeve plakete skupini, 
za dolgoletno aktivno delovanje in 
izjemne dosežke na področju ohra-
njanja slovenskega ljudskega izroči-
la.

ZKD Ivančna Gorica

Športnika občine za leto 2018 sta postala  
Barbara Trunkelj in Simon Stopar
V petek, 21. decembra 2018, je v športni dvorani OŠ Stična potekala že tradicionalna prireditev v počastitev dneva samostojnosti in enotnosti s 
podelitvijo priznanj športnikom občine Ivančna Gorica za leto 2018. Na prireditvi, kjer sta letošnjo rdečo nit imela pohodništvo in raziskovanje 
planin in gora, sta laskavi naziv športnika leta za minulo koledarsko leto prejela gorska tekačica Barbara Trunkelj in rokometaš Simon Stopar.  

»Dan samostojnosti in enotnosti je 
eden od dveh največjih praznikov 
samostojne in neodvisne države 
Slovenije,« je v uvodu povedal slav-
nostni govornik župan Dušan Str-
nad ter dodal: »Letos praznujemo 
že osemindvajseto obletnico plebi-
scita, na katerem smo Slovenci po-
kazali enotno in trdno odločenost, 
da želimo živeti v lastni državi in da 
želimo sami odločati o svoji priho-
dnosti.« 
»Pravijo, da zgledi vlečejo. Mor-
da je lahko občina Ivančna Gorica 
zgled tudi v enotnosti. Oba dose-
danja mandata občinskega sveta, 
ki sem ju imel čast voditi, sta od-
ločitve sprejemala v veliki večini 
soglasno ali pa vsaj z veliko večino 
glasov. Prepričan sem, da bo tako 
tudi v mandatu, ki smo ga ravnokar 
začeli. Tudi pred novoizvoljenim 

občinskim svetom je zahtevno delo. 
Ena od prvih nalog bo priprava in 
obravnava proračunov za naslednji 
dve leti. Skupaj z občinsko upravo, 
brez katere odločitev in projektov 
ne bi bilo mogoče uresničiti, bomo 
gotovo dobra in zmagovita ekipa.«
V svojem nagovoru je omenil tudi 
nesebično pomoč številnih prosto-
voljcev, ki delujejo v naših društvih, 
zvezah in drugih organizacijah ci-
vilne družbe. »Nesebično delo na 
področju prostovoljstva je s strani 
družbe prepogosto premalo pre-
poznavno in nagrajevano. Zato nas 
še posebej veseli, da je letos med 
dobitniki priznanj Državnega sveta 
Republike Slovenije za prostovolj-
ce leta tudi naš občan, Rajko Bivic, 
član ZŠAM Ivančna Gorica.« Zelo 
vesel pa je tudi številnih uspehov, ki 
jih občani naše občine dosegajo na 

športnem področju. »Dosegajo vr-
hunske rezultate in se enakovredno 
merijo s kolegi na državni, evropski 
in svetovni ravni,« je dodal Strnad.  
Ob zaključku je nekaj besed na-
menil vrednoti, ki se nam zdi vsem 
tako samoumevna, da ji pogosto 
ne posvečamo nobene pozornosti 
in spoštovanja več. Gre namreč za 
mir. Tako zunanji kot notranji, po 
katerem hrepeni vsak izmed nas. 
»Vsaka luč, vsak še tako majhen 
plamen, lahko premaga temo. In 
tudi vsak človek lahko s svojo pri-
jaznostjo, spoštovanjem in toplino 
prinese žarek upanja v naš hitri, 
zahtevni svet.« S tem namenom 
so na prireditvi grosupeljski skav-
ti izročili županu Betlehemsko luč 
miru, v upanju, da bi prinesla mir v 
čim več domov. Luč bo v teh dneh 
gorela v prostorih občinske stavbe 
in bo na voljo vsem občankam in 
občanom, ki jo lahko ponesejo na 
svoje domove.  
Po nagovoru in bogatem kulturnem 
programu, ki so ga sooblikovali čla-
ni Vokalne skupine Šentviški slavčki, 
Mladinski pevski zbor OŠ Ferda Ve-
sela Šentvid pri Stični, solist Matej 
Vovk in mažoretke Športnega dru-
štva Sinja klub, je sledil še drugi vr-
hunec petkove svečanosti, podeli-
tev priznanj najboljšim športnikom 
leta v občini Ivančna Gorica. 
V kategoriji mlajših dečkov in deklic 
sta športnika leta postala plezalka 
Neža Zajc in motokrosist Jaka Pe-
klaj, med starejšimi deklicam je 
slavila vsestranska športnica Zoja 
Peteh, med starejšimi dečki pa ro-
kometaš Simon Vidmar. V kategoriji 
mladincev sta športnika leta posta-
la letošnja udeleženka mladinskih 
olimpijskih iger v Argentini v suva-
nju krogle Tjaša Zajc in Jan Pancar, 
motokrosist AMD Šentvid pri Stični. 
Kot že rečeno sta v članski kategoriji 
športnika leta postala Simon Stopar 
in Barbara Trunkelj, med veterani je 
priznanje za odlične športne dosež-
ke prejel motokrosist Drago Hribar, 
med invalidi pa taekwondoist Ke-
nan Husejinović. 
Ekipa leta 2018 v kategoriji športna 

ekipa občine Ivančna Gorica je po-
stala članska ekipa RK SVIŠ Ivančna 
Gorica. 
Priznanje v kategoriji zaslužnih 
športnih delavcev je šla v roke Uro-
ša Šparla (RK SVIŠ Ivančna Gorica, 
Zlata Kristana (Sankukai klub Ivanč-
na Gorica) in Tadeja Hočevarja (Pla-
ninsko društvo Polž). 
Posebno priznanje ZŠO Ivančna Go-
rica, ki ga je podeljeval predsednik 
ZŠO Mitja Hren, sta prejela strelec 
veteran Anton Borštnar in Katja 
Kegl Vencelj, ki ji je letos uspel pravi 
tekaško-pohodniški podvig. Sloven-
sko planinsko pot (SPP) od Maribo-
ra do Ankarana v dolžini 600 km je 

avgusta premagala v rekordnem 
času 8 dni 23 ur in 26 minut, kar je 
nov ženski rekord SPP. 
Košarkarski klub Ivančna Gorica (10 
let), Planinsko društvo Polž (20 let), 
Gorniški klub Limberk (20 let) in 
Strelsko društvo Sonja Vesel Ivanč-
na Gorica (70 let), pa so prejeli pri-
znanja za visoke jubileje delovanja. 
Za popestritev večera so poskrbeli 
prav ivanški »strelci«, ki so prikazali 
streljanje v elektronsko tarčo, revi-
jalno pa sta se v streljanju preizku-
sila še župan Strnad in predsednik 
ZŠO Hren.

Gašper Stopar

Športnika leta 2018 med člani sta postala rokometaš Simon Stopar in teka-
čica Barbara Trunkelj

Članska ekipa RK SVIŠ je zasluženo postala ekipa leta 2018 (na levi strani)

V lanskem letu so okrogli jubilej delovanja praznovali Strelsko društvo So-
nja Vesel Ivančna Gorica, Gorniški klub Limberk, Planinsko društvo Polž in 
Košarkarski klub Ivančna Gorica.

ZŠO Ivančna Gorica je podelila posebno priznanje dvema Šentvidčanoma;  
ultramaratonki Katji Kegl Vencelj, ki je lani pretekla Slovensko planinsko 
pot v rekordnem času in dolgoletnemu veteranu v športnem streljanju An-
tonu Borštnarju. Žal je g. Anton le nekaj tednov kasneje po bolezni sklenil 
bogato življenjsko pot.
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26. pohod po Jurčičevi poti

Letos so pohodniki spoznavali Jurčičeve bralne zapovedi in 
uživali v čudovitem pomladnem vremenu
Jurčičeva pot od Višnje Gore do Muljave vsako leto na prvo soboto v marcu začne sezono planinskih pohodov. Ker pa se pot imenuje po našem 
prvem romanopiscu Josipu Jurčiču, je pohod tudi literarni. Pohodniki so tako lahko na letošnjem tradicionalnem 26. pohodu po Jurčičevi poti 
sodelovali tudi v nagradnem literarnem kvizu, pri reševanju pa so jim ob poti pomagale informacijske table z namigi ter številni Jurčičevi junaki 
iz njegovih črtic in povesti, ki vsako leto oživijo ravno na dan množičnega pohoda.

Muljavci živijo z Jurčičem 
naprej, zavezani lepi 
besedi in gledališču
Na predvečer 26. pohoda po Jurčičevi poti so se ro-
jaku Josipu Jurčiču, že tradicionalno s prireditvami, 
poklonili tudi na Muljavi.
Prireditev Poklon rojaku se je začela s podoknico pred Jurčičevo rojstno 
hišo na Muljavi, kjer so prisotne krajane in goste s pesmijo pozdravili 
člani Moškega pevskega zbora Muljava. Nadaljevalo se je v prostorih 
Jurčičeve domačije, kjer je bila obiskovalcem na ogled razstava otro-
ških ustvarjanj. Prisotne je pozdravil župan Dušan Strnad, ki je ob tej 
priložnosti povedal, da je Jurčičeva humoreska Kozlovska sodba v Višnji 
Gori te dni tudi v Angliji. Predsednik republike Borut Pahor, ki je bil na 
obisku pri britanski kraljici, jo je v angleškem prevodu prejel od slo-
venskega veleposlanika RS v Združenem kraljestvu Velike Britanije in 
Severne Irske.
Zbrane je nagovorila tudi kulturna ustvarjalka, domačinka in Jurčičeva 
daljna sorodnica Tatjana Lampret, ki pravi, da Muljavci živijo z Jurčičem 
naprej, zavezani lepi besedi in gledališču. Prav predsednik domačega 
kulturnega društva Igor Adamič pa je zbranim zaupal, da bodo letos 
muljavski gledališčniki v naravnem amfiteatru na Jurčičevi domačiji 
uprizorili igro Grad Rojinje. 
Kulturni program je poleg moškega pevskega zbora obogatil še pod-
mladek domačega kulturnega društva. Po ogledu razstave so prisotni 
nadaljevali ob klepetu in v pričakovanju 26. pohoda po Jurčičevi poti.

Gašper Stopar

Letošnji pohod je potekal v odličnih 
vremenskih pogojih in pomladne 
temperature so v občino Ivančna 
Gorica privabile številne pohodni-
ke od blizu in daleč. Uživali so v s 
soncem obsijani kulturni krajini, ki 
je bila tudi pisatelju Jurčiču navdih 
za njegova dela. Najprej jih je poz-
dravila Višnja Gora, kamor so se 
mnogi pripeljali tudi s posebnim 
Jurčičevim vlakom, ki je pohodnike 
brezplačno pripeljal iz Ljubljane in 
Novega mesta po zaslugi Slovenskih 
železnic.
Pohodnike je pot vodila iz Višnje 
Gore preko Polževega proti cilju na 

Jurčičevi Muljavi, veliko jih je pred 
Muljavo zavilo tudi na podaljšek 
poti, ki je pohodnike do cilja pri-
peljal preko Krke. Seveda je bil ob-
vezen postanek tudi na prizoriščih 
snemanja popularne TV nadalje-
vanke Reka ljubezni.
Letos so organizatorji z različnimi 
spremljevalnimi vsebinami pou-
darjali tudi pomen domače litera-
ture in pohodnike k branju vabili 
pod sloganom »Beremo domače«. 
Naši pesniki in pisatelji so skrbeli 
za ohranjanje slovenske besede, 
govorili o domačem človeku, zato 
je prav, da se v času globalizacije 

večkrat spomnimo na branje doma-
čih literarnih del. Knjižnica Ivančna 
Gorica na stojnici na Jurčičevi do-
mačiji predstavila knjige domačih 
avtorjev in knjige o naših krajih, to-
vrstno zbirko strokovno imenujemo 

domoznanska literatura. Delili so 
zloženke in vabili k družinski bralni 
znački, ki so jo poimenovali Beremo 
domače. V Krjavljevi koči na Muljavi 
so pohodniki lahko tudi prisluhnili 
pripovedovalcem Jurčičevih del ob 
kamišibaju, namiznem gledališču. 
Ta dan so se pohodniki naučili tudi 
10 Jurčičevih bralnih zapovedi. 
Med pohodniki letošnjega Jurči-
čevega pohoda je bilo opaziti tudi 
veliko »čebelc«, kar ni bilo nenava-

dno, saj je letos pohod potekal na 
pustno soboto, Višnja Gora pa je 
rojstni kraj najbolj marljive pasme 
čebel na svetu. Kranjska sivka po 
zaslugi Emila Rotschutza, ki je živel 
in se s čebelami ukvarjal na gradu 
Podsmreka pri Višnji Gori, že 150 

let nabira med in cvetni prah po 
vseh svetovnih celinah. Tudi zato 
je bil letošnji slavnostni govornik 
predsednik Čebelarske zveze Slove-
nije Boštjan Noč. Tudi sam si je med 
pohodom nadel čebeljo opravo, na 
cilju pa je pohodnike svečano na-
govoril in na ta čudovit pomladni 
dan pohodnike opozoril na naravo 
in čebelji svet v njem. Ni spregledal, 
da tudi na Jurčičevi domačiji sto-
ji čebelnjak. Tako je Noč Jurčičevo 
ustvarjalno moč in navdih povezal s 
čebeljimi pridelki, ki jih je bil očitno 
deležen tudi pisatelj Jurčič. 
Na zaključni prireditvi sta pohodni-
ke pozdravila tudi predsednik Pla-
ninske zveze Slovenije Jože Rovan 

in župan Dušan Strnad. Predsednik 
Rovan je spregovoril o pomenu po-
hodništva, ki združuje tisoče Slo-
vencev, organizatorjem Jurčičevega 
pohoda pa je čestital za uspešno 
organizacijo. Tudi župan Strnad se 

je zahvalil številnim prostovoljcem 
iz več kot 15 različnih društev, kra-
jevnih skupnosti in organizacij, ki so 
skupaj z Občino Ivančno Gorico in 
Planinskim društvom Polž sodelo-
vali pri organizaciji pohoda. Pripra-
ve so potekale več tednov, pa tudi 
na dan pohoda so pohodnikom na 
poti od začetka do konca izkazovali 
pristno dolenjsko gostoljubje.
Program sklepne prireditve so obli-
kovali člani domačega kulturnega 
društva Josip Jurčič, ansambel Ni-
pera, Višnjan Marko Vozelj z Mojstri 
ter nepogrešljiva Godba Stična. 

Matej Šteh

Tudi letos je v sodelovanju s Slovenskimi železnicami v Višnjo Goro poho-
dnike pripeljal Jurčičev vlak

Pohoda sta se v družbi župana udeležila prvi mož slovenskih čebelarje in 
prvi mož slovenskih planincev



6 jan. - mar. 2019 številka 1

S projektom prevodov Jurčičeve ko-
zlovske sodbe je Javni sklad za kul-
turne dejavnosti Območna izposta-
va Ivančna Gorica začel že leta 2008 
z naslovom »Modrost in pravica«. Z 
zadnjim prevodom Kozlovske sodbe 
v kitajski jezik je projekt presegel 
okvirje evropske skupnosti in ime 
pisatelja Jurčiča, mesta Višnje Gore, 
občine Ivančna Gorica ter Slovenije 
postavil na svetovni zemljevid. 
Po zaslugi projekta je Jurčičeva hu-
moreska do danes prevedena v 13 
jezikov, od tega je v angleškem je-
ziku izšla v dveh različnih prevodih. 
Prevedena je še v francoski, špan-
ski, hrvaški, nemški, poljski, italijan-
ski, ruski, grški, danski, madžarski in 
kitajski jezik. Poleg tega je izšla tudi 
Kozlovska sodba v stripu. Vsak pre-
vod ima tudi svoje ilustracije in gre 
torej tudi po tej plati za popolnoma 
različne izdaje. 
Prisotne Višnjane in nekatere pre-
vajalce in ilustratorje Kozlovske 

sodbe v Višnji Gori so nagovorili 
predsednik domačega turističnega 
društva Jože Gros, predsednik Kra-
jevne skupnosti Višnja Gora Janko 

Zadel in župan Dušan Strnad. Po 
njegovem mnenju so prevodi Jurči-
čeve humoreske edinstven projekt 
v Sloveniji, ki bi ga lahko še bolje 
izkoristili, tudi v smislu protokolar-
nega darila. Kozlovska sodba v Vi-
šnji Gori pa ni edini projekt, ki je še 
posebej povezan z Višnjo Goro. Tu 
lahko omenimo tudi začetek čebe-
larske zgodbe, na katero je ponosen 
tudi Višnjan in predsednik občinske 
turistične zveze Pavel Groznik. Želi 
si, da bi Višnjo Goro v naslednjih 
letih prijavili na natečaj Turistične 
zveze Slovenije, za najlepše malo 
mesto v Sloveniji. 
Bogat petkov večer so popestrili 
še učenci Podružnične šole Višnja 
Gora, citrarka Zofija, duo Maj in Si-
mon ter vokalna skupina Višnjanski 
fantje.

Gašper Stopar

Občina

Živahno vzdušje na stojnici Prijetno domače na sejmu Alpe Adria
Destinacija Prijetno domače - občina Ivančna Gorica se je minuli teden uspešno predstavljala na osrednjem slovenskem turističnem sejmu 
Alpe-Adria, ki je potekal od 30. januarja do 2. februarja 2019, na Gospodarskem razstavišču v Ljubljani. 

Na stojnici v Stebrni dvorani Go-
spodarskega razstavišča so se pod 
okriljem Občinske turistične zveze 
Ivančna Gorica in Zavoda Prije-
tno domače predstavila turistična 
društva iz naše občine, ki so k so-
delovanju povabila tudi nekatere 
turistične ponudnike. Poudarek pri 
promociji je bil na predstavitvi tu-
ristične ponudbe iz ivanške občine, 
ki se povezuje in predstavlja pod 

blagovno znamko Prijetno domače. 
Člani turističnih društev so predsta-
vljali zanimivosti iz svojega lokalne-
ga okolja, hkrati pa promovirali tudi 
ostale zanimivosti in prireditve. 
Med tradicionalnimi prireditvami 
so še posebej izpostavili bližajoči 
se pohod po Jurčičevi poti. Med 
obiskovalci je poleg najbolj obiska-
nih točk v naši občini, kot so stiški 
samostan, Jurčičeva domačija in 

Krška jama, veliko zanimanja vzbu-
jala pot po Reki ljubezni, ki je naj-
novejša turistična ponudba na Krki. 
Pozna pa se tudi že prepoznavnost 
Višnje Gore kot kraja, od koder izvi-
ra kranjska čebela.
Že v sredo, 30. januarja, sta na sej-
mu sodelovala tudi Srednja šola 
Josipa Jurčiča in Vzgojno-izobraže-
valni zavod Višnja Gora, ki sta se 
udeležila tekmovanja Turistične 

zveze Slovenije Več znanja za več 
turizma na temo: Turistični spomi-
nek mojega kraja. Dijaki Srednje 
šole Josipa Jurčiča so izdelali sveče 
iz čebeljega voska, na katerih so bili 
znaki posameznih krajevnih sku-
pnosti občinske blagovne znamke 
Prijetno domače. Na tekmovanju 
so prejeli srebrno priznanje. Dijaki 
Vzgojno-izobraževalnega zavoda 
Višnja Gora pa so se predstavili s 
projektom Paradoks Suhe krajine 

– košara spominkov , ki je komisi-
jo prepričal za bronasto priznanje. 
Čestitke!
Ivanška stojnica je bila v štirih dneh 
dobro obiskana. Člani turističnih 
društev, ki so obiskovalcem ponu-
dili tudi naše lokalne dobrote, so 
poskrbeli za živahno in prešerno 
vzdušje. O tem se je prepričal tudi 
župan Dušan Strnad, ki je sejem 
obiskal v petek.

Matej Šteh

Kranjska čebela in njena 
rojstna Višnja Gora v 
Londonu
V soboto, 9. februarja 2019, sta se na letnem dobro-
delnem srečanju Britansko-slovenskega društva iz Veli-
ke Britanije, ob slovenskem kulturnem prazniku v ho-
telu Ambassadors Bloomsbury v Londonu, predstavili 
kranjska čebela, ki letos praznuje svoj 140. rojstni dan 
in njena rojstna Višnja Gora. Predstavitev je potekala 
s pomočjo njegove ekscelence mag. Tadeja Rupla, ve-
leposlanika Republike Slovenije v Združenem kraljestvu 
Velika Britanija in Severna Irska, Slovenske Ambasade v 
Londonu in članov društva.

Društvo The British-Slovene Soci-
ety, ki je lani praznovalo svojo 25. 
obletnico, združuje veliko vplivnih 
in aktivnih članov na področju od-
nosov med državama. Dogodek 
je dobrodelen in ves izkupiček od 
udeležbe gre slovenskemu društvu 
za pomoč osebam z motnjo v du-
ševnem razvoju Barka. 
Temo večera in predstavitev v sklo-
pu srečanja je pripravil priznani 
oblikovalec in Višnjan Robert Ku-
har, ki z društvom aktivno sodeluje. 
Udeleženci so sestavljali papirnate 
replike obeležja kranjske čebele, ki 
od lani stoji v Višnji Gori. Najbolj 
spretni so bili nagrajeni z medenimi 

izdelki, ki se tržijo pod znamko Vi-
šnjanski polžki in KČ Carnika. Ude-
leženci so bili navdušeni nad mede-
nimi izdelki in še posebej nad novo 
izdajo angleškega prevoda Jurči-
čeve humoreske Kozlovska sodba 
v Višnji Gori, ki je zanimiva zaradi 
svoje oblike, saj knjiga z razprtimi 
listi meri kar 170 cm. Tudi preva-
jalca ilustriranega prevoda, Evelina 
in Marcus Ferrar, sta aktivna člana 
Britansko-slovenskega društva in 
navdušena promotorja Višnje Gore 
in destinacije Prijetno domače - ob-
čina Ivančna Gorica.

Gašper Stopar

Odprtje razstave prevodov Kozlovske 
sodbe v Višnji Gori
Na predvečer 26. pohoda po Jurčičevi poti je Turistično društvo Višnja Gora v sodelo-
vanju z JSKD OI Ivančna Gorica, Občino Ivančna Gorica in Krajevno skupnostjo Višnja 
Gora, v Mestni hiši v Višnji Gori, pripravilo odprtje razstave knjig in ilustracij prevo-
dov Jurčičeve Kozlovske sodbe v Višnji Gori. 



7jan. - mar. 2019 številka 1 Občina

Čebelarski projekt v Višnji Gori 
pomemben tudi na državni ravni
Hiša kranjske čebele, ki bo zaživela v nekdanji stari šoli v Višnji Gori v naslednjih 
dveh letih, bo pomembno vplivala tudi v smislu protokolarnih obiskov in promoci-
je naše države. »Leta 2021 bo Slovenija predsedovala Evropski uniji, praznovala 30 
let osamosvojitve, postala gastronomska regija Evrope in gostiteljica mednarodnega 
zborovskega festivala Europa Cantat 2021,« je na nedavnem sestanku Občine Ivanč-
na Gorica, Čebelarske zveze Slovenije in Ministrstva za kmetijstvo, povedal državni 
sekretar dr. Jože Podgoršek.  

»Že z vseh teh vidikov vidimo in 
ocenjujemo, da bo ta objekt bogato 
oblegan. Vsekakor lahko rečem, da 
bo to pomemben in dobrodošel pro-
jekt za vse nas. V tem trenutku sku-
paj z lokalno skupnostjo in čebelarji 
iščemo načine, kako projektu posta-
viti primerno finančno konstrukcijo. 
Tukaj vidimo priložnost različnih mi-
nistrstev,« je še povedal kmetijski 
državni sekretar. 
Župan Dušan Strnad je bil po obisku 
predstavnikov kmetijskega ministr-
stva v Višnji Gori zadovoljen, saj so 
skupaj dorekli korake, ki jih je še tre-

ba narediti v prihodnosti: »Vsekakor 
je največja teža na Občini Ivančna 
Gorica, ki pri tem projektu uspešno 
sodeluje s čebelarsko zvezo, da pri-
dobimo vsa dovoljenja, da začnemo 
z gradnjo in projekt predstavimo tudi 
potencialnim partnerjem, ki bi vsto-
pili v to zgodbo.« 
Čebelarske projekte vse od začetka 
močno podpira tudi predsednik Če-
belarske zveze Slovenije Boštjan Noč. 
Kot je dejal, je treba v Hišo kranjske 
čebele dati vsebine, ki bodo živele v 
praksi. Prav tako ga veseli, da so so-
glasni pri vzpostavitvi dela čebelar-

ske akademije prav v rojstnem kraju 
te najbolj iskane čebele na svetu. 
V Hiši kranjske čebele želi Občina, ki 
veliko stavi na turizem, gostom po-
nuditi izjemno doživetje. Vsebovala 
bo Turistično informacijski center s 
predstavitvijo občine, starodavne 
Višnje Gore in zgodovine čebelar-
stva, kavarno oziroma medarno z 
gostinsko ponudbo, prostore za iz-
obraževalne namene, laboratorij, 
interaktivni muzej in prenočitvene 
kapacitete. 

Gašper Stopar

Dnevno varstvo v Šentvidu pri Stični 
uspešno deluje že peto leto
Pred kratkim je minilo pet let od uradnega odprtja oziroma začetka delovanja Dnev-
nega varstva starejših v Šentvidu pri Stični, ki je namenjeno vsem starejšim občanom 
za kakovostno preživljanje časa in druženja. 
Sedem občanov, ki trenutno obisku-
je dnevno varstvo v prostorih Centra 
za zdravljenje bolezni otrok v Šent-
vidu pri Stični, je v torek, 8. januarja 
2019, z obiskom razveselil župan Du-

šan Strnad. Poleg toplega stiska rok 
in voščila ob začetku novega leta, je 
prisotnim varovancem izročil tudi 
koledar občine Ivančna Gorica in ne-
kaj sladkih dobrot. Po sproščenem 

pogovoru se je v imenu dnevnih va-
rovancev županu za obisk zahvalila 
koordinatorica programa za starejše 
Irena Brodnjak ter zaželela uspešno 
vodenje občine tudi v letu 2019. 

Gašper Stopar

V Višnji Gori gostili 
Programski odbor 
Slovenske čebelarske 
akademije
V četrtek, 24. januarja, se je v Mestni hiši Višnja Gora sestal 
Programski odbor Slovenske čebelarske akademije (SČA), 
kjer je obravnaval programe izobraževanja SČA, ki se bodo 
izvajali za namen usposabljanja čebelarskih inštruktorjev 
prve generacije. Pogovori so stekli tudi o izvajanju special-
nega programa izobraževanja vzreje matic preko Slovenske 
čebelarske akademije v sklopu Hiše kranjske čebele v Višnji 
Gori. 
Programski odbor je na vzposta-
vitev dela čebelarske akademije v 
Višnji Gori podal pozitivno mnenje, 
ki ga bodo posredovali Upravne-
mu odboru Kmetijskega inštituta 
Slovenije. Prav tako se strinja s so-
delovanjem čebelarske akademije 
v projektu vzreje matic na lokaciji 
Višnja Gora. 
V sklopu seje je bil s strani občine 
Ivančna Gorica podrobneje pred-
stavljen tudi projekt Hiše kranjske 

čebele, ki bo »zrasel« v nekdanji 
šoli v Višnji Gori. Člani program-
skega odbora so si po predstavitvi, 
skupaj z županom Dušanom Str-
nadom, ogledali še staro mestno 
jedro Višnje Gore, nekdanjo šolo in 
obeležje Kranjske čebele ob njej ter 
učni čebelnjak, ki ga je lani postavi-
la Občina Ivančna Gorica v sodelo-
vanju s Čebelarsko zvezo Slovenije 
in donatorjem SID banko. 

Gašper Stopar

Center za izobraževanje in kulturo Trebnje, Kidričeva ulica 2, 8210 Treb-
nje, kot vodilni partner LAS Suhe krajine, Temenice in Krke, Kidričeva 
ulica 2, 8210 Trebnje, objavlja

1.  J A V N I  P O Z I V 
za izbor operacij za uresničevanje ciljev Strategije lokalnega razvoja 

na območju LAS STIK  v letu 2019
Namen javne-
ga poziva:

Namen javnega poziva je izbor operaciji (projektov), ka-
terih rezultati prispevajo k uresničevanju Strategije lokal-
nega razvoja na območjih LAS STIK v letu 2019 in sofinan-
ciranje njihovih stroškov. 
Javni poziv se izvaja kot podpora za izvajanje lokalnega 
razvoja, ki ga vodi skupnost, in znotraj tega v okviru po-
dukrepa »Podpora za izvajanje operaciji v okviru strate-
gije lokalnega razvoja, ki ga vodi skupnost«. Sredstva za 
sofinanciranje je LAS dodelilo Ministrstvo za kmetijstvo, 
gozdarstvo in prehrano v okviru Evropskega kmetijskega 
sklada za razvoj podeželja

Razpoložljiva 
sredstva za 
sofinanciranje:

Višina razpoložljivih sredstev za sofinanciranje znaša do 
največ 417.100 evrov 
Delež sofinanciranja upravičenih stroškov znaša 85 %.

Objava in rok 
za vložitev 
predlogov 
operacij za so-
financiranje:

Javni poziv je objavljen 04. 03. 2019 in je odprt do vključ-
no 13. 05. 2019.  
Predloge operacij z vlogo na javni poziv je potrebno po-
slati priporočeno po pošti na naslov LAS STIK, CENTER ZA 
IZOBRAŽEVANJE IN KULTURO TREBNJE, Kidričeva ulica 
2, 8210 Trebnje do vključno 13. 05. 2019 ali osebno do-
staviti v tajništvo vodilnega partnerja na naslovu CENTER 
ZA IZOBRAŽEVANJE IN KULTURO TREBNJE, Kidričeva ulica 
2, 8210 Trebnje, do 13. 05. 2019 do 13. ure.

Obdobje 
upravičenosti 
stroškov

Upravičeni stroški za izvedbo operaciji sofinanciranih iz 
EKSRP so stroški, nastali po izdaji odločbe, s katero Agen-
cija RS za kmetijske trge in razvoj podeželja odobri izvaja-
nje predlagane operacije.
V skladu s tretjim odstavkom 59. člena Uredbe CLLD je 
datum začetka upravičenosti stroškov storitev zunanjih 
izvajalcev iz petega odstavka 28. člena Uredbe CLLD 1. 
januar 2014.

Informacije 
o javnem 
pozivu:

Po elektronski pošti: las-stik@ciktrebnje.si
Po telefonu: 07 / 34 82 103, med ponedeljkom in četrt-
kom med 9. in 15. uro ter v petek med 9. in 13. uro.
Zadnja vprašanja bodo možna do 10. 05. 2019 do 13. 
ure.  

Razpisna dokumentacija je objavljena na spletni strani LAS STIK: www.
las-stik.si.
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Naša prihodnost naj bo v naših rokah!
V drugi polovici leta 2018 se je v 
Ivančni Gorici oblikovala skupina 
LMŠ. Glede na to, da se nam je 
uspelo združiti šele dober mesec 
pred volitvami, smo na volitvah do-
segli dober rezultat. V občinskem 
svetu bova naše volivke in volivce 
tako zastopali popolnoma novi po-
litični članici, Andreja Robek Perpar 
in Tjaša Kralj. Na tem mestu bi se 
vsi člani LMŠ radi zahvalili vsem na-
šim podpornikom. Ne zahvaljujemo 
pa se le za podporo, temveč tudi za 
to, da ste na lepo nedeljo opravili 
državljansko dolžnost in odšli na 
volišča ter oddali svoj glas. 
Mnogokrat se nam zdi, da naš glas 
ne šteje, da samo en posameznik 
ne more ničesar spremeniti. Am-
pak vsakodnevno se srečujemo 
z dejanji, ki dokazujejo ravno na-
sprotno. Samo en človek ti lahko z 
nesramnim obnašanjem spremeni 
še tako dober začetek dneva. Še 
tako slabo voljo lahko spremeni 
en popolnoma navdušen človek. 
Najboljši prijatelj ti s svojo podano 
roko poda tudi upanje v boljši jutri. 
Mar ni res? In sploh ni pomemb-

no, kdo so ti ljudje. Lahko so vaši 
bližnji, znanci ali neznanci, levi ali 
desni … Vsi smo pač samo ljudje, 
ki bivamo v neki skupnosti – NAŠI 
skupnosti. Za to skupnost skrbimo 
vsi, ne samo župan, izvoljeni ob-
činski svetnik, predsednik krajevne 
skupnosti. V naši stranki se trudimo 
biti drugačni. Če ste do zdaj imeli 
občutek, da ne štejete, da ne mo-
rete ničesar spremeniti, poskusite. 
Zavzemamo se namreč za to, da se 
ne bi delili na leve ali desne. Bolj kot 
to nam je pomembno, da vsi (levi in 
desni) skrbimo za napredek, priho-
dnost naše skupnosti. Vsi bi morali 
biti slišani, vsak bi moral imeti mo-
žnost, da poda konstruktivno kriti-
ko, pohvalo, predlog, rešitev, načrt 
… Zakaj ne? Mogoče nekdo izmed 
ljudi v sebi nosi krasno idejo, ki pa 
je, ker ni v občinskem svetu ali ni v 
pravi stranki, ne more predlagati. 
Ta glas smo mi. Cilj naše stranke ni, 
da ustvarimo močno stranko, tem-
več da ustvarimo močno skupnost. 
To lahko naredimo le tako, da vsi 
sodelujemo, po svojih najboljših 
močeh. Mogoče s prvim oddanim 

komentarjem na družbenih omrež-
jih, mogoče s pismom, v katerem 
boste izrazili svoje stališče, mogo-
če s pogovorom z enim od članov 
občinskega sveta … Čas je, da pre-
magamo ozkogledno strankarsko 
politiko, saj metanje polen pod 
noge zgolj zaradi članstva v »napač-
ni« stranki ne pripomore k razvoju. 
Konec koncev imamo stranke dokaj 
podobne cilje. S svojim političnim 
programom smo skušali poseči v 
različne družbene skupine (mlade, 
stare, invalide, podjetnike, učence 
…). Če bodo vse skupine sodelovale 
med seboj, se bo ustvarila močna 
skupnost, ki bo presegla delitev na 
leve in desne, na koalicijo in opozi-
cijo. To je naša želja za vas in našo 
skupnost – naša občina, naš dom, 
naše veselje.

Andreja Robek Perpar, prof.

Spomin na dan, ko 
je prvič zadišalo po 
slovenski vojski
V Spominskem parku Manevrske strukture 
narodne zaščite (MSNZ) v Kočevski Reki je 
bila 15. decembra 2018 posebna slovesnost, 
na kateri so obeležili prvi postroj Slovenske 
vojske in ga ob tem tudi ponazo-
rili. Slovesnost je, v organizaciji 
Združenja za vrednote slovenske 
osamosvojitve (VSO) in Društva 
Moris, potekala v spomin na dan, 
ko je prvič zadišalo po Slovenski 
vojski. Slovesni nagovor je imel 
evropski poslanec Lojze Peterle, 
ki je pred zbranimi gosti obujal 
spomine na 17. 12. 1990 in do-
godke pred zgodovinskim plebi-
scitom za samostojno in demo-
kratično Slovenijo. Takrat je bil 
kot predsednik vlade soodgovo-
ren za pripravo obrambe nastaja-
joče samostojne in demokratične 
države. Kot je dejal, mu je takrat 
ob pogledu na prvi postroj briga-
de Moris v družbi z Bavčarjem, 
Janšo, Krkovičem in Omanom 
“prvič zadišalo po slovenski voj-
ski”. Iz nagovora: 
»Na dan izvolitve vlade 16. 5. 1990 je začela TO SRS izvajati dan prej izdani 
beograjski ukaz in predala slovensko orožje JLA. O tem TO generala Hočevarja 
ni obvestila, ne že delujoče demokratične Skupščine in tudi ne vlade oziroma 
njenega mandatarja. V tem, za ideološke tehnokrate tehničnem aktu, smo pre-
poznali prvi akt vojaške agresije na Slovenijo. Na pot osamosvojitve smo se 
odpravili goloroki.
Naslednji dan, 17. 5. 1990, sta ministra Igor Bavčar in Janez Janša poverila 
priprave na obrambo Tonetu Krkoviču. Pod različnimi imeni, eno od teh je bila 
MSNZ, se je pod formalno lupino TO z novo vsebino in novim poslanstvom za-
čela razvijati resnična slovenska vojska. Zgodila se je ena od ključnih preobrazb 
v smeri slovenskih ciljev. Zgodil se je vsebinski, konceptualni in organizacijski 
prelom s TO SRS, ki je bila podsistem JLA. Zgodila se je bistvena diskontinuiteta. 
Brez nje se ne bi tu danes ničesar spominjali.
Do oktobra istega leta je bilo tako za obrambo organizirano moštvo, ki je štelo 
več kot 20.000 ljudi. Zato smo lahko en teden pred plebiscitom pokazali Slove-
niji, Jugoslaviji in svetu, da hočemo zavarovati svojo pot v samostojnost tudi po 
vojaški poti. Zato smo bili 26. 6. 1991, na dan napada JLA, po proglasitvi neod-
visnosti, pripravljeni na obrambo in zato smo tudi zmagali. Gospe in gospodje, 
to je bistveni del zgodbe o slovenski vojski. To ni »fake news«.
Ko sem s ponosom gledal pred seboj prvi postroj brigade Moris, nisem razmi-
šljal o zaščitni brigadi Edvarda Kardelja Krištofa ali o neki “razvojni skupini”, 
temveč sem videl ljudi, ki so bili pripravljeni dati življenje za svobodo Slovenije. 
Tam niso stali ljudje po črki zakona o TO, ampak prostovoljci, tisti, ki so na 
vprašanje, ali so se pripravljeni boriti za demokratično in samostojno Slovenijo, 
odgovorili z jasnim DA.
Če mi je takrat zadišalo po slovenski vojski, mi je zato, ker sem jo videl, vedel 
za njen namen in čutil njeno srce. Videl sem resnično slovensko vojsko, ki je 
nastala po volji nove slovenske demokratične oblasti. Ta je poskrbela tudi za 
njeno oborožitev. Sedež te oblasti je bil v Ljubljani, ne v Beogradu, Moskvi ali 
kje drugje.
Tisti, ki so stali tu, se kasneje borili in zmagali, niso bili tu za obrambo ideo-
logije, ene partije ali paralelne ekonomije Kočevske Reke, ampak v bran de-
mokratično izražene volje slovenskega naroda. Ta se je izrekla za demokracijo 
in samostojnost, najprej s podporo nosilcu tega programa DEMOS-u na prvih 
demokratičnih volitvah, nato še s plebiscitom. Slednjega brez prvega ne bi bilo.
Vesel sem, da je bil predsednik države in vrhovni poveljnik slovenske vojske 
gospod Borut Pahor pred nedavnim popolnoma jasen, ko je rekel, da TO SRS 
ni neposredna predhodnica slovenske vojske in ni bila ustanovljena v podporo 
osamosvojitvi. Slovenska vojska je stara 28 let. Toliko je star tudi konec TO SRS.
Dragi borci veterani, dovolite mi retorično vprašanje: kdo bi nas pa branil pol 
leta pozneje, če ne bi stali tu tistega hladnega decembrskega dne pripravljeni 
na vse? Goloroka, razorožena TO SRS generala Hočevarja verjetno ne. Njen 
konec se je zgodil, ko je predala orožje in obrnila hrbet Sloveniji in njeni novi 
demokratično izvoljeni oblasti.
V imenu vlade, ki je prevzela operativno breme osamosvajanja in svoje delo 
odgovorno opravila, odločno odklanjam vsakršno manipulacijo z resnico o 
obrambi Slovenije in omalovaževanja dostojanstva tistih, ki so stali tu ali se 
kasneje borili za svobodo Slovenije ali zanjo celo padli.
V obrambi Slovenije smo bili enotni in borili smo se za skupni cilj – za našo 
svobodo, dostojanstvo in čast. Z roko v roki sta se borili slovenska policija in slo-
venska vojska. Ne z revolucionarnimi nameni, ne za oblast, ne za stranko, ne za 
to, da bi polnili z rojaki kakšna kočevska brezna. Šlo je za osvoboditev naroda in 
njegove države, ki je doživela vojno agresijo, četudi ji je takratna jugoslovanska 
ustava zagotavljala pravico do samoodločbe«.
Svoj nagovor je Peterle sklenil z naslednjimi besedami: »17. december 1990 je 
bil velik dan – dan domoljubja, državotvornosti, politične volje in demonstraci-
ja obrambne pripravljenosti. Tu je takrat v podporo plebiscitu stala udarna sila 
nastajajoče slovenske vojske.«

Anton Černivec,
predsednik OO NSi Ivančna Gorica

Zavihali smo rokave in  
se veselimo obletnice!
Svetniška skupina SDS v Občinskem 
svetu Občine Ivančna Gorica sesta-
vi Janez Mežan, Elizabeta Adamlje, 
Magdalena Butkovič, Silvo Praznik, 
Martina Hrovat, Alojz Šinkovec, 
Anja Lekan, Robert Kohek, Franc 
Koželj, Irma Lekan, Irena Brodnjak 
in Tomaž Smole je podprla predlog 
proračuna 2019/20.
Na prvi seji smo konstituirali in ime-
novali župana Dušana Strnada ter 
Komisijo za mandatna vprašanja, 
volitve, imenovanja in priznanja, 
na drugi seji pa smo že obravnavali 
Predlog proračuna Občine Ivančna 
Gorica za leti 2019 in 2020. Ime-
novali smo še preostala delovna 
telesa Občinskega sveta in nadzorni 
svet. Povsod smo zastopani v skla-
du z rezultati volitev, prevzeli pa 

smo tudi odgovornost za vodenje 
nekaterih odborov. Irma Lekan tako 
vodi Odbor za kmetijstvo in gozdar-
stvo, Franc Koželj vodi Odbor za ne-
gospodarstvo in javne službe druž-
benih dejavnosti, Silvo Praznik vodi 
Odbor za prostorsko planiranje, 
varstvo okolja in gospodarjenje z 
nepremičninami, Alojz Šinkovec pa 
vodi Odbor za turizem, gospodar-
stvo in gospodarske javne službe.

Prav tako smo imenovali člane 
upravnih in nadzornih odborov 
posameznih društev in člane sveta 
Zavoda Prijetno domače, ki je za-
menjal tudi vodstvo. Dosedanjega 
direktorja bo do izbire novega, kot 
vršilec dolžnosti, nadomestil Matej 
Šteh.

Največ časa pa smo namenili pre-
dlogu proračuna za leti 2019 in 
2020. Predlog je razvojno naravnan 
in podpira projekte in usmeritve, za 
katere se zavzemamo v Slovenski 
demokratski stranki. Po diskusiji so 
se o tem prepričali tudi ostali sve-
tniki in je bil predlog soglasno spre-
jet in poslan v javno obravnavo, 
skozi katero ga bomo dopolnili in na 
naslednji seji sprejeli. S tem bomo 
dobili podlago za nadaljnje delo in 
številne razvojne projekte, kot sta 
na primer Kulturno upravni center 
in Hiša kranjske čebele ter številne 
druge infrastrukturne projekte.

Tomaž Smole, 
predsednik OO SDS

Zbor članov socialnih  
demokratov Ivančna Gorica
Člani občinske organizacije Socialnih demokratov 
Ivančne Gorice smo se v četrtek, 7. marca, zbrali na 
zboru članov, kjer smo izvolili organe organizacije ter 
sprejeli program dela za leto 2019. Na samem začetku 
je vodstvo stranke čestitalo kolegicam za praznik dan 
žena in nagovorilo člane.
Letos smo se odločili, da bomo dali prednost ženskam 
in tako za predsednico soglasno izvolili Alenko Bajrami 
Šemsidini, ki položaj prevzema od dosedanjega pred-
sednika Miloša Morettija. Bajramijeva se je po imeno-
vanju najprej zahvalila članom za podano zaupanje in 
dejala, da je pred stranko obdobje, ko bo treba s trdim 
delom in zagonom poskrbeti, da bo stranka igrala po-
membno vlogo na lokalnem političnem prizorišču. Po-
udarek bo dala socialnim temam, v stranko pa si želi 
vključiti predvsem mlade, saj meni, da so mladi prema-
lo osveščeni in vključeni v politično dogajanje v občini.
Nova predsednica se lahko pohvali z uspešno poslovno 
kariero v znanem dolenjskem podjetju, kjer zastopa šir-
še vodstvo in opravlja funkcijo vodje kakovosti. 
Za podpredsednico stranke smo izvolili Marino Koščak, 
ki že več let zaporedoma opravlja svoje delo občinske 
svetnice v občini Ivančna Gorica. V predsedstvu pa 
bodo v naslednjem mandatu poleg omenjenih še na-
slednji člani: mag. Mojca Cvetek, Vito Meško, Tone Dr-
novšek.

V zaključni razpravi smo se člani zbora strinjali, da ži-
vimo v času, kjer sta nespoštovanje  in nestrpnost po-
stala del našega vsakdana. Socialni demokrati smo si 
zadali cilj, da s svojim delom gradimo občino in družbo, 
kjer bo imel vsak posameznik enake možnosti in kjer bo 
medsebojno spoštovanje vredno več kot nestrpnost. 
Socialni demokrati znamo in zmoremo narediti boljši 
danes.

Alenka Bajrami Šemsidini, 
predsednica SD Ivančna Gorica
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Novi ivanški daljnovodi in elektromagnetno sevanje – nas mora 
skrbeti? – 1. del
Z vse hitrejšim razvojem tehnologij se potreba po preskrbi z električno energijo povečuje. Gradnja novega visokonapetostnega daljnovoda 
2x110kV skozi našo občino tudi ni ostala neopažena. Zato se je med občani pojavilo nekaj pomislekov in bojazni pred morebitnimi negativnimi 
vplivi elektromagnetnih sevanj (EMS) na zdravje. Z vprašanji glede gradnje in umestitve prenosnih električnih omrežij v prostor in potencialnih 
negativnih vplivih EMS na zdravje ljudi smo se obrnili tudi na podjetje Elektro Ljubljana. 
Z izgradnjo daljnovoda (DV) 2x110 
kV Grosuplje–Trebnje, dolžine 34 
km, bo zagotovljeno osnovno in 
rezervno napajanje načrtovane 
razdelilno-transformatorske posta-
je (RTP) 110/20 kV Ivančna Gorica 
in rezervno napajanje RTP 110/20 
kV Trebnje, ki je trenutno napajan 
radialno z razdelilne postaje (RP) 
110 kV Hudo. Omenjen daljnovod 
prispeva k izboljšanju kakovosti 
napajanja celotne regije. Z izgra-
dnjo objekta bo zagotovljeno tudi 
rezervno napajanje Dolenjske. Dalj-
novod predstavlja vzporedno pove-
zavo šibki povezavi med Kočevjem 
in Novim mestom in omogoča ne-
moteno oskrbo odjema električne 
energije v Grosuplju ob izpadu DV 
2x110 kV Grosuplje - Beričevo. DV 
2x110 kV bo zgrajen v dveh fazah: 
najprej 1. etapa odsek Trebnje–
Ivančna Gorica dolžine 21,6 km 
in nato 2. etapa na odseku Ivanč-
na Gorica–Grosuplje. Izgradnja 1. 
etape je planirana v letih 2018 do 
2020. Od celotne vrednosti objek-
ta, ki znaša 14,9 mio. EUR, je vre-
dnost izvedbe prvega odseka oce-
njena na 8 mio. EUR.

Sevanje je povsod okoli nas
Različne vrste sevanj so sestavni del 
naravnega okolja, v katerem ljudje 
živimo že od začetkov svojega ob-
stoja na planetu Zemlja. Naravnim 
sevanjem smo že od nekdaj izpo-
stavljeni in nanje dobro prilagojeni. 
Nismo pa prilagojeni na večje pre-
sežne vrednosti sevanj. Tudi ljudje 
sevamo – oddajamo infrardeče se-
vanje (ker so naša telesa segreta), 
sevajo naravni radioaktivni elemen-
ti v našem telesu (ki jih v telo vne-
semo s hrano in dihanjem) ter tudi 
elektromagnetno sevanje ali EMS 
(npr. sevanje možganskega valova-
nja oziroma možganska električna 
aktivnost, ki jo merimo z elektroen-
cefalografom). 

Sevanje gospodinjskih elek-
tričnih aparatov
Sodobno življenje je močno odvi-
sno od naprav, ki jih poganja elek-
trična energija. Te naprave delujejo 
le, če so priključene na električne 
vodnike, ki so pod električno nape-
tostjo in po katerih teče električni 
tok. Zato se okoli vodnikov in na-
prav ustvari električno in magnetno 
polje.

Okoli električnih naprav, skozi kate-
re teče izmenični tok, se oblikujejo 
časovno spremenljiva električna in 
magnetna polja. Ta 50 Hz valovanja 
EM-polj (oziroma EM-sevanja) de-
lujejo lokalno, največje vrednosti 
pa dosegajo na površini naprave. 
Vrednosti polj so odvisne od zgrad-
be naprave, izolacije vodnikov in 
materialov v napravi. Z razdaljo od 
naprave vrednosti polj vedno hitro 
upadajo.

Pri uporabi električnih naprav smo 
torej redno izpostavljeni EM-seva-
njem, a praviloma je izpostavljen le 
manjši del našega telesa, vezan na 
uporabo teh naprav, in še to le kraj-
ši čas. Dlje, kot je naprava od nas, 
manj smo izpostavljeni sevanju.

Vrednosti in mejne vredno-
sti
Vrednosti električnih in magne-
tnih polj, ki se oblikujejo okrog go-
spodinjskih električnih naprav, se 
precej razlikujejo, in to celo med 
napravami, ki so si med seboj po-
dobne. Ključnega pomena sta za-
snova naprave in naša oddaljenost 
od nje.

Naša izpostavljenost električnemu 
in magnetnemu polju zaradi de-
lovanja gospodinjskih električnih 
aparatov je praviloma kratkotrajna, 
zmanjšamo jo lahko tudi z oddalje-
nostjo od njih.

Vrednosti polj, ki jih ustvarijo ti 

umetni viri, so ob uporabi naprav 
na ustrezni razdalji v mnogih pri-
merih manjše od vrednosti narav-
nih električnih in magnetnih polj, 
ki so nenehno prisotna okoli nas. 
Opravljene raziskave na zdravih 
prostovoljcih kažejo, da izpostavlje-
nost poljem šibkih jakosti v okolju 
ali doma ne povzroča zaznavnih 
škodljivih vplivov na zdravje.

Mejne vrednosti izpostavljenosti 
EM-sevanju so določene zato, da 
ne pride do kakršnihkoli tveganj za 
zdravje prebivalstva. Za opredelitev 
mejnih vrednosti ni bistveno, ali 
smo izpostavljeni električnim oziro-
ma magnetnim poljem v naravi ali 
sevanju umetnih virov.

Vlada Republike Slovenije je leta 
1996 sprejela uredbo o elektro-
magnetnem sevanju v naravnem 
in življenjskem okolju (Uradni list 
RS, št. 70/96), ki temelji na pripo-
ročilih  Mednarodne komisije za 
varstvo pred neionizirnimi sevanji 
(ICNIRP) in natančno določa najve-
čje dovoljene ravni EMS. Ta uredba 
še vedno ni zastarela, saj za nove 
posege v prostor uvaja dodatne 
preventivne dejavnike. Ti varujejo 
najbolj občutljiva območja (bivalno 
okolje, šole, vrtce, bolnišnice ...). Za 
ta območja se zahteva povečana 
zaščita pred sevanji, zato zanje ve-
ljajo 10 krat strožje omejitve kot v 
drugih državah EU. To pomeni, da 
se pred postavitvijo vsakega nove-
ga vira EMS določijo varnostna ob-
močja, znotraj katerih ne smejo biti 
stanovanja, bolnišnice, šole, vrtci, 
ipd. V povprečju so ta območja dva-
krat večja od tistih, v katerih bi bile 
mejne vrednosti presežene. Slove-
nija je tako bila in je še vedno med 
prvimi državami, ki uvajajo dodatna 
strožja merila in preventivne dejav-
nike pod mejami, ki so znanstveno 
utemeljene in določene z medna-
rodnimi priporočili. Za II. območje 
varstva pred elektromagnetnimi 
sevanji, kamor sodita območje brez 

stanovanj, namenjeno industrijski, 
obrtni ali drugi podobni proizvodni 
dejavnosti, in območje, namenjeno 
javnemu cestnemu ali železniške-
mu prometu, veljajo enake omeji-
tve kot v EU.

Tako je določena mejna vrednost v 
bivalnem območju (I. območje) za 
jakost električnega polja po sloven-
ski zakonodaji 500 V/m, medtem ko 
je v drugih državah EU mejna vre-
dnost postavljena na 5.000 V/m. 
Mejna vrednost gostote magnetne-
ga polja pri nas tako znaša 10 µT, 
v EU pa 200 µT. Za II. območje sta 
postavljeni mejni vrednosti pri nas 
na 10.000 V/m za električno poljsko 
jakost in 100 µT za gostoto magne-
tnega pretoka. Samo za primerjavo 
naj zapišemo, da je tipična vrednost 
električne poljske jakosti (statično 
polje) na zemeljskem površju ob le-
pem vremenu 100 V/m (vrednost z 
višino pada), tipična vrednost (red 
velikosti) električne poljske jakosti 
ob udaru strele (na razdalji 10 m od 
strele) znaša 50.000 V/m. Gostota 
statičnega naravnega magnetnega 
polja Zemlje znaša 20 – 60 µT, v 
Sloveniji znaša okoli 47 µT, gosto-
ta magnetnega polja ob pregledu 
z magnetno resonanco (MRI) pa 
znaša 1.500.000 µT. V spodnji ta-
beli pa si lahko ogledate primerjavo 
sevanja magnetnega polja vsakda-
nje električne oziroma elektronske 
opreme.

Iz primerjave in tabele lahko raz-
beremo, da lahko jakost magne-

tnega polja v neposredni bližini (3 
cm) nekaterih naprav dosežejo do 
2000 µT, kar presega dovoljene 
mejne vrednosti. Magnetna polj-
ska jakost z oddaljenostjo do vira 
strmo pada, na razdalji nad 30 cm 
so magnetna polja v bližini naprav 
v večini primerov 100-krat manjša 
od mednarodno priporočene mej-
ne vrednosti. Kot primer ukrepa 
navajamo premik radijske budilke 
- na oddaljenosti enega metra od 
človeka doseže magnetno polje ta-
kšne vrednosti, ki so primerljive s 
splošno onesnaženostjo bivalnega 
okolja z magnetnimi polji, manj kot 
0,1 µT. Ker gradbeni materiali skoraj 
nič ne slabijo magnetnega polja, je 
treba posebno pozornost posvetiti 
tudi položaju trajno nameščenih vi-
rov sevanj v sosednjih prostorih.

V spodnji tabeli pa podajamo zna-
čilne vrednosti električne poljske 
jakosti električnih naprav na odda-
ljenosti 30 cm. Mejna vrednost pri 
nas je postavljena na 500 V/m.

V naslednji številki sledi nadaljeva-
nje prispevka z naslednjimi poudar-
ki:

• Sevanje daljnovodov

• Sevanje in mobilne komunikacije

• Vplivi EMS na zdravje ljudi

• Načela previdnosti za vsak primer

• Ali vas skrbi, kakšnemu EMS ste 
izpostavljeni?

Franc Fritz MurgeljPooblaščeni zastopnik, ulica št., kraj tel. 0X XX XX XXXAVTO KAVŠEK, Stantetova 11, 1295 Ivančna Gorica, tel. 01 78 84 351
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Ste zamudili praktični delavnici o energetski sanaciji hiš? 
Vsi, ki se niste mogli udeležiti delavnic in svetovalnic na temo energetske sanacije hiš ponujamo priložnost, da se z znanjem in izkušnjami o 
pravilnem pristopu, ekonomski upravičenosti in strokovnih podlagah seznanite prek objavljenih prispevkov. Praktično naravnana vsebina pri-
spevkov je bila pripravljena v okviru operacije in.OVE.in.URE, ki jo izvaja Inštitut za obnovljive vire energije in učinkovito rabo energije Inoveks 
iz Ivančne Gorice skupaj s petimi partnerji. Sledijo namenu in ciljem operacije - informiranja in ozaveščanja javnosti o priložnostih in potencialu 
učinkovite rabe energije (URE) in obnovljivih virov energije (OVE) za sonaravni razvoj.

Letos bo izpeljanih še osem brez-
plačnih strokovnih in zelo praktičnih 
delavnic v Ivančni Gorici, Trebnjem, 
Žužemberku in Dolenjskih Toplicah. 
Obravnavane bodo teme, ki so za 
vse novograditelje in vse, ki načrtu-
jete sanacije obstoječih stavb zelo 
pomembne, zaželene in iskane. Na-
java terminov in vsebin delavnic bo 
objavljena na spletni strani inovei-

nure.inoveks.si ter v lokalnih me-
dijih vseh štirih občin. Svetujemo 
vam, da se prek omenjene spletne 
strani prijavite tudi na obveščanje 
in vabila na delavnice, na katerih 
boste lahko postavili tudi vprašanja, 
vezana na vaše konkretne situacije 
glede gradnje in sanacije. 
Na spletni strani inoveinure.ino-
veks.si lahko preberete tudi nasle-

dnje strokovne in zelo praktično 
usmerjene prispevke:

Kako se pravilno lotiti ener-
getske sanacije energijsko 
zelo potratne hiše?
V prispevku bomo prikazali, kako 
se pravilno lotiti energetske sana-
cije hiše. Pogosto se dogaja, da s 
parcialnim pristopom pri energet-
ski sanaciji ne dosežemo takšnih 
učinkov, kot bi jih lahko s celovito 
energetsko sanacijo. Prikazan bo 
preračun tipične, popolnoma ne-
izolirane hiše in možni koraki ener-
getske sanacije, ki bo zadostila tudi 
zahtevam po maksimalni dovoljeni 
toplotni prehodnosti konstrukcij, 
ki jih predpisuje Pravilnik o učinko-
viti rabi energije v stavbah iz leta 
2010. V preračunu so analizirani 
možni ukrepi energetske sanacije 
z enostavnimi vračilnimi dobami 
investicije. Na koncu prispevka je 
predstavljena integralna celostna 
energetska sanacija objekta in pri-
kazana enostavna vračilna doba in-
vesticije.

Kako se pravilno lotiti 
energetske sanacije tipične 
stanovanjske hiše?
V tem prispevku prikazujemo prera-

čun tipične slovenske hiše in možne 
korake energetske sanacije, ki bo 
po energetski sanaciji zadostila tudi 
zahtevam po maksimalni dovoljeni 
toplotni prehodnosti konstrukcij. 
Dotaknili se bomo problema emi-
sij iz obnovljivih in neobnovljivih 
virov energije ter predstavili trend 
globalnega naraščanja tempera-
ture. Predstavili bomo analizirani 
objekt, nato osnove prenosa toplo-
te skozi steno in kako se preračuna 
raba energije objekta. V preračunu 
so nato analizirani možni ukrepi 
energetske sanacije z enostavnimi 
vračilnimi dobami investicije. Na 
koncu prispevka je predstavljena 
integralna celostna energetska 
sanacija objekta in prikazana eno-
stavna vračilna doba investicije v 
danem primeru.

Kaj je toplotno ugodje in 
kako vpliva na rabo energije 
v stavbah?
V članku prikazujemo vpliv toplo-
tnega okolja na zaznavo toplotnega 
ugodja. Na začetku je definirano 
človeško telo kot toplotni stroj in 
definirana toplotna oddaja člo-
veškega telesa. Predstavljena je 
odvisnost produkcije toplote ozi-
roma metabolizma v odvisnosti od 
standardnih aktivnosti. Definirani 

so osnovni parametri toplotnega 
okolja ter predstavljen parameter 
PMV za popis toplotnega okolja. 
Sledi predstavitev vpliva površin-
skih temperatur sten na toplotno 
ugodje in rabo energije. Na prak-
tičnem primeru je za konstrukcijo, 
predstavljeno v članku »Kako se 
pravilno lotiti energetske sanacije 
tipične stanovanjske hiše?« prika-
zan izračun kakšne so temperature 
zraka za enako toplotno ugodje pri 
neizoliranem in izoliranem objektu.

Bi nam zaupali vaš aktualni 
energetski ali sanacijski 
izziv?
Zaupajte nam svojo situacijo oziro-
ma vaš lastni izziv glede bolj učin-
kovite rabe energije ali izrabe ob-
novljivih virov energije. Vaš primer 
bomo strokovno brezplačno rešili 
in vam rešitev posredovali na elek-
tronski naslov. Dovolite nam, da vaš 
“problem” in predlagane rešitve 
objavimo brez vaših osebnih po-
datkov tudi na tej spletni strani. Z 
rešitvijo vašega “problema” bomo 
lahko pomagali še komu. 

Franc Fritz Murgelj

Pan-Jan med najboljšimi zaposlovalci 
v Sloveniji
Na vseslovenski ravni v kategoriji srednje velika podjetja od 51 do 250 zaposlenih se 
je podjetju Pan-Jan uspelo uvrstiti med sedem finalistov izbora Zlata nit. Zlata nit je 
vseslovenski izbor najboljših zaposlovalcev v kategoriji malih (od 10 do 50 zaposle-
nih), srednje velikih (od 51 do 250 zaposlenih) in velikih podjetij (nad 250 zaposle-
nih). 
Gre za prepoznavanje in promoviranje najboljših zaposlovalcev kot tudi za preverjanje kakovosti odnosa med 
organizacijo in zaposlenimi, med katere se je letos, z nadpovprečnimi ocenami na vseh področjih, na lestvico 
najboljših v Sloveniji uvrstilo tudi podjetje Pan-Jan. S promocijo najboljših praks na področju zaposlovanja želi 
projekt Zlata nit vsako leto vplivati na bolj dinamičen razvoj delovnih mest ter prispevati k večji konkurenčnosti 
slovenskega gospodarstva. 
V sklopu projekta so ocenjevalci preverjali ocene na naslednjih področjih: temeljni odnos med podjetjem in zapo-
slenim, vloga in kakovost dela posameznika v podjetju, vodenje, komuniciranje in sodelovanje, podjetnost in ino-
vativnost, delovna obremenitev, osebna rast in razvoj ter pripadnost podjetju. Pan-Jan je na vseh področjih dobil 
nadpovprečno dobre ocene. »To je potrditev, da delamo v pravo smer. Zaposleni nam to vračajo z dobrim delom in 
zadovoljstvom. Če zaposleni niso zadovoljni na delovnem mestu, tudi delo ne more biti dobro opravljeno. Odnos 
med zaposlenimi se čuti v odnosu do strank. Znamo prisluhniti posameznikom, se z njimi pogovoriti in vsak tre-
nutek smo dostopni vsakomur. Jasno imamo zastavljene cilje, zaposleni so vedno seznanjeni z novostmi in delom 

v podjetju,« je nadpov-
prečne ocene komentirala 
direktorica podjetja Pan-
-Jan Anita Prijatelj, ki je s 
svojim dolgoletnim uspe-
šnim vodenjem podjetju 
uspela pridobiti številne 
naslove in priznanja. Med 
drugim tudi naslove Ško-
din trgovec leta 2015 in 
2017, naslov za najboljše-
ga mehanika in vsakoletno 
akreditacijo za vzpostavi-
tev sistema kakovosti ISO 
na lokacijah v Trebnjem in 
v Ivančni Gorici.

Franc Fritz Murgelj

Podjetniški kotiček 
z Območno obrtno – 
podjetniško zbornico 
Grosuplje
PRIHAJAJOČI DOGODKI NA OOZ GROSUPLJE, več in-
formacij in prijavnice na www.ooz-grosuplje.si, kjer 
preverite pogoje subvencionirane udeležbe:

• Strokovni seminar »ODDAJANJE NEPREMIČNIM ZA TURI-
STIČNE NAMENE«, v četrtek, 18. 4. 2019, ob 13.00, Dom 
obrtnikov v Grosuplju. Razmišljate o ustvarjanju dodatnega 
zaslužka z oddajanjem sobe ali stanovanja preko Airbnb-ja 
ali Bookinga? Oddajanje nepremičnin za turistične namene 
zaradi pojava specializiranih spletnih portalov v Sloveniji in 
svetu doživlja pravi razcvet. Na seminarju vam bodo pred-
stavljene konkretne možnosti, kako se tega posla lotiti. Spo-
znali boste različne pravno organizacijske oblike opravljanja 
sobodajalstva, katere pogoje morate izpolnjevati ter kakšne 
so vaše obveznosti in dajatve. Predstavljeni vam bodo prak-
tični primeri iz tolminskega, od koder prihaja predavateljica. 
Vabljeni.

• 2. DAN DRUŽINSKEGA PODJETNIŠTVA: četrtek, 11. 4. 2019, 
na Dvoru Jezeršek, Cerklje na Gorenjskem. Okrogla miza: 
Zakaj moj otrok ni ostal v družinskem podjetju? Več na 
www.ozs.si 

Dodatna pojasnila na OOZ Grosuplje, ooz.grosuplje@ozs.si, 
01-786 51 30, www.ooz-grosuplje.si, kjer smo Vam na voljo 
tudi za kakršna koli vprašanja poslovne narave. 



11jan. - mar. 2019 številka 1 Kmetijstvo

Razvajanje vrta in gospodinjstva z deževnico
Zbiranje in raba deževnice prispeva k večjemu zadovoljstvu ljudi in narave. Lovljenje deževnice 
je odličen način, kako premostiti daljša sušna obdobja, pa tudi kako dosegati znatno nižje raču-
ne za vodo. Večina ljudi meni, da je deževnica primerna le za zalivanje poljščin in vrtnih rastlin, 
vendar jo lahko izkoristimo tudi v gospodinjstvu. Kaj potrebujemo?
Za namakanje vrtov zadostuje že 
preprosta in cenovno ugodna reši-
tev. Rezervoar za deževnico je lahko 
zunanji ali podzemni, pri čemer se 
zaradi želje po hladnejši vodi, v ka-
teri se hitro ne razvijajo bakterije, 
priporoča vkopavanje rezervoarja – 
zemlja ga namreč ščiti pred svetlobo 
in povišano toploto. Temperatura 
vode iz rezervoarja celo leto dosega 
nekje med 8 do 12 °C. Zaradi teme 
in nizke temperature se ne morejo 
tvoriti alge in mikroorganizmi. 
Deževnico lahko uporabite za zaliva-
nje česarkoli. Ker velja za t. i. meh-
ko vodo, saj ne vsebuje apnenca, 
ima v primerjavi s trdo vodovodno 
vodo vrsto prednosti. Lahko jo upo-
rabimo za pranje perila, kjer nato 
prihranimo denar še na račun tega, 

da ne potrebujemo več mehčalca in 
sredstva za odstranjevanje vodnega 
kamna. Z deževnico dosežete boljše 
rezultate pranja in varujete okolje. 
Bakterije namreč zaidejo v pralni 
stroj predvsem preko umazanega 
perila in ne deževnice. Nekateri pro-
izvajalci pralnih strojev za najboljše 
rezultate pranja celo priporočajo 
uporabo deževnice.

Prihranki? Tudi do 50 % 
pitne vode!
S sistemom za rabo deževnice lahko 
nadomestimo uporabo vodovodne 
vode za splakovanje straniščnih 
školjk, za pranje perila ali vozil, za 
zalivanje vrta itd. Pametni ljudje 
uporabljajo brezplačno deževnico in 
tako prihranijo do 50 % pitne vode.

Sodobni sistemi za zajem in rabo de-
ževnice se vgradijo zelo preprosto, 
zato jih lahko ljudje z nekaj smisla 
za tehniko vgradijo kar sami. Nalož-
ba v sistem za izrabo deževnice se 
običajno povrne v od petih do dese-
tih letih, a ker je njegova življenjska 
doba precej daljša (več desetletij), v 
naslednjih letih ustvarja še dodatne 
prihranke.
Dober nasvet in različne komplete 
za uporabo deževnice dobite v naši 
občini pri podjetju Armex Armatu-
re. Povprašajte jih po kompletih za 
samovgradnjo brez gradbene me-
hanizacije, ki se začnejo že pri 699 
EUR. 

Promocijska vsebina

Čistilna naprava one2clean nima nepotrebnih dodatkov, zato je zelo zanesljiva.

Armex Armature d.o.o., Ljubljanska cesta 66, 1295 Ivančna Gorica
info@armex-armature.si, tel.: 01 786 92 71, 051 652 192

www.cistilnenaprave-dezevnica.si

• Rezervoar povozen do 12,5 ton
• Porabi manj energije
• V odpadni vodi ni gibljivih mehanskih in 

električnih komponent
• Izjemno majhen ostanek blata

• Dolgi intervali praznjenja
• Minimalni stroški vzdrževanja
• Minimalna poraba energije - le 75 kWh 

na osebo na leto
• Dolga življenjska doba

PRIVOŠČITE SI ENO NAJBOLJŠIH 
IN NAJINOVATIVNEJŠIH ČISTILNIH 
NAPRAV PO SUPER UGODNI CENI
Inovativna čistilna naprava 
Graf one2clean od 3 do 70 PE
• Akcijska cena od 2.090 EUR z DDV
• Podaljšana garancija za rezervoar 25 let
• Brezplačna dostava in zagon

Tradicionalno srečanje proizvajalcev mleka stiške zadruge

Vse bolj iskano ekološko mleko

V KZ Stična s posebnim veseljem 
vsako leto skličemo srečanje naših 
kmetov mlekarjev, ker se želimo 
zahvaliti vsem, ki opravljajo težko 
in odgovorno delo, ko pridelujejo 
kakovostno slovensko mleko. Kljub 
temu, da je mleko v sistemu »Iz-
brana kakovost«, da je medijsko 
podprto z reklamami, vedno znova 
ugotavljamo, da je res kakovostno 
slovensko mleko še vedno premalo 
cenjeno.
Srečanja se je poleg številnih pro-
izvajalcev mleka, predsednika za-
druge Jožeta Golfa in predstavnic 
KSS Ivančna Gorica tudi tokrat 
udeležil izvršni direktor za nabavo 
v Ljubljanskih mlekarnah Anton 
Jakljevič. V svojem nagovoru je ori-
sal razmere na mlečnem trgu, tako 
pri nas kot v svetu. V letu 2018 so 

Ljubljanske mlekarne odkupile 210 
mio. litrov slovenskega mleka. V 
Sloveniji je bila proizvodnja nižja za 
1,5 %. Večina mlekarn v EU je pred 
izzivom, kako vzpostaviti ravnoves-
je in doseči dvig cen končnih proi-
zvodov pri trgovcih. Enako je tudi v 
Sloveniji. Cene mleka so turbulen-
tne, v letu 2018 je bila cena mleka 
malenkost boljša kot leto poprej. 
Po izjavi Jakljeviča bodo cene mleka 
bolj konkurenčne v letu 2019. Sicer 
pa je cena mleka tudi pri nas zelo 
odvisna od razmer na evropskem 
oz. svetovnem trgu.
V naši zadrugi smo imeli v letu 2018 
65 proizvajalcev, kar je 3 manj kot v 
letu 2017. Odkupili smo 4.330.000 
litrov mleka, kar je 1 % manj kot 
leto prej. Povprečna cena za no-
vember 2018 je bila 0,328 evra in 

je en cent nižja kot novembra 2017. 
Če primerjamo izhodiščno ceno 
mleka za celi leti 2018 in 2017, ugo-
tovimo, da je bila cena mleka ma-
lenkost višja v letu 2018. 
Beseda je tekla tudi o možnosti pri-
delave ekološkega mleka, kar je v 
tem času še posebno zanimivo za 
potrošnike, moralo pa bo biti tudi 
za proizvajalce. Trend v EU gre v to 
smer, pri nas pa je tega mleka še 
zelo malo oziroma mnogo premalo, 
kot pravijo v Ljubljanskih mlekar-
nah. Če bo proizvodnja ekonomsko 
zanimiva, se bo gotovo tudi ta proi-
zvodnja povečala. 
Vse navzoče smo seznanili, da KZ 
Stična posluje stabilno, da bomo 
tudi poslovno leto 2018 zaključili 
pozitivno in da vse obveznosti do 
kmetov in dobaviteljev plačujemo 
v dogovorjenih rokih. V letu 2018 
smo zaključili obnovo trgovskega 
objekta v Zagradcu. V sklopu objek-
ta so poleg trgovin in bifeja ter po-
godbene pošte tudi frizerski in koz-
metični salon. Tako v Zagradcu kot 
v vseh ostalih zadružnih sredinah se 
trudimo, da je naša ponudba pestra 
in konkurenčna tako za kmetovalce 
kot tudi za ostale potrošnike.
Srečanje smo tudi tokrat zaključili 
z zakusko in dobrimi željami za leto 
2019.
 Milena Vrhovec

Društvo podeželskih žena 
Ivanjščice se predstavi
Saj ne da nas ne bi poznali ali vsaj vedeli za nas, vas pa vseeno želimo 
spet spomniti nase.
Zaključilo se je leto 2018. Zdaj pripravljamo pregled svojega lanskega 
delovanja iz vsebinske in tudi finančne strani. Predstavile smo ga na 
občnem zboru društva, v Gostilni pri Japu v Prapročah pri Temenici, 
v torek, 5. 3. 2019. Letos je za nas tudi volilno leto. Na občnem zboru 
smo izbrale vodstvo društva za naslednji 4-letni mandat. Vodenje dru-
štva je dosedanja predsednica Marija Erjavec predala novi predsednici 
Renati Čebular.
V našem društvu prispeva vsaka 
članica svoje znanje, izkušnje in 
‘’prosti čas’’, kar predstavlja pester 
mozaik vsega lepega in dobrega. 
S svojim delovanjem sodelujemo 
pri ohranjanju naravne in kulturne 
dediščine podeželja. Druga od dru-
ge se učimo praktičnih vsakdanjih 
stvari in tudi življenjskih modrosti. 
Med seboj se podpiramo v težkih 
trenutkih in se skupaj veselimo ve-
selih dogodkov.
Področje našega delovanja je pe-
stro in široko. Naj navedemo nekaj 
od tega.
Na razstave in ocenjevanje pošilja-
mo vrsto izdelkov s področja kuli-
narike – kruh, pletenice, poprtnike, 
potice, štrudlje, štruklje, šunko v te-
stu, suhomesnate izdelke, marme-
lade, sokove, vloženo zelenjavo… 
Na lokalnem, regijskem in držav-
nem nivoju prejemamo vrsto viso-
kih ocen in priznanj.
Sodelujemo na občinskih priredi-
tvah in na prireditvah drugih dru-
štev in organizacij v občini. Prav 
tako sodelujemo na prireditvah, 
organiziranih s strani Zveze kmetic 
Slovenije, in z društvi iz drugih ob-
čin. Že tradicionalno organiziramo 
v mesecu septembru praznik krom-
pirja s spremljajočim programom.
Zavedamo se pomena vseživljenj-
skega učenja, zato organiziramo 
tečaje in izobraževanja s področja 
kulinarike, vrtnarjenja, tujih jezikov, 
računalništva, ročnih spretnosti, 

osebne rasti ipd., glede na zanima-
nje članic. Dva do trikrat na leto or-
ganiziramo strokovne ekskurzije po 
Sloveniji in v sosednje države.
V času pred veliko nočjo se predsta-
vimo s svojo ponudbo na sejmu v 
pobratenem Hirschaidu. Prav tako 
v tem času pripravimo razstavo in 
pokušino velikonočnih jedi v avli tr-
govskega centra Spar na Viču v Lju-
bljani. Za ta dogodek se oblečemo 
v tradicionalna oblačila dolenjske-
ga podeželja z začetka 20. stoletja. 
Sodelujemo tudi na izboru kmetice 
leta in mlade kmetice leta v Slove-
niji.
Naj omenimo še nekaj pomembnih 
stvari, ki smo jih izpeljale v prete-
klem mandatu. Pripravile smo lepo 
prireditev ob 20-letnici društva. 
Prilagodile smo statut aktualnemu 
delovanju društva in ga uskladile 
z zdaj veljavnimi predpisi. Organi-
zirale sprejem podeželskih žena iz 
pobratenega Hirschaida. Iz gotovin-
skega finančnega poslovanja smo 
prešle na sodobnejše brezgotovin-
sko in opustile poslovanje z žigom, 
ki ni več obvezno.
Na koncu naj vsem občanom ob-
čine Ivančna Gorica zaželimo lepo, 
uspešno in mirno leto 2019, čeprav 
je malo pozno. Ampak, za dobre že-
lje je vedno pravi čas.

Za društvo podeželskih žena Ivanj-
ščice zapisala:

Jožica Ostanek
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POROČILO O KAKOVOSTI PITNE VODE 
na območju občine Ivančna Gorica za 
leto 2018
Na območju občine Ivančna Gorica 
uporabnike z vodo oskrbuje šest 
vodovodnih sistemov v upravlja-
nju Javnega komunalnega podjetja 
Grosuplje.
Letni notranji nadzor je bil izveden 
s strani pooblaščenega izvajalca 
Nacionalnega laboratorija za zdrav-
je, okolje in hrano. Notranji nadzor 
se opravlja na podlagi Pravilni-
ka o pitni vodi (Ur. l. RS št. 19/04, 
35/04, 26/06, 92/06, 25/09, 74/15, 
51/17), interne HACCP dokumenta-
cije in Odloka o oskrbi s pitno vodo 
na območju občine Ivančna Gorica 
(Ur. l. RS št. 17/14).
V splošnem lahko ugotovimo, da se 
je uporabnikom distribuirala ustre-
zna zdrava pitna voda. 

Na vodovodnem sistemu Stična je 
bil zaradi tehnične napake na avto-

matiki za kontrolo motnosti enkrat 
uveden ukrep prekuhavanja pitne 
vode za prehrambne namene v dol-
žini 2 dni.
Na vodovodnem sistemu Felič vrh 
ni vzpostavljena priprava pitne 
vode s plinskim klorom. Zaradi tega 
je voda brez predhodnega preku-
havanja za prehrambne namene 
lahko škodljiva za zdravje uporab-
nikov. Ukrep prekuhavanja vode je 
uveden od 7. 11. 2013 dalje in so 
ga uporabniki dolžni upoštevati. V 
vodi je izkazana prisotnost fekalne-
ga onesnaženja.
Na vodovodnih sistemih Stična 
(zajetje Drmožnik in Izirk), Globo-
čec (zajetje Globočec) in Metnaj 
(črpališče Metnaj) je bila vzorčena 
tudi surova voda pred pripravo. 
Rezultati vzorčenj na vseh vodnih 
virih izkazujejo prisotnost fekalne-

ga onesnaženja (E.coli, koliformne 
bakterije, enterokoki).
Celotno letno poročilo za leto 2018, 
pripravljeno s strani pooblaščene-
ga izvajalca notranjega nadzora, je 
objavljeno na spletni strani http://
www.jkpg.si/, pod rubriko Kakovost 
pitne vode, kjer lahko najdete tudi 
podatke, s katerega vodovodne-
ga sistema v našem upravljanju se 
oskrbuje posamezno naselje in ka-
kšna je trdota pitne vode.
Poleg tega so na tem spletnem me-
stu dosegljiva:
Navodila o prekuhavanju vode,
Priporočila lastnikom objektov za 
vzdrževanje hišnega vodovodnega 
omrežja in
Navodila za dezinfekcijo vodovo-
dnega omrežja.

Javno komunalno podjetje Grosuplje
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dokumentacije in Odloka o oskrbi s pitno vodo na območju občine Ivančna Gorica (Ur. l. RS 
št. 17/14). 
 
Rezultati notranjega nadzora nad kakovostjo pitne vode pri uporabnikih v letu 2018

VODOVODNI
SISTEM

količina 
distribuirane vode

[m3]
trdota vode

[°dH] št. vzorcev % ustreznih
št. 

neustreznih
vzrok

neustreznosti št. vzorcev % ustreznih
št. 

neustreznih
vzrok

neustreznosti

ukrep
prekuhavanja

[dni]

Stična 612.625 17,7 20 100 0 - 8 100 0 - 2
Globočec 383.026 14 12 100 0 - 5 100 0 - 0
Metnaj 24.602 17,4 6 100 0 - 4 100 0 - 0

Debeli Hrib 9.597 21,9 5 100 0 - 5 100 0 - 0

Felič vrh 1.871 - 4 0 4
EC, KB, SK22, 

SK37 2 100 0 - 365
Bukovica-Čagošče 8.420 - 4 100 0 - 4 100 0 - 0

Legenda:

EC - E. coli - pokazatelj fekalnega onesnaženja,  CP - clostridium perfringens vključno s sporami je zanesljiv pokazatelj fekalnega onesnaženja, v pitni vodi ni dopustna

KB - koliformne bakterije so pokazatelj stoječe vode (mrtvi rokavi na omrežju ali hišnega vodovodnega omrežja), v pitni vodi niso dopustne

SK22 - št. kolonij pri 22°C je pokazatelj učinkovitosti postopka priprave vode in kaže na možnost razmnoževanja bakterij v omrežju zaradi zastojev ali povečane temperature, mejna vrednost < 100/ml.

SK37- št. kolonij pri 37°C je pokazatelj učinkovitosti postopka priprave vode in kaže na možnost razmnoževanja bakterij v omrežju zaradi zastojev ali povečane temperature, mejna vrednost < 100/ml.

EN - enterokoki - v odsotnosti drugih bakterij pokazatelj starejšega fekalnega onesnaženja

MIKROBIOLOŠKE ANALIZE FIZIKALNO-KEMIJSKE ANALIZE

 
 
V splošnem lahko ugotovimo, da se je uporabnikom distribuirala ustrezna zdrava pitna voda.  
 
Na vodovodnem sistemu Stična je bil zaradi tehnične napake na avtomatiki za kontrolo 
motnosti enkrat uveden ukrep prekuhavanja pitne vode za prehrambne namene v dolžini 2 
dni. 
 
Na vodovodnem sistemu Felič vrh ni vzpostavljena priprava pitne vode s plinskim 
klorom. Zaradi tega je voda brez predhodnega prekuhavanja za prehrambne namene 
lahko škodljiva za zdravje uporabnikov. Ukrep prekuhavanja vode je uveden od 7. 11. 
2013 dalje in so ga uporabniki dolžni upoštevati. V vodi je izkazana prisotnost 
fekalnega onesnaženja. 
 
Na vodovodnih sistemih Stična (zajetje Drmožnik in Izirk), Globočec (zajetje Globočec) in 
Metnaj (črpališče Metnaj) je bila vzorčena tudi surova voda pred pripravo. Rezultati vzorčenj 
na vseh vodnih virih izkazujejo prisotnost fekalnega onesnaženja (E.coli, koliformne 
bakterije, enterokoki). 
 

Lokalna skupina za 
krepitev zdravja
Zdravstveni dom Ivančna Gorica je v sodelovanju z deležniki iz lokalne-
ga okolja 27. 8. 2019 ustanovil Lokalno skupino za krepitev zdravja (v 
nadaljevanju LSKZ). Skupina je nastala z namenom usklajenega izvaja-
nja dejavnosti krepitve zdravja in zmanjševanja neenakosti v zdravju. 
Vizija, ki ji sledi skupina, in vodi do cilja je »Skupaj na poti do zdravega 
in zadovoljnega življenja vseh občanov Ivančne Gorice«.
LSKZ sestavljajo po en predstavnik Knjižnice Ivančna Goriva, Vrtca 
Ivančna Gorica, Urada za delo Grosuplje, UTŽO, Društva upokojencev 
(Ivančna Gorica, Stična, Šentvid pri Stični, Višnja Gora), Nacionalnega 
inštituta za javno zdravje (v nadaljevanju NIJZ), Zdravstvenega doma 
Ivančna Gorica, Šole zdravja (Ivančna Gorica, Šentvid pri Stični, Zagra-
dec, Metnaj), Krajevnega odbora Rdečega križa (Ambrus, Dob, Ivančna 
Gorica, Krka, Metnaj, Muljava, Stična, Šentvid pri Stični, Temenica, Vi-
šnja Gora, Zagradec), Centra za socialno delo Grosuplje, Občine Ivanč-
na Gorica, VIZ Višnja Gora, podjetja Želva, ZZZS. 
Na drugem srečanju LSKZ je podžupan Tomaž Smole podprl delovanje 
skupine, saj Občina želi prispevati k delovanju programov, ki so dobri in 
koristni za vse občane Ivančne Gorice. 
Člani smo se že lotili dela. V sodelovanju z NIJZ pripravljamo Katalog 
informacij, ki bo neke vrste zemljevid, vodnik do lokalnih društev, usta-
nov in bo omogočil lažjo komunikacijo in učinkovitejše sodelovanje v 
lokalnem okolju. Vključeval bo tudi kontaktne podatke in informacije o 
razpoložljivih programih, ki podpirajo krepitev zdravja in zmanjševanje 
neenakosti v zdravju. 
Lotili smo se raziskovanja potreb v našem kraju. Pripravljamo akcijski 
načrt, v katerem bomo različne ustanove, društva z roko v roki sledili 
viziji skupine in sloganu naše občine Prijetno domače!
Pred nami je še veliko dela. Brez podpore Ministrstva za zdravje in 
Evropske unije, Evropskega socialnega sklada bi bilo težje. A sodelova-
nje vedno prinese dobre rezultate, ki se jih nadejamo tudi mi.
Vsa vprašanja, potrebe, želje lahko sporočite predstavniku posamezne 
ustanove, društva, ali nam pišete na lskzivancna@gmail.com. 

Tadeja Gruden, vodja LSKZ

VADBA V NOSEČNOSTI
8 korakov do zdrave in varne vadbe
1. SPREMEMBE V NOSEČ-
NOSTI
Nosečnost je čas hormonskih, ana-
tomskih, fizioloških, metabolnih, 
hematoloških in organskih spre-
memb. Da se na nastale spremem-
be nosečnica normalno prilagodi, 
sta ključni skrb za zdravje in telesna 
pripravljenost. 

2. GLAVNI RAZLOGI, ZAKAJ 
TELOVADITI
Redna vadba v nosečnosti omo-
goča hitrejši in lažji porod, boljšo 
kontrolo telesne teže, manjše tve-
ganje za alergije pri otroku, lajša 
bolečine, zmanjša pretirano željo 
po hrani, zmanjšuje nastanek strij 
in nabiranje tekočin, preprečuje 
zaprtost, zmanjšuje stres, anksio-
znost in utrujenost. Vadba prepre-

čuje nosečniško sladkorno bolezen, 
visok krvni tlak in tudi nekatere za-
plete pri porodu. 

3. KAKŠNO VADBO IZBRA-
TI?
Priporočam zmerno intenzivno te-
lesno dejavnost celo nosečnost: 
Aerobno vadbo (hitra hoja, vožnja 
sobnega kolesa, plavanje) izvajamo 
15-30 minut vsak dan.
Temu dodajamo vaje za mišično 
moč, raztezanje ter vaje za krepitev 
mišic medeničnega dna. Pri vajah 
za moč svetujem uporabo lažjih 
bremen in večjega števila ponovi-
tev (15-20). 

4. KAKO POTEKA VADBA?
Začnemo z ogrevanjem. Tako telo 
pripravimo na dejavnost, ki bo sle-

dila v glavnem delu in zmanjšamo 
možnost poškodb. V glavnem delu 
je lahko poudarek na vzdržljivostni 
vadbi ali pa vadbi moči. Možna je 
tudi kombinacija. Vadbo zaključi-
mo z raztezanjem in sproščanjem. 
Mišice raztezamo rahlo, počasi in 
brez bolečin. Posamezni položaj 
zadržimo osem sekund. Dihamo 
sproščeno in enakomerno. Namen 
sproščanja je preprečevanje srčno-
-žilnih bolezni, lažje spopadanje z 
duševnimi stiskami in izboljšanje 
delovanja imunskega sistema. 

5. PRED NOSEČNOSTJO 
NISEM TELOVADILA- KAJ 
ZDAJ?
Različna stopnja telesne pripravlje-
nosti vpliva na vrsto in intenzivnost 
telesne dejavnosti med nosečno-
stjo. 
Ženskam, ki so bile pred nosečno-
stjo telesno neaktivne, svetujem 
vsakodnevni sprehod v naravi. Pred 
vključitvijo v vadbo priporočam 
pogovor z ginekologom in usposo-
bljenim strokovnjakom za vadbo 
nosečnic. 
Telesno dejavne ženske pred noseč-
nostjo lahko načeloma nadaljujejo 
z vadbo. Priporočam aktivnosti, kjer 
so sklepi razbremenjeni telesne 
teže. Določene telesne dejavnosti 
je treba v nosečnosti prilagoditi. 

Kmetijske subvencije 
2019
V času od 25. 2. 2019 do 6. 5. 2019 bo potekal reden 
vnos subvencijskih vlog.
Zaradi novih letalskih posnetkov iz leta 2018 vsem vlagateljem priporoča-
mo, da v registru kmetijskih gospodarstev (RKG) preverite pravilnost vrisa 
GERK-ov na svojem KMG.
Vse morebitne spremembe na GERK-ih je predhodno potrebno urediti 
na UE Grosuplje.
Pomoč vlagateljem bo potekala na KSS po sistemu naročanja, vsak de-
lovni dan med 7.00 in 8.00.
Podrobnejše informacije si preberite v februarski št. glasila KGZS – Ze-
lena dežela.

6. KAJ POTREBUJEMO ZA 
VADBO?
 Nosečnica potrebuje udobna, zrač-
na oblačila, ustrezno športno obu-
tev ter plastenko vode. Pred vadbo 
naj poje manjši prigrizek ali popije 
pijačo, ki vsebuje ogljikove hidra-
te. Ni priporočljivo začeti z vadbo 
s polnim želodcem. Dve do štiri ure 
pred vadbo se priporoča, da zauži-
jejo kompleksne ogljikove hidrate 
z nizkim glikemičnim indeksom v 
kombinaciji z zelo kakovostnimi be-
ljakovinami. 

7. SO »KEGLOVE« VAJE 
ZARES POTREBNE?
Za krepitev mišic medeničnega 
dna še zmeraj pogosto slišimo iz-
raz »Keglove vaje«. Ime so dobile 
po avtorju Arnoldu Keglu, ki je vaje 
prvič opisal leta 1948. Strokovnjaki 
menijo, da izraz ni primeren. Cilj 
obravnave so namreč mišice me-
deničnega dna, zato jih mora izraz 
vključevati. V stroki se tako upora-
blja izraz 'trening mišic medenične-
ga dna''. 

Čeprav so mišice medeničnega dna 
majhne in nevidne, imajo zelo po-
membne funkcije. Podpirajo notra-
nje organe, prispevajo k stabilnosti 
hrbtenice in medeničnega obroča 
in boljšemu spolnemu doživljanju. 
Za nosečnice je ključno, da se na-
učijo pravilno stisniti mišice in tre-
ning vključijo v svoj vsakdan.

8. KJE LAHKO VADIM?
 V Centru za krepitev zdravja v Zdra-
vstvenem domu Ivančna Gorica 
bomo v mesecu januarju začeli z 
brezplačno vadbo nosečnic. Vodili 
jo bova usposobljeni strokovnjaki-
nji, kineziologinja in fizioterapev-
tka. Poskrbeli bova, da bo vadba 
varna in zabavna. Upoštevali bova 
vaše želje, potrebe in omejitve, 
da izboljšamo in ohranjamo vaše 
zdravje. Nosečnice vabljene.
Za vse dodatne informacije mi lah-
ko pišete na el. naslov: maja.re-
cek@zd-ivg.si.

Maja Recek, mag. kin.,  
Zdravstveni dom Ivančna Gorica
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Sol lucet omnibus - Sonce sveti vsem [Gaj Petronij]
Alojz Lah, vsem bolj znan kot Muli, je pred kratkim rešil ženo in moža zanesljive smrti. Za to dejanje mu je Slovenska policija podelila posebno 

priznanje. Na ta način mu je izkazala zahvalo za nesebično pomoč sočloveku.

Altruizem … SSKJ ga opiše kot rav-
nanje, nazor, pri katerem človek 
upošteva koristi drugih, nesebič-
nost. Ali ste vedeli, da so znanstve-
niki ta pojav želeli opisati z enačbo 
in pri tem vse skupaj povezati z ge-
netiko? Živali in ljudje naj bi se žr-
tvovali za druge, ko precenijo, da s 
tem rešijo nekaj svojih genov. Tako 
je bolj verjetno, da bomo rešili bra-
ta ali sestro, kot pa bratranca, teto 
ali katerega od drugih sorodnikov. 
Vendar narava ni črno bela in ne 
moremo vsakega pojava zapreti v 
okvire našega uma. Kaj pa, ko ljudje 
pomagajo osebam, ki jih ne pozna-

jo in za njih tvegajo svojo glavo?
Eden takih ljudi je gotovo Alojz Lah, 
ki ga več ali manj vsi poznamo pod 
vzdevkom Muli. Osebno ga poznam 
iz vrst gasilcev. Že od samega začet-
ka mi je bilo jasno, da gre za gasilca 
z dušo in srcem in Človeka z veliko 
začetnico. Za osebo z markantnim 
karakterjem, trdno hrbtenico in ne-
sebično naravo. Zanj bi lahko rekli: 
»Ja, takih pa ne delajo več.« V 
kratkem se je Muli pojavil v vseh 
možnih časopisih in na televiziji. 
Prejel je namreč medaljo policije 
za požrtvovalnost, saj je rešil ženo 
in moža pred zanesljivo smrtjo. V 
lastni kleti sta se zastrupila z oglji-
kovim dioksidom. Tako dejanje ne 
sme ostati neopaženo. Zato sem se 
odločila, da primer predstavim tudi 
vam.
Lahko opišeš, kako se je vse skupaj 
odvijalo?
Bil sem pri gospodu Jožetu v Budga-
nji vasi. Pogovarjala sva se na dvo-
rišču, ko je izza vogala prišla mama 
ponesrečenca in začela vpiti, da bo 
njen sin umrl. Šla sva do sosednje 
hiše v klet, kjer sta ležala dva člo-
veka, mož in žena. Žena se je moža 
močno oklepala, saj ga je že sama 

poskušala rešiti, a ji ni uspelo. Ja-
sno je bilo, da potrebujeta najino 
pomoč.
Ko vaju je gospa poklicala, kaj se ti 
je podilo po glavi? 
Delal sem hipotetične scenarije. 
Mogoče je kam padel, imel nesrečo 
s traktorjem, se požagal z motorno 
žago ... Nisem poznal nikogar, zato 
nisem vedel, kaj naj sploh pričaku-
jem. Gospa ni povedala, kaj se do-
gaja, pač pa le, da njen sin umira.
Je bilo res vse tako enostavno, kot 
je zapisano v knjigah? Kaj je naj-
težje, ko s soočiš s tako situacijo?
Pri vsaki novi situaciji in nesreči mi 
veliko pomagajo izkušnje, ki sem 
jih pridobil pri dolgoletnem delu 
kot gasilec in na cesti kot šofer. Ker 
nikoli ne veš, kaj te čaka, sem tudi 
tokrat že med potjo pripravil števil-
ko 112. Pri vseh nadaljnjih dejanjih 
je pomembno, da ohraniš trezno 
glavo, kar je večkrat zelo težko, saj 
adrenalin naredi svoje. Truditi se 
moraš, da ne narediš napake. Le to 
lahko plačaš s svojim življenjem. Ko 
sem videl situacijo, sem odšel ven, 
poklical 112, nato pa odšel nazaj v 
klet. Največja težava je bila, da sem 
postajal iz trenutka v trenutek bolj 

omotičen. Zato je bilo še toliko bolj 
pomembno, da je glava ostala tre-
zna in nisem zganjal panike, temveč 
hitro ukrepal.
Si tudi gasilec z dolgoletnimi izku-
šnjami. Je za tabo že več takih do-
godkov?
Kot gasilec sem imel samo en tak 
primer. Med požarom sem opazil, 
da je lastnik hiše pobegnil nazaj v 
goreč objekt. Vsa ostala posredova-
nja pa niso bila del gasilskih inter-
vencij. Rešil sem kolega, ki je omah-
nil s kamiona z višine 4 metrov. 
Nekaj situacij je bilo tudi med vesla-
škimi izleti. Med drugimi sva skupaj 
z mojim prijateljem Romanom Hri-
barjem rešila življenje slikarju Fran-
cu Slana. V takih in podobnih situa-
cijah sem se znašel šestkrat.
Kaj ti pomeni dobljeno priznanje?
Več kot priznanje mi pomeni klic go-
spoda, ki sem ga rešil iz kleti. Nasle-
dnji dan po dogodku me je poklical 
in se mi zahvalil, saj je spoznal, da 
brez naju z Jožetom ne bi bil več živ. 
To je tisti najboljši občutek. Seveda 
pa mi je v čast, da me je pomočnik 
komandirja policijske postaje Do-
lenjske Toplice Damjan Skok predla-
gal za dodelitev nagrade. Da ti nek 

topel občutek, da si nekaj naredil 
prav, čeprav se šele s pripovedova-
njem o dogodku vse bolj zavedam, 
kaj se je dejansko zgodilo in koliko 
sem tvegal. Hkrati pa ugotavljam, 
kako je bil to nek velik slučaj, da 
sem bil tam in pomagal. 

Vidite? Še so ljudje, ki pomagajo 
zato, ker tako čutijo in ne zato, ker 
se jim obeta prepoznavnost in vi-
soka priznanja. Še so ljudje, ki pri-
skočijo na pomoč ne glede na to, 
da se pri tem sami spravijo v veliko 
nevarnost. In še so ljudje, ki jih lah-
ko brez zadržkov okronamo za su-
perjunake. Naj vas ob tej priložnosti 
malo spodbodem. Ste za izziv? Kdaj 
ste nazadnje opravili kakšno dobro 
delo? Tudi samo minutka posveče-
na osamljenemu človeku je zanj zla-
ta vredna, vas pa nič ne stane. Vsi 
želimo spremembe na bolje. Torej, 
kot je dejal Mahatma Gandi: »Sami 
moramo postati sprememba, ki bi 
jo radi videli v svetu.« Vsi imamo 
enake možnosti, da spremenimo 
svet, da naredimo nekaj dobrega. 
»Sonce sveti vsem.«

Nina Strah

Leto 2018 je bilo za Čebelarsko društvo Stična zelo uspešno
Leto 2018 so na rednem letnem občnem zboru začele tudi čebelarke in čebelarji Čebelarskega društva Stična, ki so se zbrali v prostorih gasil-
skega centra Stična. Analizi dela in načrtih društva v prihodnje je prisluhnil tudi podžupan občine Ivančna Gorica Tomaž Smole. 
Kot je povedal predsednik ČD Stič-
na Alojz Janežič, je bilo leto 2018 
še posebej v znamenju čebelarstva 
in praznovanja prvega Svetovne-
ga dne čebel. Slednjega smo slo-
vesno obeležili tudi v naši občini z 
odkritjem obeležja Kranjski čebeli 
in postavitvijo učnega čebelnjaka 
v Višnji Gori. Društvo si poleg ome-
njenih projektov tudi v letošnjem 
letu prizadeva dobrega sodelovanja 
z Občino Ivančna Gorica. Med ve-
čje aktivnosti je predsednik omenil 
še organizacijo tematskega dne na 
temo čebelarstva na tržnici v Ivanč-
ni Gorici, sodelovanje s planinskim 
in turističnim društvom Višnja Gora 
pri pripravi Čebelarske pešpoti (od 
Lukovice – Višnje Gore – Stične ter 
naprej proti Dolenjski) ter sodelo-
vanja z osnovnima šolama in Vrt-
cem Ivančna Gorica. Poleg številnih 
drugih aktivnostih je društvo tudi v 
lanskem letu organiziralo že tradi-

cionalno Ambroževo mašo v Stični. 
V nadaljevanju so poročila o delu 
društva podali še tajnica, blagajni-
čarka in predsednik nadzornega od-
bora. Zbor je soglasno potrdil načrt 
dela za letošnje leto in sklep, da se 
vodenje ČD Stična še naprej zaupa 
zdajšnjemu predsedniku Alojzu Ja-
nežiču. 
Člane Čebelarskega društva Stična 

so nagovorili tudi številni gostje, ki 
so pohvalili delo oziroma aktivno-
sti, ki jih je društvo izvedlo v mi-
nulem obdobju. Podžupan Tomaž 
Smole je predstavil projekt Hiša 
kranjske čebele v Višnji Gori, ki je 
ena glavnih čebelarskih aktivnosti 
Občine Ivančna Gorica v prihodnjih 
dveh letih. Prav tako bo veliko dela 
usmerjenega v pridobitev progra-

mov  čebelarske akademije v Višnji 
Gori in soorganizacijo svetovnega 
prvenstva mladih čebelarjev, ki bo 
naslednje leto v naši občini.  
Ob zaključku je potekala še podeli-
tev odličij in zahval članom ČD Stič-
na. Podeljene so bile značke zve-
stobe za večletno delo v društvu, 
odlikovanje Antona Janše III. in II. 
stopnje ter odlikovanje Petra Pavla 

Glavarja. Najvišje zlato odlikovanje 
Petra Pavla Glavarja je prejel Cister-
cijanski samostan Stična, medtem 
ko so bronasto odlikovanje preje-
li Marko Pust, Alojz Janežič in Joži 
Pevec. 

Gašper Stopar

Aktivno leto tudi za čebelarje Čebelarskega društva Krka - Zagradec
V začetku leta so se na rednem le-
tnem občnem zboru zbrali tudi če-
belarji Čebelarskega društva Krka 
– Zagradec. Občnega zbora, ki je 
potekal v prostorih gostišča Krka, 
se je udeležilo trideset članov. Z 
obiskom jih je počastil podpred-
sednik Čebelarske zveze Slovenije 
Marko Alauf. 
Iz poročila predsednika Marja-
na Volaja je razvidno, da je bilo v 
letu 2018 veliko aktivnosti društva 
usmerjenih v praznovanje prve-
ga svetovnega dneva čebel. Poleg 
spremljajočih prireditev v Višnji 
Gori (odkritje obeležja Kranjske 
čebele in odprtja učnega čebelnja-
ka), je društvo aktivno sodelovalo z 

učenci Podružnične šole Krka, kjer 
že peto leto deluje čebelarski kro-
žek. Pripravili so Dan odprtih vrat 
društva, sodelovali pri tradicional-
nem slovenskem zajtrku ter skrbeli 
za učni čebelnjak in tamkajšnji me-
doviti vrt pri krški šoli. Prav tako se 
je na številnih prireditvah in sejmih 
društvo predstavljalo s svojo stoj-
nico. Kot je še povedal Volaj, so v 
društvu prostovoljno opravili ne-
kaj sto ur. Imeli so osem sestankov 
upravnega odbora, za člane in pod-
pornike pa so organizirali izlet in 
strokovno ekskurzijo na Primorsko. 
V sklopu delovanja krožka so izdela-
li darilni program, sestavljen iz mini 
kozarčkov medu, voščenih ulitkov 

in miniaturnih panjskih končnic, ki 
so jih poslikali krški krožkarji.
Čebelarsko društvo Krka - Zagradec 
je poleg stiških čebelarjev občino 
Ivančna Gorica prijavilo na natečaj 
Čebelam najprijaznejša občina v 
letu 2018.  Prijava je bila uspešna 
in občina je naziv prejela decembra 
na slavnostni prireditvi na Čebelar-
ski zvezi Slovenije. 
V načrtu dejavnosti za leto 2019 
so poudarili naslednje prioritete: 
še naprej bo društvo sodelovalo 
pri projektu Hiša kranjske čebe-
le v Višnji Gori, nadaljevali bodo 
s čebelarskim krožkom v PŠ Krka, 
zagotavljali delovanje učnega če-
belnjaka in vzdržali medoviti vrt. Za 

člane bodo organizirali strokovno 
ekskurzijo, sodelovali na občinskih 
in drugih prireditvah ter skrbeli za 
ažurnost društvene spletne strani. 

Občni zbor so zaključili z druženjem 
ob okusni pogostitvi.

Gašper Stopar
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Čebelarska ekskurzija na Kočevsko 2018
Bila je prva sobota v oktobru, ko 
smo se člani Čebelarskega društva 
Stična podali že na 8. strokovno ek-
skurzijo, tokrat na Kočevsko.
Daljši postanek smo naredili v Pod-
stenicah, v Čebelarskem domu, ki je 
eno od središč turistične čebelarske 
aktivnosti na Kočevskem. Predse-
dnik ČD Straža – Dolenjske Toplice 
Tone Andrejčič nas je prijazno spre-
jel in nas seznanil z zgodovino teh 
krajev. V muzejski sobi nam je pred-
stavil nekdanjo čebelarsko opremo 
in maketo vasi Podstenica. Ogledali 
smo si tudi čebelnjak. Pozornost je 
pritegnila njegova arhitektura, ki 
ga varuje pred medvedom. Na vrtu 
okrog čebelnjaka še vedno rastejo 
zelo stara sadna drevesa, ki pričajo 
o otoku nemško govorečih Kočevar-
jev, ki so se leta 1941 izselili. Takrat 
je vas imela šolo, trgovino, žago, 
gostilno in večjo kapelo. Podobno 
usodo so doživela tamkajšnja na-
selja in zaselki, ki so jih med roško 
ofenzivo porušili in požgali.
Spoznavali smo življenje Kočevarjev 
ali kočevskih Nemcev, ki sta jih pred 
več kot 600 leti načrtno naselila v 
dveh etapah Ortenburžana Oton V. 
in Oton VI. Na tem kočevskem pro-
storu so se ljudje obdržali kot nem-
ški jezikovni in kulturni otok, delo-
ma poseljen tudi s Slovenci, vse do 
izselitve v zimi 1941/42. Zaradi tež-

kih razmer za poljedelstvo in kme-
tijstvo je bila pomembna gospo-
darska panoga izkoriščanje gozda 
intudi suhorobarstvo ter krošnjar-
stvo. Skupaj s staroselci Slovenci 
so prav oni začetniki suhorobarske 
tradicije kočevskega, ribniškega in 
bloškega območja.
Kar nekaj časa smo se vozili po ko-
čevskih gozdovih in strinjali smo se, 
da so kot zeleno morje Evrope, saj 
je to največji del strnjenega gozda 
v srednji Evropi. V njem so si našle 
dom številne divje zveri, največja 
med njimi je medved, ki je simbol 
Kočevske. Med 2. svetovno vojno 
so bili ti gozdovi nezamenljivi varu-

hi Baze 20 in številnih partizanskih 
bolnišnic, po vojni pa so postali za-
dnji dom tisočerim žrtvam povojnih 
pobojev. Njim smo se ob kratkem 
postanku poklonili  na kraju tišine, 
pri grobišču pod Krenom. Ogledali 
smo si tamkajšnjo kapelo, ki jo je 
z mozaikom opremil p. Marko Ru-
pnik.
Vožnja skozi te gozdove je hitro 
minila, saj nam je vodička Joži, ki 
je tudi naša članica, popestrila pot 
s pripovedjo o veliko znamenito-
stih teh krajev. Že leta 1892 je dr. 
Leopold Hufnagel oblikoval načela 
trajnosti in sonaravnosti pri gospo-
darjenju s kočevskimi gozdovi, ki jih 

gozdarji po svetu uporabljajo še da-
nes - to je prebiralna sečnja name-
sto goloseka, pragozdni rezervati … 
Tako je ohranil pestrost drevesnih 
vrst, ki nudijo odlične pogoje za 
čebelarstvo, še posebno za hojev 
med. Čebelja paša v neokrnjeni, 
pretežno gozdnati pokrajini omo-
goča pridelavo zelo kakovostnega 
medu, ki so ga kočevski čebelarji 
zaščitili z geografskim poreklom kot 
Kočevski gozdni med.
Ogledali smo si 500 let staro jelko, 
ki je Kraljica Roga in meri v višino 
45,5 m, z obsegom 6,02 m in ima 
premer 1,92 m. Ustavili smo se na 
planoti, kjer je sedaj skavtski okolj-
ski center,  med leti 1895 in 1932  
pa je na tem mestu obratovala Žaga 
Rog. Pred 1. svetovno vojno bil to 
največji in najmodernejši lesno-in-
dustrijski  obrat na Slovenskem. 
Obiskali smo nekoč največjo ko-
čevsko vas Rajhenav, ki leži sredi 
Roških gozdov na nadmorski višini 
600-900 m. Če je ne bi oživil pogu-
mni kmet Alojz Brdnik, ki se je leta 
1996 iz Štajerske preselil na Koče-
vsko, bi jo preraslo grmovje. 
Po enournem postanku v Gornjih 
Ložinah, kjer smo imeli kosilo, smo 
pot nadaljevali čez Gotenico do Ko-
čevske Reke. V novo zgrajeni cerkvi 
sv. Janeza Krstnika nas je prijazno 
sprejel tamkajšnji župnik Jože Milči-

novič. Predstavil nam je zgodovino 
kraja, ki je dolgih 50 let veljala za 
zaprto območje, pokrito s tančico 
skrivnosti. Arhitektura novo zgra-
jene cerkve ima posebno razlago. 
Zadnjih sto let kočevske zgodovine 
je prineslo velike spremembe v kra-
jino. Od 176 kočevarskih vasi, jih je 
izginilo več kot sto; od 123 cerkva 
in kapel je ohranjenih le 28. Za cer-
kvijo smo si lahko ogledali ostanke 
nekoč največjega, 400 let starega 
oreha. Zadnji žled v teh krajih je 
uničil njegovo 10-metrsko višino. A 
kljubuje času in se na veličini nje-
govega obsega, 434 cm, pogumno 
obrašča.
Kot zadnja zanimivost enodnevne-
ga izleta je bil ogled skrivnostnega 
bunkerja Škrilj. Do tam smo se iz 
Kočevske Reke peljali s posebnim 
avtobusom in vodičem, ki nas je 
spremljal po skrivnostnih prostorih 
bunkerja. Predstavitev je bila zelo 
zanimiva. 
Prijetno utrujeni smo se ob vrnitvi 
domov posladkali še s preostalim 
pecivom in sadjem, za katerega so 
poskrbeli člani ČD Stična.
Čebelarji ČD Stična se zahvaljujemo 
Joži Štrempfelj, ki je pripravila pe-
ster in zanimiv program in nas vodi-
la na celodnevni ekskurziji.

Joži Štrempfelj in Joži Pevec, ČD Stična
Foto: Marjan Pajk

Adventna delavnica na Muljavi
Turistično društvo Muljava se v 
sklopu svojega delovanja skuša pri-
bližati vsem starostnim skupinam. 
30. 11. 2018 je tako v organizaciji 
društva potekala adventna delavni-
ca na Jurčičevi domačiji na Muljavi. 
V domačnosti kmečkega poda na 
Jurčičevi domačiji je pod taktirko 
članic in animatork turističnega 
društva potekala delavnica, kjer je 
37 otrok izdelovalo adventne venč-
ke in božično novoletna voščila. 
Otroci so ustvarjali adventne venč-
ke iz naravnih materialov, ki so jih 
skrbno pripravile članice. Za deko-
racijo venčkov so uporabili mah, po-
sušene rezine pomaranč in limon, 
želode, lešnike, orehe, okrasne veje 
in seveda svečke. Pri ustvarjanju so 
otroci pokazali veliko mero ustvar-
jalnosti in potrpežljivosti.
Po končani delavnici so se otroci 

poigrali z igrami, ki so šle skoraj v 
pozabo (gnilo jajce ….) in barvali 
pobarvanke. Z domačimi pekovski-
mi dobrotami so jih presenetile ani-
matorke, na koncu ob toplem čaju 
je sledilo še druženje, kjer so otroci 
predstavili svoje izdelke staršem

Zahvaljujemo se vsem animator-
kam, članom in članicam Turistične-
ga društva Muljava in ne nazadnje 
staršem, ker ste vaše otroke zaupali 
v naše varstvo.

Predsednik Turističnega društva  
Muljava, Gašper Erjavec

Konstitutivna seja KS Muljava 
V sredo, 12. decembra 2018, smo 
imeli konstitutivno sejo novoizvo-
ljenega sveta KS Muljava, ki jo je 
sklical „stari“ in seveda po vseh 
pričakovanjih tudi novo zapriseženi 
predsednik Janez Drobnič. Seje smo 
se udeležili vsi novoizvoljeni člani. 
Podpredsednik še naprej ostaja 
Branko Glavan, tajnica   pa Marje-
ta Škrjanec. Navzoč je bil še svetnik 
Anton Šinkovec, potem novi svetnik 
Mitja Potisek in svetnici Silva Erja-
vec (fotografinja) ter Bojana Toma-
žin (piarovka). Predsednik Janez 
Drobnič je v svojem nagovoru naj-
prej pozdravil nas novince, saj smo 
po njegovem mnenju v svet prinesli 
nov val sveže energije in zagona. 
Poudaril je še, da se bo prav tako 
kot že v dosedanji desetletni praksi 
trudil za dobrobit medsebojnega 
sodelovanja ter spoštovanja vseh 

krajank in krajanov te lepe krajevne 
skupnosti. 
Konstitutivno sejo smo zaključili v 
prijetnem vzdušju, nasmejani, pozi-
tivni in polni novih idej in izzivov za 

dobrobit naše prelepe Dežele Dese-
tega brata. Naslednja redna seja je 
razpisana za torek, 18. 12. 2018 in 
tu bo šlo zares.

Bojana Tomažin

26. Jurčičev pohod po 
kriško-polževski planoti
Že okrog sedme ure zjutraj so prve pohodnike pozdravili prostovoljci Turi-
stičnega društva Polževo na Pristavi nad Višnjo Goro. Prehodili so najbolj 
zahteven del poti in marsikomu se je prilegel kratek postanek ob stojni-
ci, kjer je TD POLŽEVO nudilo tople napitke, reklamni material in kruh z 
domačim medom. Pohodniki so pot nadaljevali po planoti in gozdno-učni 
poti mimo Zavrtač do hotela Polževo, ki je od nekdaj kraj za daljši posta-
nek. Seveda ni manjkalo toplih napitkov, ki so jih pripravili gasilci iz Kriške 
vasi in hotel Polževo s svojo ponudbo. Naše društvo je na stojnici nudilo 
promocijski material občine Ivančna Gorica. Pot so pohodniki nadaljevali 
proti cerkvici Sv. Duha in naprej po Jurčičevi poti skozi Krko proti Muljavi.
Letošnje lepo vreme je na Jurčičev pohod privabilo veliko ljubiteljev narave 
in pohodništva.
Obdarilo jih je s prvimi pomladanskimi cvetovi prebujajoče se narave. 
 

Martin Flamaceta, Turistično društvo Polževo
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Marko Vozelj in mojstri pričarali 
zimsko pravljico v Višnji Gori
V predprazničnem času je Marko Vozelj z mojstri pripravil lepo božično darilo vsem 
svojim oboževalcem, Višnjanom ter občanom Ivančne Gorice. S svojim bendom in 
glasbenimi gosti je športno dvorano pri Vzgojno izobraževalnem zavodu na dveh 
koncertih napolnil do zadnjega kotička. 
»Glede na to, da na glasbeni sce-
ni delujem že skoraj 30 let, je bila 
moja velika želja, da kot glasbenik 
nastopim pred domačim občin-
stvom. Res je, da je doma najtežje 
nastopati, ampak če to rad delaš in 
si iskren, te domače občinstvo pre-
pozna. Res pa je tudi, da imam rad 
svoj kraj, svojo občino, svojo Slove-
nijo. Več kot nas je takih, lepše bo 
življenje v naši prelepi Sloveniji,« 
je po koncertu svoje vtise strnil Vi-
šnjan Marko Vozelj, ki je prvič prire-
dil večji samostojni koncert v svoji 
rodni Višnji Gori. 
V goste je povabil znano pevko 
narodno-zabavne glasbe Sašo Za-
mernik in njemu drage Višnjanske 
fante. Skupaj z domačo vokalno 
skupino so zapeli njegovo najno-
vejšo pesem Prevečkrat. Sicer pa 
je na koncertu zapel preko dvajset 
skladb, ki so bile v večini opevane 
o ljubezni, nekaj pa jih je bilo po-
svečeno domovini Sloveniji. Kot je 
večkrat med koncertom povedal, je 

ponosen tudi na svojo  starodavno 
Višnjo Goro. V lanskem letu je še 
posebej zaživela s čebelarskimi pro-
jekti. V ta namen ji je na koncertu 
posvetil, skupaj z občinstvom, vsem 
poznano Slakovo pesem Čebelar. 
Koncerta »Zimska pravljica v Višnji 
Gori« so se udeležili tudi številni 
znani gostje. Nina Pušlar in Martin 

Štibernik, kot tudi župan Dušan Str-
nad, s katerim sta dobra prijatelja 
z rokometnih igrišč. »Ker je župan 
vsestranski športnik, se za našo ob-
čino ni bati, da ne bi imela dobrega 
tempa,«  je že v uvodnem pozdravu 
povedal Vozelj.

Gašper Stopar

Zadnji dogodek ob 
70-letnici VIZ Višnja Gora 

Vzgojno izobraževalni zavod (VIZ) 
Višnja Gora vsako leto pred decem-
brskimi prazniki pripravi novoletni 
pozdrav mestu, v katerem deluje. 
Gre za dogodek, ki je prepleten z 
glasbo, recitacijami, igro, zaključi se 
z druženjem in bazarjem, na kate-
rem je mogoče kupiti različne izdel-
ke dijakov, primerne za praznična 
darila ali dekoracijo. Letošnja pri-
reditev je bila še posebej slovesna, 
kajti ob tej priložnosti so na eni od 
njihovih enot odkrili spominsko 
ploščo nekdanji prebivalki hiše, do-
mačinki, pesnici, pisateljici, kronist-
ki publicistki in vsestranski kulturni 
delavki Mihaeli Jarc Zajc. 
Ploščo so vlili v bližnjem Livarji v 
Ivančni Gorici in to brezplačno, saj 
so tam očitno prepoznali dober 
namen zavoda. Velja poudariti, 
da se zadnja leta uprava Livarja še 
posebej trudi, da podpira lokalne 
projekte in se na ta način kot od-
govorno podjetje vključuje v oko-
lje. Ravnatelj zavoda Peter Pal je 
med drugim izpostavil, da so se za 
to obeležje določili iz več razlogov: 
nekdanja lastnica, ki je v starosti 94 
let umrla leta 2010, je rada spreje-
mala dekleta iz njihovega zavoda, 
se z njimi pogovarjala in jih spoštlji-
vo obravnavala, s svojimi pričevanji 
je tudi veliko pripomogla k zapisom 
o zgodovini zavoda. »Njeno spreje-
manje naše mladine, pozitiven od-
nos in srčnost cenimo, zato smo bili 
veseli, da je ministrstvo za šolstvo 
na našo pobudo obnovilo staro vilo, 
potem, ko jo je zapustila. Ob obi-
sku v njenem zadnjem domovanju 
v domu v Grosuplju mi je rekla, da 
je bila njena hiša odprta za vse. Ne 
nazadnje, znana je fotografija, na 
kateri se sklanja skozi okno in v od-
prti drži pozdravlja prišleka. Zato je 
prav, da je hiša odprt dom za mla-
dostnice in mladostnike, v njej so 
letos bile že likovne delavnice pod 
vodstvom Melite Garvas za ude-
ležence projekta z Roko v roki po 

moč,« je rekel v svojem nagovoru.
Sicer je bil ta dogodek zadnji v vrsti 
prireditev ob proslavljanju 70-le-
tnice VIZ Višnja Gora. »Aprila smo 
proslavili obletnico v prisotnosti 
predsednika Boruta Pahorja, 26. 
septembra smo pripeljali 70 pred-
stavnikov zavodov iz 10 evropskih 
držav v okviru združenja Euromet, 
4. oktobra smo organizirali likovno 
kolonijo iz vseh slovenskih zavodov 
na temo poetičnost izraza Mihaele 
Zajc Jarc, 12. oktobra smo bili go-
stitelji dneva Društva specialnih in 
rehabilitacijskih pedagogov Slove-
nije. Glasba vedno uokvirja naša 
srečanja, začelo se je s koncertom 
Anje Bukovec, končalo se bo z na-
stopom Marka Vozlja konec leto-
šnjega leta.«
Posebna gosta na prireditvi sta bila 
hčerka in vnuk Mihaele Zajc Jarc, 
Metka ter Miha Krejan, udeležili so 
se je tudi ivanški župan Dušan Str-
nad, član uprave Livarja Jože Strmo-
le, novi predsednik KS Višnja Gora 
Janko Zadel in številni domačini.
Večer je bil sicer mrzel, a ob glasbi 
in igri dijakov VIZ je bilo vsem prije-
tno toplo, če ne prej, pa takrat, ko 
so odprli vrata t. i. Zajčeve vile in 
zbrane povabili na ogled prostorov, 
vročo čokolado in bazar. Takrat je 
bilo mogoče ugotoviti, kako ustvar-
jalni so dijaki, ki so svoj začasni dom 
našli v VIZ Višnja Gora. 
Zgovorna Anja, ki je ponujala lično 
okrašene gobice, mila, obeske in 
druge izdelke, je povedala, da je si-
cer iz Maribora, v Višnji Gori je eno 
leto in pol, obiskuje drugi letnik ad-
ministrativne šole. »Te izdelke smo 
delali kar nekaj časa. Tukaj mi je 
všeč, popoldne se družimo s prija-
telji in se udeležujemo različnih de-
javnosti.« Na vprašanje, kje se vidi 
v prihodnosti, odgovori: "Ko bom 
končala šolo, bi rada našla čim bolj-
šo službo. Ne vem še, ali bi ostala 
na Dolenjskem."

Janja Ambrožič

Ploščo so odkrili župan Dušan Strnad, ravnatelj zavoda Peter Pal, hči nekdanje 
lastnice hiše Metka Krejan in član uprave Livarja Jože Strmole

Maša ob državnem prazniku in 
blagoslov konj na Gabrovki
Na dan svetega Štefana, 26. de-
cembra, se že tradicionalno po 
večjih slovenskih krajih praznuje 
dan samostojnosti in enotnosti in 
seveda praznik po božiču, godovni 
dan svetega Štefana. Tako kot dru-
gje po Sloveniji se tudi na Gabrovki 
v zagraški podružnični cerkvici ob 
tem dnevu zberejo verniki pri maši 
za domovino in blagoslovu konj. 
Podružnična cerkvica svetega Pri-
moža in Felicijana je bila poleg bo-
žične smrekice in ličnih jaslic pred 
oltarjem, ozaljšana tudi s slovensko 
državno zastavo. Mašo je daroval 
zagraški župnik Sašo Kovač. Za to 
mašo oziroma bogoslužje pa je 
značilno, da se mašnik vedno med 
pridigo spomni državnega praznika 
in svetnika svetega Štefana, ki na ta 
dan goduje. Ob koncu, po zaključ-
nem blagoslovu, pa že tradicional-
no vse zbrano ljudstvo zapoje tudi 
slovensko himno Zdravico. 

Po maši se je na planjavi zbralo ne-
kaj konj in konjenikov ter množica 
župljanov in župljank, ki so priso-
stvovali blagoslovu in prireditvi. Po 
blagoslovu soli, kruha in vode ter 
konj je sledilo srečanje ob napit-

kih kuhanega vina, čaja, prigrizkov 
in sladic, za katere so poskrbele 
domače gospodinje iz Gabrovke in 
Kitnega Vrha.

Marjan Urbas

Drobtinica v Šentvidu pri Stični
KORK  Sentvid pri Sticni je na dan 
samostojnosti in enotnosti, 26. de-
cembra organizirala dobrodelno ak-
cijo DROBTINICA.  
V sodelovanju s Konjerejskim dru-
štvom Radohova vas smo tudi to-
krat pripravili stojnico s humanitar-
nim sloganom Drobtinica. Glavni 
namen decembrske akcije je pri-
spevati zbrana sredstva šolskemu 
skladu OŠ Ferda Vesela v Šentvi-
du. Na stojnici so bili poleg sladkih 
bombonov tudi žepni koledarčki, ki 
jih je izdalo Območno združenje RK 
Grosuplje, ter veliki stenski koledar-
ji Konjerejskega društva.
Ob prijaznem povabilu prostovolj-
ke RK Anice Volkar ter predsedni-
ka Konjerejskega društva Davorina 

Tomažina so obiskovalci segali po 
koledarjih, otroci po bombonih in 

tudi zaboj z napisom DROBTINICA 
se je polnil.

Po končanem blagoslovu konj se je 
okrog naše stojnice nabralo veliko 
domačinov in ostalih obiskovalcev. 
Naša vsakoletna akcija je presegla 
pričakovanja. Ni bila samo drobtini-
ca, temveč kar nekaj hlebcev. Seve-
da v prispodobi. Naše geslo »Iz srca 
do srca« se je izpolnilo. Zbrali smo 
370 evrov in jih podarili šolskemu 
skladu.
Vsem in vsakomur prisrčna hvala. 
Nekaterim učencem na OŠ Ferda 
Vesela bomo tako polepšali kakšen 
dan zimovanja.
Zahvala tudi Konjerejskemu dru-
štvu Radohova vas za zgledno dol-

goletno sodelovanje.
Pozabili pa nismo niti naših starej-
ših, ki bivajo v Domu starostnikov 
Grosuplje. Prostovoljki Cirila in Ta-
nja sta jih obiskali 27. decembra 
ter jim ob dobrih željah za zdravje 
izročili novoletna darilca. Z obiskom 
sem razveselila tudi naše oskrbo-
vance v Centru za dnevno varstvo.
V letu, ki je pred nami, naj velja, da 
nikoli ni preveč lepih besed, ne do-
brih dejanj, kajti osrečujejo vse nas.

Majda Verbič, 
prostovoljka RK    
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Tradicionalne žive jaslice v Velikih 
Češnjicah 
Krajani podružnične cerkve svete Ane v Velikih Češnjicah, v župniji Šentvid pri Stični, 
so v soboto, 29. decembra, že deveto leto zapored pripravili uprizoritev živih jaslic. 
Številni obiskovalci so tudi tokrat lahko prisluhnili zgodbi o Kristusovem rojstvu, ki so 
jo uprizorili domačini različnih starosti. 
Tudi letos so krajani Velikih in Ma-
lih Češnjice ter Velikega in Malega 
Kala, ki spadajo pod podružnično 
cerkev svete Ane v Velikih Češnji-
cah, pripravili tradicionalno upri-
zoritev živih jaslic. Obiskovalci so 
božično vzdušje lahko začutili že na 
poti proti prizorišču, kjer so jih tudi 
letos pozdravljale svetlobne figure 
iz lučk, ki so ponazarjale prizore iz 
jaslic. Na osrednjem prizorišču, na 
hribu pod cerkvijo svete Ane, je 
približno trideset domačinov upri-
zorilo doživetje božične zgodbe. Le-
tos so po besedilu avtorice Dragice 
Šteh igralci zgodbo pripovedovali 
z igranimi dialogi družine, v kateri 
so vnuki o božiču spraševali stara 
starša. Za pristno podoživljanje Kri-
stusovega rojstva je z božičnimi me-
lodijami poskrbel Moški pevski zbor 
Prijatelji, tudi tokrat pa so uprizori-
tev poživile številne domače živali. 
Letos se je sicer prvič zgodilo, da v 
vlogi Jezuščka ni nastopal dojenček 
ene izmed domačih družin.
Žive jaslice si je ogledal tudi podžu-
pan Tomaž Smole, ki je obiskovalce 
in prizadevne domačine nagovoril s 
prazničnimi mislimi in vsem zaželel 
pristnega in iskrenega medsebojen-
ga druženja. Domačini so tudi to-
krat poskrbeli, da so se obiskovalci 

pri njih še zadržali tudi po predstavi 
in se ogreli ob toplih napitkih. Pri-
reditev, ki je praznično obarvana, 
spodbuja tudi dobrodelnost, saj se 
prostovoljni prispevki, ki se vsako 

leto zberejo, običajno namenijo ob-
navljanju podržnične cerkvice svete 
Ane. 

Matej Šteh

Tudi na Velikem Kalu 
jaslice
Pričakovanje božiča, enega najlepših krščanskih praznikov, si je težko pred-
stavljati brez jaslic. Po svojih domovih jih običajno postavljamo skupaj z 
otroki, ki s svojimi idejami in radoživostjo poskrbijo za to, da so jaslice res 
bistvo praznika. Idej ne zmanjka tudi nekaterim odraslim, predvsem Deja-
nu Kastelicu z Velikega Kala pri Šentvidu pri Stični. Na ranču, poimenova-
nem Jimmy, kjer živi, je letos prvič postavil jaslice v naravni velikosti. Pred 
nekaj leti jih je postavljal v Temenici, lansko leto pa z vaščani tudi v Velikih 
Češnjicah. Letos se je projekta postavitve in organizacije skupaj s prijatelji 
lotil že na začetku leta, glavnino dela pa so opravljali v jesenskih mesecih. 
Jaslice so odprli v soboto, 22. 12. 2018, zaradi osvetlitve prizorišča pa so 
bile na ogled vsak dan od 17. ure naprej, vse do 6. januarja letos. 

Neposredni prenos polnočnice iz 
Šentvida pri Stični
Božična polnočnica je eden izmed 
najlepših verskih običajev, ki v naše 
cerkve privabi številne vernike in 
druge obiskovalce. Gotovo tudi za-
radi lepih božičnih pesmi, jaslic in 
spominov, ki nas vežejo na preži-
vljanje svetega večera v krogu dru-
žine.
Letošnjo polnočnico je televizija 
Slovenija neposredno prenašala 
iz župnijske cerkve svetega Vida v 
Šentvidu pri Stični. Maševal je žu-
pnik Izidor Grošelj, ki je v pridigi 
opisal zgodovinski pogled na Jezu-
sovo rojstvo, predvsem pa pomen 
Božiča za današnji čas in svet. Še 
posebej je poudaril, da mora našo 
vero zaznamovati veselje, tako kot 
so veseli in hvaležni tisti, ki imajo 
veliko manj kot mi. Somaševala sta 

oba domača duhovna pomočnika, 
Janez Zaletelj in Miran Klevišar.
Bogoslužje je obogatilo sodelova-
nje župnijske skupnosti. Na obno-
vljenem koru je prepeval združeni 
župnijski pevski zbor, ob spremljavi 
priložnostnega orkestra. Dirigiral je 
Robert Markovič, na orgle je igral 
Žiga Jernejčič. Mogočna glasba in 
božični napevi so napolnili šentvi-
ško cerkev, obenem pa so praznič-
no vzdušje preko radijskih in tele-
vizijskih valov ponesli povsod po 
Sloveniji. Sodelovali so tudi domači 
pritrkovalci in dekliški pevski zbor 
pod vodstvom Simone Zvonar, ki je 
prepeval pred sveto mašo.
Sporočilo, ki ga je tisočletna šentvi-
ška župnija želela posredovati vsem 
ljudem dobre volje, se glasi: »Bog 

se je rodil kakor človek in prinesel 
srečo, ki je ne boste našli v natrpa-
nih, bleščečih in hrupnih trgovskih 
centrih. Prinesel je bogastvo, dra-
gocenejše od vseh zakladov sveta in 
bolj daljnovidno od vseh kriptova-
lut. Podarja nam resnično svobodo 
možnosti odločanja za vrednote, ki 
so usmerjene k sočloveku, k njego-
vemu blagostanju, miru in zadovolj-
stvu. In prinesel je čas. Brezmejno 
razsežnost časa, ki se plemeniti ob 
najbolj preprostih rečeh. Biti sku-
paj v svetišču družine – tudi tistih 
družinskih članov, ki so že prestopili 
prag večnosti. Bog to zmore in želi. 
Zato se je rodil. Tudi zate in zame, 
da bi v srcu nosila plamen Njegove 
dobrote in ljubezni in z njim spre-
minjala svet.«

Dragica Šteh

Uspešen 9. Sobraški pohod
Krajevna skupnost Sobrače in Prostovoljno gasilsko društvo Sobrače sta v nedeljo, 
20. januarja, uspešno organizirala že 9. Sobraški pohod. Na sončno in zasneženo ne-
deljo se je izpred gasilskega doma Sobrače odpravilo 160 pohodnikov, kar je največje 
število doslej. 
Pot jih je najprej vodila proti prvem 
vzponu do čagoške kapelice, nada-
ljevali so skozi vas Bukovica in po 
večjem vzponu prispeli na Felič Vrh, 
kjer so se na kratko okrepčali in uži-
vali ob veličastnem razgledu širom 
Slovenije. Pohod so nato nadaljeva-
li skozi vasi Javorje, Vrata, Višji Grm 
in Kalce. 
Po končanem pohodu je pred gasil-

skim domom pohodnike pričakala 
topla pogostitev. Organizatorji, ki 
že kujejo načrte, da bo jubilejni de-
seti pohod res nekaj posebnega, so 
vsakemu izmed udeležencev izročili 
spominsko majico.
Za izpeljavo tako dobrega pohoda 
se lepo zahvaljujemo pridnim go-
spodinjam, celotni ekipi za izpelja-
vo postrežbe, zbirateljem sponzor-

jev, občini Ivančna Gorica ter vsem 
sponzorjem: Sonja Selan, Jona, Ke-
gelček, Piast, Agrograd, Resal, Bla-
ževe pekarne, Orkoplast in Larti. 
Zahvala za naš trud in potrditev le 
tega so veseli in zadovoljni poho-
dniki, kar so številni tudi potrdili. 

Rok Adamlje,
za PGD in KS Sobrače

Premikajoče figure v naravni velikosti, postavljene v lesene hiške in pod 
toplar, so prikazovale stara in že skoraj pozabljena kmečka opravila, npr. 
žaganje drv, oglarstvo, kovaštvo in sirarstvo. Ena izmed figur, trgač, pa nas 
je spomnila na to, da smo v vinorodnih krajih. Posebno pozornost pa je 
vzbudila v fasado oblečena velika maketa cerkve sv. Ane, zavetnice podru-
žnice v Velikih Češnjicah, kamor spada tudi Veliki Kal. 
Poleg figur pa je bilo za najmlajše obiskovalce na voljo jahanje ponija po 
ranču, ogled živih ovčk, himalajskih koz, zajcev, kokoši pegatk in telička, 
poskrbljeno je bilo tudi za tople napitke. 
Ogromno število obiskovalcev z različnih koncev Slovenije (Izole, Idrije, Di-
vače, Tolmina, Benedikta, Kranja, Črnomlja …) je Dejana zelo presenetilo, 
zato je bil ves trud, ki so ga vložili v postavitev, s tem globoko poplačan. 
Ravno v času izdelovanja jaslic je Dejan prvič postal očka sinčku Vidu, ki je 
v pričakovanju božiča dodal še večje plačilo in dodatno energijo pri idejah 
za naslednje leto. Pravi, da bo pripravil in dodal še nekaj novega. Razmišlja 
že o tem, da bi za otroke v poletnih mesecih pripravil ogled in predstavitev 
domačih živali, ki bi jih lahko pomagali tudi hraniti. 
Ker brez pomoči domačih in prijateljev Dejan vsega tega ne bi zmogel, se 
jim ob tej priložnosti iskreno zahvaljuje za pomoč, še posebej družinam 
Sadar, Kastelic in Kuplenk in vsem, ki so mu kakorkoli pomagali, seveda pa 
tudi vsem sosedom za potrpežljivost v času povečanega prometa.

Elizabeta Adamlje
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Slovenska polka in valček je zastopana  
tudi z glasbeniki iz naše občine
Na letošnjem, že 23. festivalu Slovenska polka in valček, je strokovna komisija izbrala 24 tekmovalnih skladb, 12 polk in 12 valčkov, ki jih lahko 
premierno psolušamo v oddajah Slovenski pozdrav in sicer vsak petek, od 22. februarja do 24. maja 2019. Izbor je bil uspešen tudi za nekatere 
narodno zabavne ansamble oziroma glasbenike iz naših krajev. 

Dobuski pohod 2019
V nedeljo, 10. 2. 2019, je potekal naš tradicionalni že 17. pohod na Vrh. Celotno traso je zasno-
val član Kulturno športnega društva Dob Marko Zorec. V dopoldanskem času smo se zbrali na 
nadvozu avtoceste Ljubljana–Zagreb v kraju Podboršt in se odpravili proti Vrhu. Na Vrhu nas je 
čakala okrepitev s čajem, kuhanim vinom in sladkimi dobrotami, za katere so poskrbeli članice 
in člani KŠD Dob. Pot smo nadaljevali do trga ob župnijski cerkvi na Sela pri Šumberku. Tu smo 
si lahko privoščili še kavico in izvedeli nekaj zanimivosti o kraju in tamkajšnji cerkvi sv. Janeza 
Krstnika, ki nam jih je povedala pohodnica Jožica Virant.
V nadaljevanju poti smo osvojili Stehanjo vas. Vas, za katero ni vedel marsikateri pohodnik. Bili 
smo prijetno presenečeni, saj so nas v vasi bogato pogostili, na kmetiji pri Bregarjevih, ki se 
jim po domače reče pri Koprivc. Ogledali pa smo si tudi cerkev sv. Križa, ki je častitljive starosti 
in je bila pred desetletji močno izropana. Tudi tu nam je Jožica Virant podala nekaj informacij 
o sami cerkvi in znanem Slovencu Francu Zorcu (1854–1930), ki se je rodil prav v Stehanji vasi 
in sodi med prve slovenske karikaturiste.
Sledil je še zadnji del poti na vinorodno gorico Medvedjek. Sprejel nas je gostitelj Bojan Zorec 
ter nam ponudil prostor za pogostitev. Njegovi prijatelji vinarji pa so priskočili na pomoč z 
žlahtno kapljico. Vsem skupaj se prav lepo zahvaljujemo.
Član KŠD Dob Jože Zorec je za vse pohodnike skuhal okusen pasulj. Res okusen, za prste ob-
liznit. Med tem, ko smo pridno polnili svoje prazne želodčke, smo prijetno kramljali. Po uri 
počitka in gretja ob gorečem štoru se je bilo treba odpraviti proti domu. Dan se je nagibal že 
proti večeru. Z avtobusi smo se prijetno utrujeni odpeljali na startno mesto.

Letošnjega 17. dobuskega pohoda se je udeležilo rekordno število pohodnikov. Kar 120 se nas 
je zbralo, kljub bolj slabi vremenski napovedi. Vmes nam je tudi malo ponagajal dež, ampak 
dobra volja nas je gnala naprej in prav nič nas ni motilo.
Vabljeni tudi že na 18. pohod po našem kraju, in če bo tradicionalen termin druge nedelje v 
februarju obstal, bo to ravno na Valentinovo. Verjemite, organizatorji se bomo za vas še po-
sebej potrudili.

Lojze Fortuna

Turistično društvo Lavričeva koča Gradišče in 

Zavod Prijetno domače 

vabita na

KDAJ: soboto 27.4.2019 od

GRADIŠKO 

SALAMIJADO

13.00 ure dalje.

Vzorce salam zbiramo do petka 26.4.2019, 

do 20.00 ure pri Lavričevi koči na Gradišču.

Razglasitev najboljših salam bo od 16.00 uri. 

Salame ocenjuje strokovna komisija.

Spremljevalni program: 
degustacija vina, domačega soka in kakijevega 

žganja

Več info. na tel. 041 456 914 ali na e-mail: 

lavricevakoca@gmail.com

Med dvanajst najboljših polk so se 
uvrstili člani stiškega ansambla Kr-
javelj s skladbo Matematika, med 
valčki pa našo občino zastopajo 
tudi nekateri glasbeniki. Stičan Kri-
stian Oven, pevec ansambla Roka 
Žlindre, se na letošnjem festivalu 
predstavlja skupaj z Glasbeno sku-
pino Amabile, ki jo sestavljajo se-
stre, Monika in Manca Hočevar iz 
Ambrusa ter Polona in Nika Škoda iz 
Zagradca. Prav tako se za naj valček 
leta 2019 poteguje ansambel Kvinta 
s pevko Evo Kovačič iz Stične. 
Ansambel Kvinta je mlad dolenjski 
ansambel, ki je bil ustanovljen leta 
2017, ime pa so si mladi glasbeniki 
nadeli v povezavi s številom članov v 
ansamblu. Svoje znanje, predvsem 
pa ljubezen do slovenske glasbe so 
združili z namenom ustvarjanja in 
poustvarjanja slovenske narodno-
-zabavne glasbe. Zanimivo je, da 
nihče izmed članov pred tem ni so-
deloval ali deloval v nobeni zasedbi 
take vrste. 
Že v prvem letu delovanja je ansam-
bel poskrbel za tri nove skladbe na 
narodno-zabavni sceni. Prvi polki, 
avtorja Davida Novaka, z naslovom 
Ljubezen je sreča, je sledil popolno-
ma avtorski valček Mogoče nekoč. 
S tretjo skladbo Nisem taka kot so 
druge, avtorja Marjana Turka in Ma-
teja Kocjančiča, pa se je Kvinta malo 
bolj za šalo kot pa zares prijavila na 
koroški festival Guštanj. Drugo me-
sto po izboru strokovne komisije je 
člane ansambla presenetilo ter jim 

dalo nov zagon za nadaljnje ustvar-
janje. 
Na Slovensko polko in valček 2019 
so se prijavili s pesmijo Svet na ra-
menih. Besedilo, staro dobro dese-
tletje, je nastalo izpod rok Fanike 
Požek, v ritem valčka pa ga je ople-

menitil Igor Podpečan. Pri njem 
so Eva, Gregor, Jaka, Jurij in Matic 
skladbo v večernih urah tudi posne-
li. Zdaj pravijo, da pridno vadijo in 
upajo, da bo njim zelo všečen val-
ček prišel do srca tudi ljudem. 

Ansambel Roka Žlindre in 
Amabile združili moči!
Tudi petčlanskemu ansamblu iz rib-
niške doline se je pred kratkim po-
rodila želja, da se z lastno pesmijo 
prijavijo na enega najbolj prestižnih 
festivalov pri nas, Slovenska polka 
in valček. Niso dolgo oklevali, iz pod 
peresa Franca Žnidaršiča je prišlo 
krasno besedilo z naslovom Veliko 
je želja, ki govori predvsem o eni 
veliki želji in to je zdravje. Da pa to 
ne bi bil klasičen valček, se je Roku 
Žlindri porodila ideja, da bi za pre-
pletanje harmonij in back vokalov 
potrebovali lepe ženske glasove! 

Njihov član, naš občan Kristian Oven, ki je leta 2016 zapustil Stiški kvartet 
in “prestopil” v ansambel, je predlagal dekleta iz skupine Amabile. Beseda 
je dala besedo in kmalu so se dobili v studiu in posneli ta lepi valček. Glas-
bena skupina Amabile so štiri dekleta, ki prihajajo iz Ambrusa in Zagradca 
in so poleg tega še v sorodu. Vsaka iz med njih igra tudi inštrument. Pojejo 
predvsem na porokah, rojstnodnevnih zabavah, proslavah pa tudi na la-
stnih koncertih. Letos bodo tudi izdale tudi svojo prvo avtorsko skladbo. 

Krjavlji letos praznujejo 20 let
In tu so še naši Krjavlji, ki nas razveseljujejo že 20 let. Njihov uspeh in pre-
boj med polfinaliste letošnjega festivala Slovenska polka in valček je prava 
nagrada za okrogli jubilej njihovega ustvarjanja, v času katerega je nasta-
lo vrsto uspešnih in odmevnih skladb. Na svoji glasbeni poti so ponosno 
prepevali tudi o znamenitostih domače občine, ne nazadnje to poudarja 
že njihovo ime. Na letošnjem festivalu sodelujejo s polko Matematika. Za 
Krjavlji pa je tudi uspešno praznovanje 20-letnice ustvarjanja in potepanja 
po glasbeni poti. O velikem promocijskem koncertu bomo poročali v na-
slednji številki Klasja. 

Matej Šteh
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PD Polž na Trdinov Vrh
2. januarja 2019 smo šli Polži ne prvič, niti ne zadnjič, za lep začetek leta, 
pod Janezovo taktirko, na Trdinov vrh.
V jutranji temi se nam je kopna zima nežno opravičila z rahlo snežno plohi-
co med vožnjo mimo Ivančne Gorice. Postanek na kavi, nato pa iz Gaberja 
živahen vzpon do Gospodične. V dostojni zasedbi smo podprli vsakoletni 
pohod Planinskega društva Krka iz Novega mesta.
Po sončnem razgledu do skoraj severne meje, smo po mrzlih tleh stopili na 
Trdinovo Gero, nadaljevali do Svetega Miklavža, nato naprej do Gospodič-
ne, kje nas je čakala dobra hrana. A ne še domov. Navada je že, da Andreja 
in Marko dobrosrčno povabita v zidanico na izjemno Markovo penino in 
dobrote, kar je vesel, sončen dan lepo zaključilo. Iskrena hvala!
Naj nam bo vse leto tako kot se je začelo.

Dušana Leskovšek

PD Polž počastil slovenski kulturni praznik
Kot vsako leto PD Polž Višnja Gora 
organizira izlet na Šmarno goro, da 
počastimo slovenski kulturni pra-
znik, 8. februar.
Izlet na Šmarno goro pa ni naklju-
čje, saj se je dr. France Prešeren po-
gosto zadrževal na njej, tam je de-
loval kot župnik njegov stric Jakob 
Prešeren.
V hladnem petkovem jutru smo 
se zbrali na običajnem zbornem 
mestu v Višnji Gori. Čeprav je bilo 
mrzlo, se nas je zbralo kar 24. Od-
peljali smo se do Vikrč, kjer smo 
pustili avtomobile. Najpogumnejši 
so se pod vodstvom vodnika Milana 
podali po zavarovani plezalni poti, 
ostali pa z vodnikom Janezom po 
Westrovi poti. Vzpon nas je dobro 

grel, saj nas kljub mrazu ni zeblo. 
Na gori je pa že lepo grelo sonce. 
Nekateri smo se udeležili še maše, 
drugi pa so uživali v naravi, kjer so 

jih greli topli sončni žarki. 
Veseli tako lepega izleta, smo se 
srečno vrnili domov.

Janez Čebular 
Foto: Pero Medved 

Pohod na Tursko goro
Tokrat je bil v PD Polž na vrsti pohod 
na Tursko goro. Devet članov dru-
štva se nas je v januarju, v soboto 
popoldan odpravilo proti Logarski 
dolini. Peljali smo se mimo Kamni-
ka, Luč, Solčave in v temi prišli do 
cilja. Parkirali smo pri koči pri slapu 
Rinka. Pripravili smo opremo, priž-
gali svetilke ter zagrizli v hrib za eno 
uro. Na začetku je bil lažji vzpon do 
slapa Rinka, nato pa se pot strmo 
vzpne vse do vrha slapu. Nadaljeva-
li smo po gozdu do koče Frischau-
fov dom na Okrešlju na višini 1396 
m. Tu je bil naš prvi cilj. Pred kočo 
se je svetlikalo približno 20 cm, v 

koči pa nas je pričakala topla peč, 
odlična večerja ter težko pričakova-
na postelja. 
Po zajtrku smo se odpravili proti 
Turski gori. Na poti, nedaleč stran 
od koče, stoji spominsko obeležje 
v spomin na tragično nesrečo na 
Okrešlju. Takrat je pri reševalni vaji 
umrlo pet reševalcev. Z minuto mol-
ka smo se spomnili na ta dogodek, 
nato pa vzeli dereze, čelado in ce-
pin ter odšli po Turskem žlebu proti 
vrhu. Na poti je bilo 40 cm snega, 
40 stopinj naklona in nevarnost pa-
dajočega kamenja. Po dobri uri hoje 
smo prišli do razpotja med Tursko 

goro in Rinkama. Po kratkem oddi-
hu smo po vrhu grebena odšli še na 
zadnji del poti proti vrhu. Na vrhu 
nas je pričakal veter in -5 stopinj 
Celzija. Še skupinska fotografija in 
že smo se podali po isti poti nazaj v 
dolino. Najprej do koče na Okrešlju, 
nato pa po poledeneli stezi do avto-
mobila, kjer je bil prelep pogled na 
zaledeneli slap Rinka. Domov smo 
se odpeljali mimo Mozirja. 
Pohod je bil zelo lep, zabaven ter 
hkrati tudi kar naporen. Vsem želim 
varen korak in upam, da se vidimo 
na naslednjem pohodu PD Polž. 

Gorazd Kahne, PD Polž

Vaški pohod
V torek, 26. decembra, na 
dan Svetega Štefana, ko se 
po vsej državi praznuje dan 
samostojnosti in enotnosti 
ter blagoslovi konje, smo se 
vaščani Gabrovke odločili, da 
organiziramo vaški pohod. Ob 
17. uri smo se zbrali pri vaški 
kapelici v Gabrovki. Pot smo 
nadaljevali preko vasi Kitne-
ga Vrha, Tolčan, Zagradca in 
nazaj proti domači vasi. Ime-
li smo nekaj postankov, kjer 
smo se okrepčali s pijačo in 
domačimi dobrotami. To je bil 
za nas prvi pohod. Ker se za-
vedamo, da so dobri medso-
sedski odnosi zelo pomemb-
ni, smo sklenili, da pohode in 
druženja organiziramo tudi v 
prihodnje.

Darja Košak

KORK Temenica v letu 2018
Pa je leto spet naokoli in to je poro-
čilo za leto 2018.
Začeli smo že  5. januarja 2018 s 
pogostitvijo in podelitvijo priznanj 
našim zvestim krvodajalcem jubi-
lantom. Pri Fajdigovih na turistični 
kmetiji smo se zbrali Svet KS Teme-
nica, kulturno, športno, Gasilsko 
društvo Temenica, predsednik RKS 
Območnega  združenja Grosuplje 
Franc Horvat in prostovoljke KORK 
Temenica, da počastimo tri svoje 
jubilante in se jim zahvalimo za po-
gumna dejanja za pomoč drugim, 
seveda pa smo tudi mi ponosni, da 
so del naše krajevne skupnosti. PRI-
DRUŽITE SE TEM NAŠIM PLEMENI-
TIM DAROVALCEM!
Prostovoljke smo zbirale prostovolj-
ne prispevke in članarino, za kar se 
lepo zahvaljujemo darovalcem, saj 
s tem pomagamo sokrajanom, ki so 
se znašli v kakšni težki preizkušnji, 
izgubi dela, bolezni ...
Našim bolnim, socialno šibkim 
družinam in posameznikom smo 
štirikrat delile hrano iz Evropskih 
skladov enkrat pa podarjeno hrano. 
HVALA DONATORJU ZA TO LEPO 
GESTO!
V decembru smo delile  pakete za 
otroke preizkušenih družin BOŽI-
ČEK ZA EN DAN. Razveselile smo 
dvanajst otrok. HVALA VAM BOŽIČ-
KI, POKLON VAŠEMU DELU! 
Kot vsako leto smo tudi v letu 2018 
s predstavniki KS Temenica obiskale 
in skromno obdarile vse naše osem-
desetletnike, bolne in naše krajane 
v domovih starejših občanov. Ja-
nuarja letos pa smo v sodelovanju 
s Krajevno skupnostjo Temenica že 
spet pripravili srečanje in podelitev 
priznanj štirim krvodajalcem jubi-
lantom iz naše krajevne skupnosti. 

Dobitniki priznanj so skupaj darova-
li kri 210-krat, kar znese 105 litrov 
krvi.
Še enkrat prisrčna zahvala vsem 
našim krvodajalcem, darovalcem 
prispevkov in članarine v letu 2018. 

Za vsako dobro dejanje smo boga-
tejši in to naj nam bo vodilo za pri-
hodnje!

Nada Hribar,  
predsednica KORK Temenica

V Stični peta telovadna 
skupina Šole zdravja v 
občini Ivančna Gorica
V Stični smo s telovadbo začeli 14. 
1. 2019 ob 7.30 kar na samostanski 
zelenici, a smo po skupnem dogo-
voru lokacijo spremenili. Vse bolj 
se potrjuje potreba po ustanavlja-
nju telovadnih skupin v vsaki vasi, 
naselju ali zaselku. Razlogov za to 
je več. Od udeležencev telovadbe 
slišiš različne zgodbe. Večina se 
zaveda, da potrebujejo telovadbo, 
a so zvečer po vseh opravljenih 
obveznostih preutrujeni, da bi se 
vozili še kam v sosednji kraj k telo-
vadbi. Poleg tega še zdaleč niso vsi 
mobilni. Veliko lažje se je udeležiti 
telovadbe, če telovadba pride tako 
rekoč pred domači prag.
Ob vse večji odtujenosti med ljudmi 
ima ta vadba zaradi vsakodnevnega 
srečevanja med udeleženci zelo 
pomemben tudi socialni vidik. Jaz 
pa sem ob vsaki novoustanovljeni 
skupini zelo vesela in radostna in 

vsako skupino doživljam skoraj kot 
svojo družino, jo kar posvojim. Saj 
sem lahko vesela, ko vidim, koliko 
ljudi si pravzaprav želi telovadbe in 
koliko ljudi je za svoje zdravje pri-
pravljenih tudi nekaj storiti.
Stiška skupina telovadi pred gasil-
skim domom. V primeru padavin 
pa je vadba pod samostanskim 
»velbom«, seveda z dovoljenjem 
patra Maksimilijana, za kar se mu iz 
srca zahvaljujem.
Skupina ima že tudi svojo himno. 
Na željo udeleženk jo objavljam. 
Poje se na melodijo "Moj očka ima 
konjička dva", da si jo lažje zapo-
mnimo.

V Stični se sestajamo,
da dobro se razgibamo,
veselo telovadimo, 
da dolgo  zdravi bomo vsi, zares.

Tatjana Jenko

              

 

                        
vabi na

KRVODAJALSKE  AKCIJE  
• V PONEDELJEK, 15. 4. 2019  OD 7. DO 13. URE V DRUŽBENEM 

DOMU GROSUPLJE
• V TOREK, 16. 4. 2019 OD 7. DO 12. URE V OSNOVNI ŠOLI DOBRE-

POLJE, VIDEM-DOBREPOLJE  
• V SREDO, 17. 4. 2019  OD 7. DO 13. URE V  SREDNJI ŠOLI JOSIPA 

JURČIČA V IVANČNI GORICI 

S seboj prinesite osebni dokument s fotografijo.

SKUPAJ REŠUJMO ŽIVLJENJA! 
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Vljudno vabljeni
v posvetovalnice patronažnih medicinskih sester v lokalnih 

skupnostih, kjer bo potekalo merjenje krvnega tlaka in 
sladkorja v naslednjih terminih:

VIŠNJA GORA - V PROSTORIH KRAJEVNE SKUPNOSTI
2. 4. 2019 OB 11.30

STIČNA - V PROSTORIH KRAJEVNE SKUPNOSTI
4. 4. 2019 OB 11.30

ZAGRADEC - V PROSTORIH ZDRAVSTVENEGA DOMA
9. 4. 2019 OB 9.00

AMBRUS - V PROSTORIH KULTURNEGA DOMA
11. 4. 2019 OB 9.00

TEMENICA - V PROSTORIH KRAJEVNE SKUPNOSTI
18. 4. 2019 OB 15.00

ŠENTVID PRI STIČNI - V PROSTORIH DOMA UPOKOJENCEV
16. 4. 2019 OB 8.00

MULJAVA - V PROSTORIH KULTURNEGA DOMA
16. 4. 2019 OB 12.00

KRKA - V PROSTORIH KRAJEVNE SKUPNOSTI
18. 4. 2019 OB 12.00

DOB - V PROSTORIH KRAJEVNE SKUPNOSTI 
16. 4. 2019 OB 8.00

METNAJ -V PROSTORIH KRAJEVNE SKUPNOSTI
18. 4. 2019 OB 8.00

Naložbo sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija  
iz Evropskega socialnega sklada.

Kaj je Demenci prijazna 
točka in njena otvoritev v 
Zavodu svete Terezije
V sredo, 10. aprila 2019, bo ob 10. uri v Zavodu svete Te-
rezije, dom starejših Videm-Dobrepolje potekala otvo-
ritev Demenci prijazne točke. Ker je oseb z demenco v 
naši družbi vse več, je pomembno, da smo o bolezni 
ozaveščeni in da prepoznamo prve znake demence prav 
vsi člani družbe in lahko s skupno podporo pomagamo 
tistim osebam z demenco, ki potrebujejo našo pomoč. 
Še posebno pomembno je, da znamo osebam z demenco pomagati in jim 
biti v oporo v našem ožjem okolju, kjer vsi skupaj bivamo in preživimo naj-
več časa.
Le tako lahko najbolje pomagamo svoji mami, očetu, ženi, možu, bratu, 
sestri, prijatelju, sosedu, ki kaže prve znake demence, da bi kljub svoji bo-
lezni živel čim bolj polno, samostojno in kakovostno življenje ter da bi bilo 
ohranjeno njegovo dostojanstvo.
Demenci prijazno točko bomo v Zavodu svete Terezije odprli v sodelovanju 
s Spominčico – Alzheimer Slovenija. Demenci prijazna točka bo namenjena 
vsem, ki bivajo v našem ožjem okolju, pa tudi širše, in potrebujejo pomoč 
in informacije v zvezi z demenco. Namenjena bo predvsem osebam z de-
menco, pri katerih je bolezen v zgodnji fazi, njihovim svojcem pa tudi vsem 
ostalim prebivalcem, ki bi želeli o demenci vedeti kaj več. 
V domu bomo zaposleni nudili potrebne informacije in nasvete (kako 
prepoznati prve znake demence, kako komunicirati z osebo z demenco, 
kakšne so možnosti nadaljnje pomoči in opore svojcem, kako pomagati 
nekomu, ki se izgubi in ne najde več poti domov, ne prepozna več svoje 
okolice …) in na ta način skušali pomagati obolelim in svojcem, pa tudi 
vsem ostalim željnim novega znanja. 
Z odprtjem Demenci prijazne točke želimo aktivno prispevati k življenju v 
demenci prijaznem okolju, ki bo osebam z demenco omogočalo, da dlje 
časa ostanejo aktivne, živijo kakovostno, samostojno in dostojno življenje, 
se počutijo varne, razumljene in upoštevane ter lahko dostopajo do sto-
ritev, ki jim jih ponuja domače okolje (trgovina, zdravstveni dom, pošta, 
lekarna …). 
Le to lahko dosežemo le s pomočjo podpore lokalnega okolja, ki bo tudi 
ob pomoči Demenci prijazne točke lažje prepoznavala in razumela samo 
bolezen in osebe z demenco ter jih lažje vključevala v svoje okolje in vsako-
dnevne aktivnosti znotraj le tega. 
        

Urška Bogataj, delovna terapevtka, Zavod svete Terezije
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Nacionalna preventivna 
akcija "mobilni telefon"
Nacionalni akciji pod sloganom »Med vožnjo uporabljaj pamet, ne pametnega 
telefona« smo se pridružili tudi v občini Ivančna Gorica. 
Združenje šoferjev in avtomehanikov Ivančna Gorica, Svet za preventivo in vzgo-
jo v cestnem prometu Občine Ivančna Gorica in policija PP Ivančna Gorica, smo 
v petek, 25. januarja 2019, in soboto 26. januarja 2019, na območju Ivančne 
Gorice, Višnje Gore, Zagradca, Stične in Šentvida pri Stični, izvedli preventivno 
akcijo ¨MOBILNI TELEFON¨. 
Ključno sporočilo, ki smo ga želeli posredovati voznikom in voznicam je, naj med 
vožnjo ne uporabljajo mobilnega telefona, ampak naj se varno ustavijo na pri-
mernem mestu in opravijo telefonski klic ali pošljejo SMS sporočilo. Vse lahko 
počaka, le življenje, vaše ali od koga drugega ne bo. 
Poleg opozarjanja voznikov na posledice uporabe pametnih naprav med vožnjo, 
pa je bil drugi namen akcije tudi ozaveščanje uporabnikov le-teh, da s svojim 
zgledom vplivajo na soudeležence v cestnem prometu, še zlasti na mlajše, za 
katere se ve, da so najpogostejši uporabniki te tehnologije.

Mobilni telefoni so zaradi stal-
ne uporabe vse večji motilci 
pozornosti za varno udelež-
bo v prometu. To kažejo tudi 
rezultati raziskave Agencije 
za varnost prometa (AVP), ki 
so pokazali, da med vožnjo, 
kljub prepovedi, mobilni tele-
fon uporablja kar 75 % vozni-
kov. Motite se, če mislite, da 
se vam nič ne more zgoditi, v 
prometu odločajo sekunde, 
časa za reakcije pa je malo.
Številne študije, ki ga je opra-
vila agencija, dokazujejo, da 
mobilni telefon na voznika 

vpliva negativno. Vozniku, ki uporablja mobilni telefon med vožnjo, se poslabša 
reakcijski čas, počasnejše zaznava in se odzove na prometno signalizacijo, nje-
gov zavorni čas je daljši, zmanjšano pa je tudi zaznavanje okolice in prometa. Za-
radi uporabe mobilnega telefona obstaja tudi večje tveganje pri odločitvah. Če 
voznik telefonira med vožnjo, je to tako, kot bi imel v krvi 0,8 promila alkohola, 
med pisanjem SMS sporočila pa kar 4x več časa ne gleda na vozišče, kot pri nor-
malni vožnji. In to ne velja le za voznike vozil, temveč tudi za pešce in kolesarje.

Oči gledajo, vendar možgani ne vidijo!
»Mobilni telefoni so sicer širši problem sodobne družbe, vendar ima lahko njiho-
va vse obsežnejša uporaba težke posledice tudi za prometno varnost. Uporaba 
telefona med vožnjo postaja naša rak rana. Vsi vemo, da telefona med vožnjo 
ne smemo uporabljati, pa ga vseeno. Mislimo, da se nam ne more nič zgoditi, 
vendar se nam lahko!«, opozarja mag. Igor Velov, direktor AVP.

Zakonske določbe: 
Skladno z Zakonom o pravilih cestnega prometa je pri nas med vožnjo uporaba 
mobilnega telefona v roki prepovedana, predpisana kazen znaša 120,00 EUR. 
Sem sodi tako telefoniranje, pisanje sms sporočil, brskanje po spletu itd. 
Dovoljena je le uporaba prostoročnega telefoniranja. Ob tem poudarimo, da 
tudi prostoročna uporaba zmanjšuje pozornost voznika na samo vožnjo zaradi 
preusmerjanja pozornosti na pogovor. 

PREBERITE IN UPOŠTEVAJTE: NE UPORABLJAJTE TELEFONA MED VOŽNJO
- ugasnite ali utišajte mobilni telefon pred vožnjo 
- tudi prostoročno telefoniranje vam odsvetujemo, saj vsak telefonski pogo-

vor pomembno vpliva na pozornost voznika na promet 
- če se morate javiti na klic, se javite na kratko s sporočilom, da vozite in boste 

poklicali kasneje 
- v nujnem primeru ustavite na varnem in primernem mestu in varno upora-

bite mobilni telefon 
- ne kličite drugih med njihovo vožnjo, ali pa se na kratko opravičite s pojasni-

lom, da boste poklicali kasneje.
- kakršnokoli brskanje po spletu, aplikacijah ter pisanje sporočil po spletnih 

omrežjih je še dodatno tvegano, ker zahteva poleg naših kognitivnih funkcij 
še roke, ter za daljši čas odvzame našo pozornost 

- uporaba mobilnega telefona je prav tako tvegana pri pešcih in kolesarjih v 
prometu, saj ne moremo biti dovolj zbrani na okolico.

Zato: Med vožnjo ne uporabljaj telefona in s tem prispevaj k večji varnosti vseh 
udeležencev v prometu!

Vir:  Javna agencija Republike Slovenije za varnost prometa
Markovič Alojz,

SPV Občine Ivančna Gorica, ZŠAM Ivančna Gorica

Pravilen potek občnega zbora
Občni zbor ali zbor članov je najpomembnejši organ dru-
štva. Sestavljajo ga vsi člani. Gre za srečanje, vsaj enkrat 
letno, kjer se po potrebi voli vodstvo, oblikuje smernice 
delovanja in odloča o vseh najpomembnejših vprašanjih 
glede društva. 

Sklicatelj in vabilo
Če statut ne določa drugače, občni zbor skliče zastopnik 
društva (navadno predsednik društva) enkrat letno, lah-
ko pa ga kadarkoli skliče tudi petina vseh članov društva. 
Sklicatelj mora člane o občnem zboru pravočasno obve-
stiti in ob tem priložiti dnevni red.

Potek občnega zbora
Občni zbor mora potekati v skladu z določbami statuta, če 

je potek v njem opredeljen. Sicer ga lahko društvo izpelje 
drugače. Takrat je pomembno, da je zbor transparenten, da 
lahko sodelujejo vsi člani in da so sprejete odločitve jasne.
Minimum prisotnih članov, da lahko zbor veljavno spreje-
ma odločitve, imenujemo sklepčnost. 
Koncu uradnega dela navadno sledi točka razno, v kateri 
lahko člani podajo svoje ideje, pobude, vprašanja. Pogo-
sto sledi še sproščeni del s pogostitvijo. Celoten občni 
zbor je odlična priložnost za člane društva, da se srečajo 
in izmenjajo ideje.
O vsebini na občnem zboru in sprejetih sklepih se napiše 
zapisnik, ki se podpisan hrani v prostorih društva in je na 
voljo članom na vpogled.

Stičišče NVO osrednje Slovenije

60 let …
… je od takrat, ko smo prvič zakorakali čez šolski prag v Stični in ko nas je nasmejana 
sprejela tovarišica Anica Primožič. Se še spominjaš …? Kaj smo počeli ves ta čas in kje 
smo zdaj? Pridi, povej, poslušaj in se nasmej … To je bil izziv organizatorjev.
In zgodilo se je v torek, 4. septembra 2018, pred našo šolo v Stični. Sprejel nas je ravnatelj Marjan Potokar. Takrat 
nas je bilo skupaj 49 (v dveh razrednih paralelkah), tokrat pa nas je bilo nekaj manj. Med tem je na končni cilj 
že dospelo 11 naših sošolcev. Sprehodili smo se po prostorih in nadaljevali druženje na Gradišču. Bilo je lepo in 
prijetno, večina je z optimizmom in naglas napovedala: ZA SEDEMDESET PA SPET PRIDEMO.

Nikolaj Erjavec

Danijel Kastelic, novi član Državnega 
sveta Republike Slovenije
Po Dušanu Strnadu in Cvetku Zupančiču imamo po novem iz občine Ivančna Gorica 
še enega predstavnika v Državnem svetu Republike Slovenije. Na 14. seji Državnega 
sveta RS, so mandat potrdili novemu svetniku Danijelu Kastelicu, predsedniku Zveze 
paraplegikov Slovenije. 
Danijel Kastelic bo nadaljeval zastavljeno delo pokoj-
nega Borisa Šušteršiča na področju ohranjanja pravic 
invalidov ter drugih pomoči potrebnih ranljivih skupin. 
Predsednika paraplegikov je za kandidata državnega 
svetnika predlagalo več invalidskih organizacij, zanj pa 
glasovalo 20 elektorjev. 
Ob izvolitvi so na spletni strani Zveze paraplegikov Slo-
venije zapisali: »Novi svetnik se bo zavzemal za ohra-
njanje in nadaljnji razvoj oziroma razumno oblikovanje 
socialne države, ki ji je Republika Slovenija zavezana po 
določilu 2. člena Ustave. Za socialne pravice različnih 
družbenih skupin, ki so se krčile v preteklih obdobjih, 
bo vlagal dodatne napore, da se povrnejo. Za mno-
ge namreč predstavljajo tisto socialno varnost, ki jim 
omogoča zadovoljevanje osnovnih življenjskih potreb 
in s tem osnovno kvaliteto življenja«.

Gašper Stopar 

Bojan Petek, novi komandir Policijske postaje Grosuplje 
Policijska postaja Grosuplje, ki pokriva območje občin Grosuplje, Ivančna Gorica in 
Dobrepolje, ima novo vodstvo. S 15. decembrom je vodenje Policijske postaje Grosu-
plje prevzel Bojan Petek, ki je zasedel mesto dosedanjega komandirja Franca Žarna.  
Svojo poklicno pot je Bojan Petek, 
ki prihaja iz Kočevja, začel leta 1999 
na Policijski postaji Ribnica. Tam je 
služboval do konca leta 2009, ko je 
bil premeščen na delovno mesto 
pomočnika komandirja v Medvode. 
Leta 2015 je bil premeščen na PP 
Moste, naslednje leto pa zaradi ka-
drovskih potreb premeščen na PP 
Kočevje, kjer je delo pomočnika ko-
mandirja opravljal vse do prevzema 

grosupeljske policije. Od leta 2016 
dalje je tudi pripadnik Posebne po-
licijske enote Policijske uprave Lju-
bljana, kjer zadnje leto opravlja tudi 
nalogo komandirja oddelka.
Med večje cilje je izpostavil pred-
vsem izboljšanje raziskanosti pre-
moženjskih kaznivih dejanj, iz-
boljšati oziroma vsaj ohraniti nivo 
varnosti v cestnem prometu, po-
večati prisotnost policijskih patrulj 

na terenu ter okrepiti sodelovanje 
policijske postaje z lokalnimi sku-
pnostmi ter drugimi organizacijami. 
Tu gre predvsem za spremembe 
znotraj sistema in organizacije dela 
policijske postaje, ki ne bodo vpli-
vali na postopke z občani. Prav tako 
pa se bo zavzemal za zakonite, stro-
kovne ter profesionalne policijske 
postopke.  

Gašper Stopar
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Kulturni praznik na OŠ Stična
V četrtek, 7. 2. 2019, je v prostorih športne dvorane OŠ Stična odmevalo, se plesalo in pelo na temo neuslišane ljubezni. Le čigave? Počastili 
smo spomin na našega največjega pesnika Franceta Prešerna.
Učenci matične šole OŠ Stična, od 
3. do 5. razreda, so povezovali pro-
gram prireditve s posodobljeno 
vsebino Prešernove pesnitve Povo-
dni mož. Poleg spremenjenih ver-
zov je vsebino bogatil tudi ples. Saj 
poznamo verze: »Od nekdaj lepe so 
Ljubljanke slovele, al lepše od Urške 
bilo ni nobene …« Tudi v sodobnih 
časih imamo radi, če smo srečni, 
če lahko ljubimo, če nas ljubijo … 
Ljubimo ne le ljudi, ampak tudi 
naravo, lepe knjige, pesmi … Med 
nami so ljudje, ki jih je ljubezen do 
slovenske besede, do lepe knjige 
združilo v gibanju Rastoča knjiga, 
katere simbol je deklica s knjigo. In 
kot pravi pobudnik ter idejni vodja 
tega projekta dr. Janez Gabrijelčič, 
ni dovolj, da knjige le beremo, pa 
potem ni nič od tega. Pomembno 
je, da beremo, vendar je treba ob 
tem misliti, delovati, delati dobro, 
najbolje …
Tako prav gotovo čuti gostja pri-
reditve gospa Dragica Šteh, tudi 

profesorica matematike na naši 
šoli. Izpod njenega peresa prihaja-
jo zgodbe, dramska dela, pesmi za 
mlado in staro. S svojimi deli res de-
luje in dela dobro. Želimo ji še več 
ustvarjalnih iskric.
Da nista bila Urška in povodni mož 
med prireditvijo osamljena, so po-
skrbeli pevski zbori matične šole in 
podružničnih šol. V uvodu so sku-
pno zapeli slovensko in evropsko 
himno. Med prireditvijo nas je na-
govorila druga gostja, gospa Ifige-
nija Simonović iz združenja pesni-
kov, pisateljev in publicistov PEN. 
Poudarila je, da je med prireditvijo 
začutila pozitivno energijo in nekaj 
novega, nekaj, kar se razlikuje in 
kaže na ustvarjalnost. Všeč ji je bil 
kulturni odnos izvajalcev, učencev.
Učenci pevskih zborov iz podru-
žničnih šol Ambrus, Zagradec, Krka, 
Muljava, Stična, Višnja Gora in ma-
tične šole so dopolnili zgodbo Urške 
in povodnega moža ter program s 
prijetnimi pesmimi o ljubezni. Pre-

šernove verze je uspešno interpre-
tiral učenec Miklavž Bitenc. Navdu-
ševali so nas tudi mladi plesalci iz 
PŠ Višnja Gora in PŠ Zagradec.
Kot vsako leto ob slovenskem kul-
turnem prazniku so bila tudi letos 
podeljena šolska Prešernova pri-
znanja in nagrade. Nagrajene je 
nagovoril gospod ravnatelj Marjan 
Potokar. Poudaril je, kako pomemb-
na je ljubezen do ustvarjanja. Med 
delavci šole sta v tem letu prejeli 
priznanje Natalija Gabrijel in Bran-
ka Lah. Med devetošolci pa so pri-
znanje prejeli: Lia Kamenšek, Eva 
Krnc, Zoja Peteh, Lana Plevnik, Emil 
Ramić, Milica Sekulić, Zara Vencelj, 
Larisa Zafran, Nika Kastelic, Maru-
ša Vovk, Stanislav Šivec, Ajla Ajkić, 
Neža Dremelj, Anže Erjavec, Nika 
Jaklič, Tjaša Kastelic, Satja Krivec, 
Maks Šušteršič, Zoja Jernejčič, Alja 
Miklič, Maja Novak, Žan Strmec, 
Karin Žgajnar, Maša Žnidaršič, Žan 
Hren. 
Ob poslušanju mešanega pevskega 

zbora iz Zagradca se je povezova-
lec celotne prireditve učenec Jaša 
Mežek poslovil. Vsi pa smo bili nav-
dušeni nad glavnima igralcema Ur-
ško - Karolino Genorio in povodnim 
možem - Rubnom Mulhom. Obema 

in mladim plesalcem želimo, da 
svoje talente še kdaj tako uspešno 
izrabijo.

Ingrid Boljka Štaudohar, Natalija 
Gabrijel, Lucija Medimurec

Obisk delavnic na Pedagoški fakulteti v Ljubljani
Z izbirnim predmetom Kemija v 
okolju smo obiskali oddelek za 
kemijo na Pedagoški fakulteti v 
Ljubljani. Na fakulteti so nas lepo 
sprejeli in nam pripravili zanimiv 
program. Tema delavnic v laborato-
riju so bili energijski viri.
Delo v laboratoriju je potekalo v 
dveh skupinah. V prvi skupini smo 
se poučili o fosilnih gorivih in pri-
merjali diesel in biodiesel. Naša 
naloga je bila izdelati biodiesel iz 
rastlinskega oz. sončničnega olja. 
Nato smo se med seboj » pogajali« 
katero gorivo je boljše. Ugotovili 
smo, da so biogoriva boljša in da 
manj škodujejo okolju.
V drugi skupini smo ugotavljali, ka-
tero olje ima boljši izkoristek – tisto, 
ki je že bilo segreto ali sveže. Ugoto-
vili smo, da ima pregreto olje boljši 

izkoristek od svežega. Pri enem od 
poskusov smo preučevali reakcijo 
spreminjanja kisa s pomočjo kva-

sovk. Ugotovili smo, da nastajajo 
plini in da se tlak povečuje.
Na koncu smo naredili najbolj zani-

miv poskus, s katerim smo ugota-
vljali, kako dobro gorivo je etanol. 
V plastenko smo razpršili nekaj eta-

nola in ga prižgali z gorečo trsko. Za 
kratek čas smo videli plamen, nato 
smo slišali glasen pok, raketa pa je 
odletela skoraj 20 m daleč. Zabavno 
in poučno.
Ta dan je bil eden izmed boljših in 
mislimo, da smo se vsi prisotni stri-
njali s tem. Veliko smo se naučili. 
Z veseljem bi prišli še enkrat. Za-
hvaljujemo se Pedagoški fakulteti, 
predstojnici oddelka Vesni Ferk, 
asistentu Mihi Slapničarju in vsem 
študentkam za lepo preživeto po-
poldne.

Učenci in učenke 9. razreda matične 
šole, ki obiskujemo izbirni predmet 

kemija v okolju Emil Ramić, Erik Kaste-
lec, Martina Lampret, Pika Vokal, 

Nina Bregar, Lia Kamenšek, Pia Pajk z 
učiteljico Matejo Trtnik

Projekt »Užitkobralci« na 
OŠ Stična
Vsak otrok je unikaten, poseben 
in potrebuje različno količino časa, 
truda, da nekaj usvoji. Vsi raje in 
z večjim zanosom pridemo do za-
stavljenih ciljev po prijetni in lepo 
uhojeni poti. Branje je veščina, ki 
je pomembna za vse življenje. Prav 
zato je še toliko bolj potrebno, da 
učencem, ki jim branje na začetku 
predstavlja oviro, ponudimo mo-
žnost, da le to prebrodijo in tudi 
sami prepoznajo, da je branje prav-
zaprav lahko zelo zabavno.
Z imenom Užitkobralci smo učite-
ljice dodatne strokovne pomoči 
poimenovale projekt, v katerem 
učenci predmetne stopnje posluša-
jo in spremljajo pri branju učence 
razredne stopnje, ki jim branje pov-
zroča takšne ali drugačne preglavi-
ce. Namen projekta ni le razvijanje 
bralnih spretnosti in mlajše učence 
motivirati za branje, temveč tudi 
medsebojno druženje, povezovanje 
starejših in mlajših generacij učen-
cev, razvijanje občutka medsebojne 
pomoči ter odgovornosti. 

»Užitkobralca« se srečujeta trikrat 
tedensko po petnajst minut, opra-
vili pa naj bi vsaj dvajset srečanj. 
Vsak učenec si za branje izbere knji-
go po lastnem interesu. Nekomu je 
to zanimiv naslov, spet pri drugem 
lepa ilustracija na začetku knjige ali 
pa velikost pisave …   
Projekt poteka na PŠ Zagradec, PŠ 
Višnja Gora in na matični šoli. Sre-
čanja spremljajo učiteljice dodatne 
strokovne pomoči. Zahvaljujemo se 
Zavodu Prijetno domače za knjige 
Škrat Ivan in princesa Ivanka iščeta 
zaklad, ki jih bodo naši užitkobralci 
prejeli ob končanem projektu.

Učiteljice DSP 

Planinski pohod učencev OŠ Stična na 
Ljubelj
V soboto, 26. januarja, smo se 
učenci in mentorice planinskega 
krožka OŠ Stična skupaj z vodniki 
PD Polž odpravili na 3. planinski po-
hod do Koče na starem Ljubelju.
Sprva megleno jutro se je prelevilo 
v jasen sončen dan. Avtobus nas je 
pripeljal do Ljubelja, od koder se je 
začela naša pešpot. Pot je bila za-

snežena, enourni vzpon pa malo 
tudi naporen, saj smo za seboj vle-
kli sani. Pri koči smo se okrepčali z 
malico iz nahrbtnika in toplim ča-
jem. Prestopili smo slovensko mejo 
in pokukali onkraj Avstrije. Sledilo 
je žigosanje in izpolnjevanje planin-
skih knjižic. V dolino smo se vrnili 
na saneh po isti poti, ki nas je vodila 
proti koči. 10-minutni spust ni niko-

gar pustil ravnodušnega. 
Pohod je minil v veselem in pozi-
tivnem vzdušju. To je potrdil tudi 
učenec planinskega krožka, ki je ob 
koncu sankanja dejal, da je bil to 
najlepši dan v njegovem življenju.
Hvala vodnikom PD Polž za vso or-
ganizacijo in vodenje nepozabnega 
doživetja.

Tanja Črnivec

V avli Pedagoške fakultete v Ljubljani
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Dijaki srednje šole Josipa Jurčiča dosegli drugo mesto na 
turistični tržnici
Dijaki Srednje šole Josipa Jurčiča so se tudi 
letos udeležili turistične tržnice na sejmu 
Alpe-Adria na Gospodarskem razstavišču v 
Ljubljani ter s svojim izdelkom in predstavitvi-
jo dosegli 2. mesto. Pod mentorstvom prof. 
Jožice Strmole so bodoči ekonomski tehniki 
Anže Ceglar, Matevž Ilar, Luka Plevnik, Nadja 
Planinšek, Manca Jeršin in Nika Žabot ustva-
rili izviren spominek, ki predstavlja in promo-
vira tudi našo občino.
Za spominek so izdelali svečo iz čebeljega vo-
ska. Osnovna surovina je torej čebelji vosek, 
ki so ga izbrali zato, ker v občini deluje več 
kot 150 čebelarjev, in dve čebelarski društvi. 
Na svečah so upodobili logotipe 12 krajevnih 
skupnosti, saj ima prav vsaka svojo poseb-
nost. Na zadnji strani sveče pa so upodobili 
logotip blagovne znamke občine Prijetno 
domače. Izvirne sveče bo mogoče tudi kupi-

ti, dijaki pa jih bodo prodajali tudi na tradi-
cionalnih prireditvah, kot so Jurčičev pohod, 
Gregorjev sejem in Tabor pevskih zborov v 
Šentvidu pri Stični. Kupci bodo lahko izbra-
li med posamičnimi svečami ali v zavoju po 
12, te bodo postavili na pladenj iz orehovega 
lesa, oboje pa bo primerno tudi kot darilo za 
posameznike ali podjetja. 
Za nadaljnjo izdelavo sveč bo poskrbel čebe-
lar Henrik Zaletelj, ki je dijakom rad poma-
gal s svojim znanjem. Dijaki se zahvaljujejo 
Občinski turistični zvezi Ivančna Gorica in 
Turističnemu društvu Zagradec za finančno 
podporo, Mizarstvu Erjavec in Henriku Zale-
telju pa za vso pomoč in nasvete pri izdelavi 
spominka.

Anže Ceglar, 
dijak 3.d Srednje šole Josipa Jurčiča

Erasmus Plus na 
Portugalskem in v 
Nemčiji
Na Srednji šoli Josipa Jurčiča se že 
pripravljamo na nov projekt Era-
smus +, v okviru katerega se bodo 
naši dijaki, bodoči ekonomski teh-
niki, letos junija udeležili dvoteden-
ske delovne prakse. Ena skupina bo 
šla na Portugalsko, ena pa v Nem-
čijo. Izbor dijakov 3. letnika je bil 
opravljen in priprave glede prevo-
zov, bivanja in delovnih aktivnosti 
so v polnem teku. 
Lani ob koncu šolskega leta pa smo 
se z eno skupino dijakov programa 
ekonomski tehnik Srednje šole Jo-
sipa Jurčiča odpravili ravno tako v 
Nemčijo v pobrateni Hirschaid, kjer 
so udeleženci tega EU-projekta de-
lali v različnih podjetjih. V prostem 
času pa so spoznavali lokalne zna-
menitosti, se zabavali in navezali 
tudi pristne stike s tamkajšnjimi 
prebivalci. 
S sodelovanjem v teh projektih 
si dijaki izboljšajo svoje poklicno 
znanje, znanje jezikov in predvsem 
spoznajo in doživijo drugačno kul-
turno okolje. Večinoma opravljajo 
lažja komercialna, administrativna 
in druga dela v turističnih, industrij-
skih, trgovskih in drugih podjetjih.
Poleg tega se udeležujejo strokov-
nih ekskurzij in izletov v bližnja me-

sta, na katerih lahko sami neposre-
dno zaznajo utrip tuje dežele.
Dijaki so navdušeni nad bivanjem 
v tujini in menijo, da je to zanje v 
vseh pogledih zelo koristna in tudi 
zabavna izkušnja ter jo priporo-
čajo tudi naslednjim generacijam 
programa ekonomski tehnik. Naši 
gostitelji so z njimi navadno zelo za-
dovoljni, tako z zadostnim znanjem 
jezika kot odnosom do dela.
Za celotno izvedbo projekta, pri-
pravo udeležencev, potrebno do-
kumentacijo in druga opravila, 
organizacijo prevoza in bivanja ter 
ovrednotenje rezultatov projekta 
poskrbi šola. Za dijake je projekt 
zaradi financiranja s strani EU prak-
tično brezplačen.
Vsi, ki se boste odločili za šolanje v 
programu ekonomski tehnik na naši 
šoli, boste lahko imeli enkratno pri-
ložnost za sodelovanje v mednaro-
dnih projektih, ki jih vsako leto iz-
vajamo v zanimivih krajih po Evropi. 
Na Srednji šoli Josipa Jurčiča vsako 
leto poskrbimo za pridobivanje ne-
precenljivih mednarodnih izkušenj 
in prijetno počutje vseh udeležen-
cev.

Igor Gruden,  
koordinator projektov Erasmus +

Dijaki lani v Nemčiji

Ekskurzija v Milano

V petek, 16. 11. 2018, smo se v zgo-
dnjih jutranjih urah dijaki Srednje 
šole Josipa Jurčiča odpravili na tež-
ko pričakovano ekskurzijo v Milano, 
drugo najbolj naseljeno mesto v 
Italiji, glavno mesto pokrajine Lom-
bardije in eno od svetovnih prestol-
nic mode. 
Milano ima številne muzeje, gle-
dališča in znamenitosti, vključno 
z Milansko stolnico, peto največjo 
cerkvijo na svetu, cerkvijo Santa 
Maria delle Grazie, v kateri je freska 
Leonarda da Vincija Zadnja večer-
ja, ki sta na Unescovem seznamu 
svetovne dediščine, kar pritegne v 
mesto več kot osem milijonov obi-
skovalcev letno, znan pa je tudi po 
številnih mednarodnih prireditvah 
in sejmih, vključno z Milan Fashi-
on Week in Milanskim pohištvenim 
sejmom, največjim te vrste na sve-
tu. Ne nazadnje je Milano tudi dom 
dveh velikih nogometnih ekip na 
svetu, AC Milan in Inter Milan. In 
prav na stadionu San Siro je bil naš 
prvi postanek. Stadion lahko sprej-
me 85.700 gledalcev. V čast Giuse-
ppeja Meazee, legendarnega no-
gometaša obeh klubov je bil pred 
časom uradno poimenovan Stadio 
Giuseppe Meazza, kljub temu pa 
mu v nogometnem svetu raje reče-
jo San Siro.
Sledil je ogled Gradu Sforzesco, ki 
izvira iz 15. stoletja, ko so člani rod-
bine Sforza vladali mestu in staro 
trdnjavo preuredili v grad, sedež 
elegantnega renesančnega dvora, 

obdanega z obzidanim lovskim par-
kom. 
Avstrijska cesarica Marija Terezija je 
bila odgovorna za pomembne pre-
nove, ki so se izvajale v Milanu v 18. 
stoletju. Ta mestna in umetniška 
prenova je obsegala izgradnjo Tea-
tro alla Scala, odprtega leta 1778, ki 
je danes ena izmed najbolj znanih 
svetovnih opernih hiš in dala obno-
viti kraljevo palačo. 
Nazadnje smo si ogledali milansko 
stolnico (Duomo di Milano). Ta got-
ska katedrala je za dokončanje po-
trebovala skoraj šest stoletij in je 
danes 5. največja cerkev na svetu in 
druga največja v Italiji.
Končno smo spoznali italijansko vi-
soko modo. Velika Galleria Vittorio 
Emanuelle II, je nastala med 1865 
in 1877, v počastitev kralja Viktorja 
Emanuelle-ja, je velik pokrit hodnik 
s steklom in litoželezno streho, kjer 
se nahajajo najprestižnejše trgovi-
ne.
Po večerji smo se odpravili v hotel, 
naslednji dan pa v Verono, mesto, 
ki je uvrščeno na UNESCO-v seznam 
svetovne dediščine zaradi pomena 
in vrednosti številnih zgodovinskih 
stavb, ki se nahajajo v mestu.
Najbolj znan je gotovo rimski am-
fiteater ali Arena, ki stoji na najve-
čjem trgu. Zgrajen okoli leta 30 n. 
št., je tretji največji v Italiji po rim-
skem Koloseju in Areni v Capui (Ne-
apelj). Meri 139 m v dolžino in 110 
m v širino in je lahko sprejel 25.000 
gledalcev na 44 vrstah marmornih 

sedežev. Gladiatorske igre so prite-
gnile gledalce tudi izven mesta, v 5. 
st. pa je cesar Honorij prepovedal 
tovrstne igre. Po obnovi je amfi-
teater v uporabi še danes za javne 
prireditve, sejme, gledališke pred-
stave in operne predstave poleti. 
Čas je bil za ogled najbolj znane 
hiše v Veroni, za katero je kriv Sha-
kespeare, ki je dogajanje tragedije 
Romeo in Julija postavil prav v to 
mestece v severni Italiji. Domnevni 
Julijin balkon je zelo oblegan, a če 
se potepate po Veroni, ga morate 
obiskati. Prav toliko občudovanja 
kot balkon in kip Julije pod njim – 
če verjamete v legende, se morate 
za srečo v ljubezni nujno dotakniti 
njene desne dojke – pa vzbuja tudi 
prehod do Julijinega dvorišča. Za-
ljubljeni turisti so ga vzeli za svojega 
in nalepili ljubezenska sporočilca z 
žvečilnim gumijem na polepljene in 
popisane zidove prehoda.
Naša zadnja postaja je bila Padova, 
domovanje ene najstarejših univerz 
na svetu. Poleg univerze pa je me-
sto gotovo znano po sv. Antonu, 
portugalskem frančiškanu, ki je v 
Padovi nekaj let živel in leta 1231 
tudi umrl. Njegovo telo je ohranje-
no v Baziliki sv. Antona, ki je po-
membna romarska cerkev.
Iz Padove smo se odpravili proti 
domu, polni čudovitih vtisov in pri-
pravljeni na nove šolske izzive. Ter 
čakajoč na naslednje potovanje …

Mojca Saje Kušar
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Rotaractov dobrodelni 
met
Člani Rotaract kluba Grosuplje smo tudi letos organizi-
rali tradicionalni Bowling turnir, kjer smo zbirali sred-
stva za nakup zimskih oblačil dvema deklicama iz soci-
alno ogrožene družine. 
Rotaract klub Grosuplje je nastal na 
pobudo Rotary kluba Grosuplje in 
je bil uradno ustanovljen 13. maja 
2007. Je organizacija mladih fantov 
in deklet, starih od 18 do 30 let, 
katerih namen je zagotoviti mla-
dim ljudem, da širijo svoje obzorje, 
znanje, sposobnosti in izkušnje, ki 
jim bodo pomagale pri osebnem 
razvoju. Posvečajo se socialnim po-
trebam svojih lokalnih skupnosti in 
stremijo k pospeševanju boljših od-
nosov med ljudmi po vsem svetu, s 
pomočjo navezanih prijateljstev in 
uslug. Je humanitarna, nepolitična 
in neverska organizacija, ki svoje 
ideje skupaj z botrskimi klubi Ro-
tary uresničuje preko številnih pro-
jektov na lokalni, državni in med-
narodni ravni, po načelu nesebične 
pomoči vsem, ki so le –te potrebni. 
Člani Rotaract kluba Grosuplje smo 
tudi letos organizirali tradicional-
ni Bowling turnir, kjer smo zbirali 
sredstva za nakup zimskih oblačil 
dvema deklicama iz socialno ogro-
žene družine. Za pomoč družini v 
stiski smo v četrtek, 22. 11. 2018, 
organizirali tradicionalni dobrodel-

ni Bowling turnir v bowling klubu 
Spider v Ljubljani. Ob prijetnem 
druženju in navezovanju novih pri-
jateljstev smo se zabavali in hkrati 
bili dobrodelni, saj je bil naš dogo-
dek uspešen in skupaj smo zbrali 
sredstva, s katerimi smo v soboto, 
24. 11. 2018, dvema deklicama 
omogočili nakup toplih zimskih 
oblačil. Skupaj z deklicama smo 
preživeli vesel in zabaven dan, ter 
tako uspešno zaključili naš projekt.
Ob tej priložnosti bi se radi zahvalili 
vsem udeležencem dogodka, dona-
torju Zlatarstvu Gros za medalje ter 
Rotary klubu Grosuplje za podporo. 
S svojo donacijo so radi priskočili na 
pomoč in sodelovali pri projektu. 
Obenem pa v Rotaract klub vabimo 
vse mlade, stare med 18 in 30 let, 
ki so željni spoznati zanimive ljudi, 
sodelovati na lokalnih in mednaro-
dnih projektih, potovati in se hkrati 
tudi zabavati. S tem pa na svoje-
vrsten način prispevati h krepitvi 
rotarijske ideje. Kontakt: rotaract.
grusuplje@gmail.com
Dobrodelni pozdrav,

Eva Zupančič, predsednica

Srednja šola Josipa Jurčiča Ivančna Gorica razpisuje izvajanje BREZPLAČNIH programov nadaljnjega poklicnega izobraže-
vanja in usposabljanja za ZAPOSLENE:

1. 50-urni tečaj POSLOVNE ANGLEŠČINE A2 za poslovne asistente, komercialiste in vse, ki se redno srečujete s tujimi partnerji,
2. 60-urni tečaj Usposabljanje za osnovna knjigovodska dela,
3. 55-urni B

Izobraževanje poteka v okviru programa MUNERA 3, ki je financiran iz sredstev evropskega socialnega sklada. Termin izvajanja bo v popoldanskem 
ali večernem času, po dogovoru, takoj, ko se prijavi vsaj 15 kandidatov.
Podroben program in prijave so na spletni strani www.ssjj.si.

Ples nas povezuje, kjerkoli smo

Vrtec Šentvid pri Stični in Folklorna 
skupina Vidovo
Vrtec Šentvid pri Stični, enota Čebe-
lica nadaljuje s projektom SPLETAJ-
MO VEZI S ŠENTVIŠKIMI LJUDMI. V 
sklopu pravkar omenjenega projek-
ta smo se v čarobnem decembru, 
natančneje v petek, 14. 12. 2018, 
vzgojiteljice in otroci v hladnem ju-
tru, takoj po okusnem in hranilnem 
zajtrku odpravili v dom kulture. Tam 
so nas v popolni opravi pričakali ve-
terani Folklorne skupine Vidovo.
V praznično okrašenem kulturnem 
domu tokrat ni bilo stolov. Gledalci 
smo kar, obstali. Nagovorila in poz-
dravila nas je članica društva Urška 
Lavrih, naša dobra, zdaj zasluženo 
upokojena sodelavka. Predstavila 
nam je značilna oblačila oziroma 
nošo. Sledilo je tisto, na kar smo 
vsi čakali, nastop društva. Na robu 
odra je stal mladenič, ki je odlično 
raztezal meh »frajtonarice«. Iz dia-
tonične harmonike je v hipu izvabil 
mamljive tone in na odru se je kar 
zatreslo pod nogami spretnih fol-
kloristov. Otroci niso mogli skrivati 
navdušenja. Imeli so iskrice v očeh, 
usta pa so se jim raztezala prav do 
ušes. Videlo se je, kako jih že srbijo 
prsti. Dlani so kar same od sebe za-
čele udarjati druga ob drugo. Pro-
stor je bil nabit s pozitivno energijo, 

dobra volja pa nas je povezovala 
vse od začetka pa do konca našega 
druženja.
Ob venčku ljudskih pesmi, ki jih je 
zaigral harmonikar, so nam plesalci 
nazorno prikazali ples, za katerega 
je značilno, da se širi iz roda v rod, 
obenem pa so tudi zapeli. Tudi na 
vriskanje niso pozabili. Pri tem se 
jim je pridružil marsikateri otrok.
Dvorana je bila brez stolov prav s 
posebnim namenom. Veterani so 
nas presenetili s svojim prihodom 
med občinstvo. Sledilo je druženje 
v pravem pomenu besede. Vsak 
član je prijel nekaj otrok za roke in 
po vsem prostoru se je raztezala 

dolga kolona malih in velikih folklo-
ristov. 
Skratka, dopoldne je bilo zagotovo 
nepozabno. Predšolski otroci so 
staršem na ta dan, pri odhodu do-
mov, že med vrati igralnice hiteli 
pripovedovati o našem pomemb-
nem srečanju s folkloro Vidovo.
Kolektiv vrtca Čebelica se s svojimi 
malimi nadobudneži iskreno zahva-
ljuje folkloristom, ker smo lahko 
spletali vezi. Hkrati pa smo zazna-
movali medgeneracijsko sodelova-
nje, ki je v občini Ivančna Gorica še 
kako pomembno.

Petra Zorec, dipl. vzgojiteljica 

Groševe mamice in očki ter 
spomladansko prebujanje v 
Študentskem klubu GROŠ
Na dan žena, 8. marca, smo poleg 
deljenja vrtnic po bližnjih občinah 
člani ŠK GROŠ že tradicionalno raz-
pisali mesta za socialno obarvan 
projekt Groševe mamice in očki, 
ki se simbolno zaključi 25. marca, 
na materinski dan. Na razpis se še 
vedno lahko prijavite nezaposleni 
starši s statusom študenta, ki ste 
člani ŠK GROŠ.
V prihodnje pa v našem klubu sledi-
jo tudi bolj eksotični dogodki. V pe-
tek, 12. 4. 2019, se bo v prostorih 
našega kluba odvijalo prav posebno 
potopisno predavanje. Rožle Reven 
vam bo predstavil svoje 10.000-ki-
lometrsko potovanje s kolesom, ki 
je trajalo 150 dni in med katerim je 
prečkal 15 različnih držav. Čez Bal-
kan je prikolesaril do Turčije, nato 
pa se je podal čez Gruzijo, Armeni-
jo, Iran, Turkmenistan, Uzbekistan, 
Tadžikistan in Kirgizijo. Za zdaj vam 
izdamo le toliko, tisti pa, ki bi vas 

zanimalo še kaj več, toplo vabljeni 
na prijetno druženje ob izredno za-
nimivi tematiki.
Ker pa nam Groševcem veliko po-
meni pomoč sočloveku, organizira-
mo v sodelovanju z Rdečim križem 
Grosuplje tudi krvodajalsko akcijo, 
ki bo potekala od 15. 4. do 17. 4. 
2019. Veseli bomo čim večje ude-
ležbe, saj se zavedamo, da lahko 
vsaka najmanjša količina darovane 
krvi naredi največjo razliko.
Vsekakor pa tudi za maturante sledi 
spodbudnanovica. S težkimi mate-
matičnimi formulami in slovničnimi 
strukturami se vam ne bo potreb-
no spopadati samim. V prihodnje 
načrtujemo priprave za glavne tri 
maturitetne predmete, slovenšči-
no, angleščino in matematiko, ki jih 
bodo izvajali člani ŠK GROŠ. Datumi 
priprav bodo znani v kratkem, zato 
bodite pozorni na naše prihodnje 
objave.

Več informacij o prihajajočih do-
godkih lahko izveste na Groševih 
uradnih urah, ki potekajo v pone-
deljek, sredo in petek od 18.00 do 
20.00, preko spleta na našem ura-
dnem Facebook profilu ali na sple-
tni strani www.klub-gros.com.
Groševcu ni nikoli dolgčas!

Neža Androjna, ŠK GROŠ
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Utrinki ivanške Zveze kulturnih društev
Zveza kulturnih društev občine 
Ivančna Gorica povezuje vsa kultur-
na društva, skupine in posameznike 
v naši občini, ki delujejo na podro-
čju ljubiteljske kulturne dejavnosti. 
Poleg tega spodbuja ustvarjalnost 
ter skrbi za kulturno vzgojo in izo-
braževanje. V sodelovanju z različ-
nimi organizacijami tako vsako leto 
pripravi raznolike dogodke, s kateri-
mi želi razveseljevati in bogatiti. Od 
lanskega septembra se jih je zvrstilo 
že kar nekaj. 
Zelo uspešen in povsem razprodan 

je Gledališki abonma Ivančna Go-
rica 2018/19, ki vključuje tako lju-
biteljsko kot profesionalno gledali-
šče. Imetniki abonmaja so se lahko 
do solz nasmejali ob monokomediji 
Vida Valiča z naslovom Tvoj bodo-
či bivši mož ter ob komediji Tašča.
com, ki so jo izvedli gledališčniki 
Kulturnega društva Vidovo. Nadvse 
prešerno je bilo tudi na tretji abo-
nmajski predstavi, kjer so gledalci 
uživali v izvrstni uprizoritvi prve 
slovenske komedije z naslovom 
Županova Micka v izvedbi igralcev 
ljubljanske Drame. Verjamem, da 
z veseljem pričakujejo naslednji 
predstavi.
ZKD občine Ivančna Gorica po-
slanstvo kulturnega izobraževanja 
uresničuje tudi prek različnih de-
lavnic, ki jih pripravlja za člane vseh 
kulturnih društev. Novembra so v 
sodelovanju z Zavodom Enostavno 
prijatelji organizirali delavnico po-
slikave obraza za začetnike, ki jo je 
vodila Ana Kavčnik. Udeleženke so 
se naučile narediti poslikavo mačke 
in tigra ter tako pridobile osnovo 
za večino živali, preizkusile so se v 

upodabljanju risanih junakov in pi-
sanih metuljev, nazadnje pa so se 
naučile oblikovati drobne vzorčke. 
V poučni in zanimivi delavnici je 
vsaka od deklet vsekakor pridobila 
nekaj poguma, da bo v prihodnje 
večkrat posegla po čopiču in barvah 
ter poslikala obraz sebi, komu od 
bližnjih, morda celo obiskovalcem 
najrazličnejših dogodkov.
Decembra in januarja sta potekali 
delavnici, namenjeni otrokom, ki 
sta ju vodili ljubiteljski ustvarjalki iz 
naše občine, Katarina Hrovat in Eli-
zabeta Hočevar. Na prvi delavnici so 
otroci iz mehkega in barvitega filca 
šivali novoletne okraske in različne 
živali, poleg tega pa so se naučili 
prišiti gumb. Na drugi delavnici so 
se najprej preizkusili v vezenju svo-
jega imena na reciklirano vrečko iz 
blaga. Nato so si iz filca sešili zani-
mive obeske za ključe, magnete, 
lične sponke za lase in še marsikaj 
drugega – saj veste, otroška domi-
šljija je brezmejna. 
Letošnjo osrednjo slovesnost ob 
slovenskem kulturnem prazniku so 
v sodelovanju z Občino Ivančna Go-

rica in ZKD občine Ivančna Gorica 
pripravili člani Kulturnega društva 
Krka. Podeljena so bila Jurčičeva 
priznanja in plakete, izšel pa je tudi 
zbornik ob 20. obletnici ZKD obči-

ne Ivančna Gorica. Iskrene čestitke 
vsem nagrajencem ter hvala vsem, 
ki ste se slovesnosti udeležili, pod-
prli svoje kulturne soustvarjalce in 
pokazali, da vam je za slovensko 
kulturo mar. 
Lepo vabljeni, da še naprej spre-
mljate in obiskujete dogodke, ki jih 
ivanška Zveza kulturnih društev pri-
pravlja za vas. 

Špela Zupančič, 
ZKD občine Ivančna Gorica

Priprave na jubilejni  
50. Tabor slovenskih 
pevskih zborov
Komaj je utihnil glas lanskoletnega Tabora slovenskih 
pevskih zborov v Šentvidu pri Stični, že smo se organi-
zatorji zbrali v pripravah na naslednji jubilejni 50. tabor, 
ki bo potekal letos na tretji junijski konec tedna, 15. in 
16. junija 2019. Pred nami je bil izziv, kako dostojno in 
veličastno obeležiti častitljivi jubilej, hkrati pa jubilej 
razumeti kot prelomnico, ki bo prireditvi dala novega 
zagona in svežine. 
Oživili Kulturni teden
Seveda je načrtovanje v veliki meri odvisno od finančnih zmožnosti. Brez 
podpore Občine Ivančna Gorica izvedba prireditve ne bi bila mogoča, or-
ganizacijsko in strokovno pa prireditev omogočata tudi OŠ Ferda Vesela iz 
Šentvida in Javni sklad RS za kulturne dejavnosti. Seveda so tu še številni 
domačini in društva, ki s svojim prostovoljnim delom dodajo vsak leto vse 
potrebno za popoln pevski praznik.   Tudi letos bo na predvečer osrednje 
prireditve potekal koncert slovenskih pevskih zborov iz drugih držav, vrhu-
nec pa bo nedeljska prireditev in koncert združenih pevskih zborov pri OŠ 
Ferda Vesela. Na pobudo Krajevne skupnosti Šentvid pri Stični in domačih 
društev se bo skušal ponovno obuditi nekdanji Kulturni teden, ki bo pote-
kal kot uvod v 50. Tabor pevskih zborov. V sklopu prireditev bomo Šentvid-
čani praznovali tudi krajevni praznik, posebna pozornost pa bo posvečena 
tudi ureditvi kraja.  

Pod častnim pokroviteljstvom predsednika republike
Razveseljuje tudi dejstvo, da Tabor še naprej podpira tudi TV Slovenija, ki 
bo osrednjo prireditev prenašala v neposrednem televizijskem prenosu. 
Televizija tudi že pripravlja dokumentarno oddajo posvečeno 50-letnici Ta-
bora. Bogastvo taborske zgodovine bo popisano v posebnem zborniku, ki 
bo izšel kot knjiga v Domoznanski zbirki občin Grosuplje, Ivančna Gorica in 
Dobrepolje. Pomen šentviškega tabora in njegovo vlogo pri ohranjanju slo-
venske zborovske glasbe in ljudske pesmi pa je prepoznal tudi predsednik 
države Borut Pahor, ki se je odzval povabilu organizatorjev in že potrdil 
častno pokroviteljstvo nad 50. Taborom. Za zdaj pa še ni znano, ali se bo 
Tabora lahko tudi udeležil in pevce nagovoril kot slavnostni govornik.

Kje ste domači pevci?
Lanskoletnega Tabora se je udeležilo točno 100 zborov. Organizatorji smo 
si zadali za cilj, da se to število vsako leto še poveča. Udeležba na dveh je-
senskih seminarjih za zborovodje je spodbudna in upravičeno lahko priča-
kujemo, da bo lanska udeležba presežena. Seveda je pomembno, da zbori 
pridejo v Šentvid tudi dobro pripravljeni, saj je le to zagotovilo za kakovo-
sten nastop. Še vedno pa nas žalosti, da šentviškega Tabora še niso vzeli 
za svojega številni domači zbori iz občine Ivančna Gorica. Letos se glede 
na udeležbo na pripravah za zborovodje pričakuje le sedem od dvajsetih 
naših zborovskih in pevskih zasedb. No, morda pa se nam vendarle še kdo 
pridruži. Vabljeni. 

Matej Šteh, predsednik Tabora slovenskih pevskih zborov

Mi smo za les, ker nismo čez les
V KD Temenica vsako leto izberemo 
temo, ki so ji posvečeni vsi dogodki 
tekočega leta. V letu 2018 smo se 
odločili za LES in vsi naši dogodki 
so bili tako ali drugače povezani z 
lesom.
Najprej smo spomladi 2018 pri-
pravili predavanje gozdarja Jožeta 
Praha: Slovenski gozd – naše boga-
stvo. Predavatelj je prepričan, da 
razsoden gospodar posluša naravo 
in gleda v prihodnost, ker se zaveda 
širšega pomena gozda in njegovih 
dobrin. O drevju je treba razmišljati 
celostno in dolgoročno, saj je gozd 
edini sistem, v katerem ni nič od-
več. 
25. junija smo se krajani z avtobu-
som odpravili na izlet, najprej smo 
si ogledali muzej suhe robe v Rib-
nici, potem pa nas je gozdar odpe-
ljal v pragozd Kočevskega roga. Tam 
smo poleg drugih zanimivosti videli 
tudi največjo jelko na Slovenskem, 
staro verjetno več kot 500 let.
Zgodaj jeseni je v našem kulturnem 
domu predaval naravovarstvenik 
Anton Komat o razumevanju eko-
sistema gozda, našega največjega 
naravnega bogastva.
Novembra pa so se odrasli ustvar-
jalci pod vodstvom prof. Jelke Rojec 
spopadli z zanimivo likovno nalogo 
- namesto s svinčnikom ali čopičem 
so ustvarjali z lesom. Delavnic se je 
udeležilo 11 krajanov. Njihove sli-
ke in skulpture so prikaz izvirnosti, 
finega občutka za material in na-
tančnega opazovanja narave. Skrat-
ka, likovna dela naših krajanov so 
kakovostna in jih lahko s ponosom 
pokažejo v kateremkoli razstavišču. 
Novembra so tudi otroci sodeloval-
ni na likovni delavnici, in sicer pod 
vodstvom akademskega kiparja 
Ljubomirja Zidarja. Delavnic se je 
udeležilo 16 otrok, ki so prav tako 
ustvarjali z lesom. Njihove stvaritve 
so plod bogate domišljije, vztrajno-
sti pri delu in so predvsem zelo pri-
srčne. Pohvaliti je treba vse otroke 
za njihov trud, dobro voljo in odlič-
ne izdelke.
Likovni izdelki odraslih in otrok so 
še vedno predstavljeni v dvorani 

kulturnega doma Temenica. Razsta-
vljene so tudi skulpture pokojnega 
Jožeta Nagliča, ki jih je oblikoval 
tako kot mu narekovala narava.
Pika na i našega »lesenega« leta 
pa je bilo pogozdovanje. Na jasi v 
bližini Pungarta smo organizirali 
medgeneracijski dogodek, ki so se 
ga udeležili otroci naše podružnič-
ne šole Ferda Vesela, učiteljici, ne-
kaj očetov in upokojenci. Sadili smo 
javorje, bukve, hraste, divje češnje 
in jablane, kostanj in macesne, sku-
paj 40 dreves. Čez 15 ali 30 let bodo 
drevesa zrasla in lahko bomo rekli, 
da tam raste mladi gozd. 
Med letom smo si v naši gledališki 
dvorani ogledali tudi nekaj gleda-
liških predstav gostujočih ljubitelj-

skih gledaliških skupin. 
Pozno jeseni smo organizirali prire-
ditev »Jaz znam, ti znaš«, kjer so se 
predstavili številni posamezniki kot 
recitatorji, glasbeniki in pevci, med 
njimi tudi naša otroška igralska sku-
pina. Prireditev smo zaključili z od-
prtjem likovne razstave.
Vsakoletne dogodke kulturnega 
društva Temenica smo zaokrožili s 
prihodom Miklavža. Otroci so Mi-
klavža počastili s kratkim progra-
mom, on pa jih je tako kot vsako 
leto obdaril. Letos se je pri izboru 
daril še posebej potrudil, saj je pri-
skrbel sestavljenko iz lesa, ki jo je 
oblikoval domači oblikovalec Tadej.

Staša Kokot

Udeleženci likovne delavnice za odrasle

VABILO

DU Šentvid pri Stični
Mešani pevski zbor – SONČNI ŽAREK
vabi k sodelovanju nove pevce (basiste) z željo po doseganju kako-

vosti zborovskega petja. Zaželeno je veselje in druženje na pevskem 
področju.

Informacije: 031 697 148

VABLJENI
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Naj bo lipa vaš ponos in 
ne sramota!
Še tako mlad sem bil, ko sem umrl. Pravijo, da ima vsak svoj čas natanč-
no odmerjen. Ko izpolnimo svojo nalogo, telo nima več namena biti 
na zemlji. O da, bili so lepi časi. Tistih lepih, sladkih 49 let se spomnim, 
kot bi minevalo včeraj. Vem, da sem jih izkoristil maksimalno. Bil sem 
zvedav in hkrati nezainteresiran, svetovljan in zapečkar, poet brez pri-
mere. Ljubil sem slovenski jezik tako, kot marsikdo danes ljubi svojo 
jutranjo kavo. Videl sem potencial v nepotencialnem. Hotel sem doka-
zati, da »ljubim te« zveni veliko lepše, slajše, domače in ljubeče kot »I 
love you«. Vendar tega ni nihče razumel. Bil sem čudak. Rodil sem se 
kot nepomembnež in umrl v nič kaj boljšemu položaju. Šele potem so 
ljudje sprevideli, da mogoče moj prispevek ni bil tako ničev. In zgodilo 
se je … Slava brez primere, a človeka ni bilo več. Praznujejo ta veseli dan 
kulture in slovenski kulturni praznik v moj spomin. Zakaj se vsi tako radi 
spominjajo preteklosti, tukaj in zdaj pa so misli in duše povsem drugje?
Na predvečer svoje smrti nisem mogel v Kranj. Bilo je preveč boleče. 
Rane so še preveč odprte. Zato sem se odločil narediti nekaj nenava-
dnega. Odpravil sem se na Dolenjsko. V lepo malo vasico, k ljudem, ki 
jim ritem narekuje žuborenje reke Krke. Narava tam je čudovita. Reka 
in gozdovi pojejo skrivnostni duet. Peli so pesmi o pomladi, ki prihaja, 
in pesmi o dogajanju. Usmerili so me proti kulturnemu domu. Okrog 
stavbe je bila kopica pločevine, katere namena nisem poznal. Govorili 
so o neki občini Ivančna Gorica, županu, kulturnih društvih … skratka 
pojmih, ki sem jih slišal prvič. Menda je Zveza kulturnih društev občine 
Ivančna Gorica praznovala 20 let in so to združili skupaj s slovenskim 
kulturnim praznikom, ki sovpada z datumom moje smrti. Najbolj od 
vsega sem bil vesel, da so se ljudje v res velikem številu zbrali in vsaj ne-
kaj minut posvetili slovenski kulturi. Pelo se je, plesalo, smejalo, igralo. 
Vsega po malo in v pravem razmerju. Tudi filma ni manjkalo. Na oder 
so povabili Laro Komar in Tadeja Piška. Menda se snema tu na Krki neki 
film in onadva sta glavna igralca. Naslova se ne spomnim. Kljub temu, 
da sem na ta dan spet podoživljal agonijo smrti, sem ob teh prizorih bil 
nadvse navdušen. Še so družabni. Razstavljajo svoje izdelke, fotografije, 
slikarije. Še znajo. Slovenci še gojijo ljubezen do svojih korenin in svoje 
kulture. Za svoja dejanja so nekateri dobili celo nagrade.
Vendar je moj nasmeh kmalu zbledel. Takoj po prireditvi sem videl 
otroke, mlade, stare, vse. Strmeli so v svoje telefone, niso se pogledali, 
niti pozdravili. Življenje pa je teklo mimo. Nihče več ne ve, kako je videti 
zbirka znamk ali kovancev. Zdaj se zbirajo všečki in komentarji. Redko 
kdo še ve, kaj pomeni komunikacija v živo. Zdaj to poteka le še prek 
elektronike. Krave so za marsikoga vijolične, slovenske knjige pa bolj 
mistične od Kralja Matjaža. Prevladuje mnenje, da smo umetniki nekoč 
ustvarjali samo zato, da zdaj šolarji premlevajo, ali sem mislil z verzom 
»Bliža se železna cesta …« na železnico ali sem bil prerok in sem videl, 
kako bodo v prihodnosti gradili ceste iz železa.
Ljudstvo moje! Naj ne bo kultura samo obisk proslave, ker se to spo-
dobi in ker bo tam sosed in vas mora videti. Naj vas kultura spremlja 
vsak dan. Naj bo knjiga vaša zaveznica, prijazna beseda vaša stalnica 
in zvedavost največja motivacija za vsak nov korak, nov vdih in navdih. 
Nikoli ne veste, kaj vas čaka za naslednjim vogalom. Mi smo živeli in 
smo umrli. Zapustili smo vam marsikaj, na kar ste lahko ponosni. Naj 
vam pohlep po denarju in slavi ne uniči duše. Naj vas modernizacija ne 
zaslepi. Bodite ponosni na korenine, jih negujte in zalivajte. Saj dobro 
veste, da ko lipi zgnijejo korenine, je upanje za nove poganjke enako 
rezultatu matematičnega izraza ln1.
S prijaznimi pozdravi,

Dr. France Prešeren

O vedno sijoči Poloni, ki je v Ambrusu 
pustila neizbrisen pečat

Polona, naša vedno pozitivna in 
kreativna Ambruška hruška. Tako 
polna življenja, radosti in topline. S 
svojo življenjsko energijo in vedno 
pozitivnimi besedami si nas znala 
razveseliti, razvedriti in tudi pomi-
riti. S kreativnostjo in mnogimi ta-
lenti si nas spobujala in motivirala, 
da smo tudi ostali soustvarjalci am-
bruške kulture stremeli k boljšemu 
in kvalitetnejšemu ustvarjanju. 
Delovala si na različnih področjih. 
Bila si odlična pevka in igralka, do-
bra organizatorka in voditeljica 
številnih prireditev, kreativna pisa-
teljica ter dobrosrčna prostovoljka. 
Tvoja napisana beseda se nas je 
vedno dotaknila. S svojimi teksti si 
nas znala pobožati, nas nasmejati in 
ganiti. S tabo je odšla tudi Britofška 
Tonča, ki nas je vedno rada obiskala 

in nas spravila v dobro voljo.
 Ob tvojih besedilih, polnih življenj-
skih modrosti, smo poslušalci lahko 
vsakič še dolgo razmišljali. Takšna je 
tudi pesem Zdravje, ki si jo ustvari-
la za enega od dogodkov v našem 
kraju. 

Polona Hrovat: Zdravje

Največje bogastvo na svetu je 
zdravje.
Kaj mi mar denar,
kaj mi mar dobrot poln pehar,
le da moč mi je služiti svoj denar
in polniti s svojim delom si pe-
har, 
le to mi res je mar.
Da bil bi zdrav, vesel,
da bi rad si vriskal, pel.
In če zdrav bom cel,
v srcu bom vesel,
bom tam si vriskal, pel.

Nekoč si zapisala, da ni ljubezni ni-
koli preveč. Ne, res je ni. Tudi sama 
si to vedela, zato si živela tako, da 
si ljubezen delila. Na vse konce in 
kraje, med vse, ki si jih srečala in z 
njimi pletla vezi. Med vse nas.
Hvala za tvojo toplo in srčno ener-

gijo, ki si jo prenašala na nas in nas 
z njo vselej spravila v dobro voljo. 
Hvala za vse izrečene besede – 
zmeraj si znala izbrati prave, ko je 
bilo vse dobro in ko je bilo težko. 
Hvala za brezmejno domišljijo, ki si 
jo delila z nami, za kreativne zamisli 
in zagon, s katerim si se lotevala ve-
dno novih projektov in k njim želela 
pritegniti čim več ljudi. Brez tebe 
ambruška kultura nikoli ne bi bila 
takšna, kot je ...

 Polona, ljubila si življenje, ljubila si 
lepe slovenske besede. Veliko si jih 
prebrala in jih z nami delila. Rada si 
jih živela. Vidimo te, kot je zapisal 
tebi ljub dolenjski pesnik Tone Pav-
ček:

Na svetu si, da gledaš sonce.
Na svetu si, da greš za soncem.
Na svetu si, da sam si sonce,
in da s sveta odganjaš – sence.

Nad ambruško dolino se je razgrnil 
velik črn oblak in zakril to sijoče, 
toplo sonce. Sonce, ki bo s svoji-
mi žarki sedaj grelo in osvetljevalo 
drugo vesolje. Pomirja nas le misel, 
da zdaj siješ s svojo Jerco v naročju, 
jo ljubkuješ in ji poješ. Misel, da na 
drugi strani skupaj grejeta in osve-
tljujeta vesolje.
Draga Polona, ena in edina, nepo-
novljiva. Sedaj sonce glej na oni 
strani, hodi za njim in tam odga-
njaj sence. Upamo, da boš v mislih 
velikokrat letela nad našimi kraji, 
morda v senci mogočnega kostanja 

polistala po kateri od svojih najljub-
ših knjig in se spominjala. Mi se za-
gotovo bomo. Tebe ...
Hvala, da si se dotaknila naših ži-
vljenj in smo bili sami vsaj delček 
časa lahko del tvojega. 
Hvala, ker si bila in boš z nami. Ve-
dno. 

KD Ambrus

Ta veseli december v Ambrusu
Decembra vsepovsod po Sloveni-
ji potekajo številne prireditve. Nič 
drugače ni bilo v Ambrusu, kjer je 
kulturno društvo v sodelovanju z 
ostalimi društvi pripravilo pestro 
dogajanje in tako pripomoglo, da 
je bil za domačine zaključek leta še 
bolj prazničen, kot bi bil sicer.
Najmlajši so se najbolj veselili pe-
tega decembra, ko v vas pride sveti 
Miklavž. V kulturnem domu je naj-
prej potekal krajši program, ki so ga 
oblikovali pevci Otroškega pevske-
ga zbora Ambrus. Na klavirju jih je 
spremljala njihova zborovodkinja 
Monika Hočevar, na kitari pa ena 
izmed pevk, Maša Žnidaršič. Otroci 
so nato priklicali svetega Miklavža, 
ki je pridne otroke z veseljem ob-
daril. Seveda se je najbolj razveselil, 
če mu je kdo tudi kaj lepega pove-
dal, zapel ali zmolil. Miklavžu so kot 
zvesti spremljevalci pomagali člani 
Otroške dramske skupine Ambrus. 
14. decembra popoldne so se mno-
gi otroci ponovno zbrali v domu kul-
ture. A tokrat ne zato, da bi čakali na 
darilo, pač pa da bi darilo ustvarili za 
druge. Potekala je namreč delavnica 
izdelovanja vošilnic za naše najsta-
rejše, bolne in osamljene krajane. 
Skoraj dvajset parov malih rok je 
tako izdelalo mnogo zares lepih vo-
ščilnic, ki so jih predstavniki KORK in 
sveta krajevne skupnosti za prazni-
ke skupaj z dobrimi željami ponesli 
med naše sokrajane. 
Naslednji večer so se ob petju Me-
šanega pevskega zbora Ambrus 
prižgale praznične lučke na božič-
nem drevesu sredi vasi, sledilo pa 
je druženje v kulturnem domu. V 
nedeljo dopoldne je na ploščadi 
pred župniščem potekal tradicio-
nalni božični bazar, ki ga pripravlja 
ambruško turistično društvo. Obi-
skovalci so ob čaju, kuhanem vinu 

in pecivu lahko občudovali in tudi 
kupili najrazličnejše izdelke ustvar-
jalcev iz naše krajevne skupnosti in 
okolice. Poleg tega so se lahko usta-
vili pri predstavnicah KORK Ambrus, 
ki sta izvajali meritve krvnega tlaka 
in sladkorja, ter tako naredili nekaj 
dobrega za svoje zdravje. Da je bilo 
vzdušje na sejmu še posebej prešer-
no in razigrano, je poskrbelo turi-
stično društvo, ki je pripravilo prvo 
tekmovanje za najboljši štrudelj. S 
štrudlji, ki se jih je nabralo kar ne-
kaj, so se seveda lahko posladkali 
obiskovalci, še prej pa jih je ocenila 
posebna komislija in med njimi, kot 
se za pravo tekmovanje spodobi, 
izbrala tudi tri najboljše. Dogodek 
je bil za sodelujoče in vse navzoče 
nadvse zanimiv, zato ga je vsekakor 
vredno ponoviti tudi na katerem od 
prihodjih sejmov. 
Veselja polno dogajanje na Ambru-
škem je sklenil božični koncert vseh 
domačih pevcev, ki je potekal 26. 
decembra po večerni sveti maši, ki 
jo je daroval domači župnik, gospod 
Uroš Švarc. Pravzaprav je bila že 
sama maša nekakšen koncert, saj so 
jo poleg petja popestrili tudi glasbe-
ni vložki mladih glasbenikov – Julije 
Hočevar na klavirju, Benjamina Mi-
kliča na harmoniki, Žiga Jernejčiča 

na klavirju in orglah, Mance Hoče-
var na prečni flavti, Monike Hočevar 
na violončelu, Nike Škoda na violini 
in Špele Zupančič na klarinetu. Po 
maši so se z božičnimi in ostalimi 
izbranimi pesmimi predstavili vsi 
ambruški pevski sestavi –  otroški in 
mešani pevski zbor pod vodstvom 
Monike Hočevar, moški pevski zbor 
pod vodstvom Cirila Hočevarja ter 
Glasbena skupina Amabile. Skozi 
večer, poln srčno odpetih pesmi o 
ljubezni, miru in upanju, ki jih na 
svet prinaša Svetloba božične noči, 
sta poslušalce izvrstno popeljala 
mlada Tanja Škufca in Benjamin 
Miklič. Pevci so koncert sklenili sku-
paj, s Sveto nočjo, ki med ljudi že 
200 let prinaša radostno toplino in 
je za mnoge ena najlepših božičnih 
pesmi. 
»Kdor ima ljubezen v svojem srcu, 
ima vedno nekaj, kar lahko da,« je 
nekoč zapisal sveti Avguštin. V srcu 
mnogih ljudi iz Ambrusa in okoliških 
vasi bije ljubezen do kulture in sku-
pnega ustvarjanja. Da bi le zmogli 
nadaljevati poslanstvo naše drage 
prijateljice ter kot ona ljubezen in 
veselje do kulture ponašati med 
soljudi ter jim tako bogatiti življenje
.  

Špela Zupančič, KD Ambrus
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Kulturni praznik v knjižnici z odprtjem razstave
Pri Društvu paraplegikov ljubljanske pokrajine smo kulturni praznik obeležili 7. februarja 2019 v Knjižnici Ivančna Gorica, hkrati pa odprli tudi 
šesto samostojno razstavo našega slikarja Damjana Roglja.
V Prešernov dan, slovenski kulturni 
praznik, sta nas z Zdravljico popelja-
li vokalistki Marija Omejec in Nika 
Škoda pod mentorstvom Polone 
Kopač iz Glasbene šole Grosuplje, 
zbrane pa nagovorili naši gostje.
Župan občine Ivančna Gorica Dušan 
Strnad je pripomnil, da bodo kma-
lu dobili novo sodobno knjižnico, 
toda pomembno je, da je sedanja 
knjižnica uspešna, da je med prvi-
mi občinami v Sloveniji pridobila 
naziv »Branju prijazna občina« in 
da v njej delujejo ljudje s srcem in 
poslanstvom.
Predsednik Zveze paraplegikov Slo-
venije Dane Kastelic je omenil, da 
je življenje tudi kultura in kultura je 
tista, ki nas v vsakdanjem življenju 
odlikuje. Vendar ne samo ob kultur-
nem prazniku. Zato ZPS skozi soci-
alne programe velik poudarek daje 

tudi kulturnemu področju. Med 
svojimi člani imamo literate, poe-
te in številne likovnike. Tudi tiste, 
ki so člani elitnega Mednarodnega 
združenja slikarjev, ki slikajo z usti 
ali nogam.
Predsednica društva Mirjam Kana-
lec je na kratko predstavila delo-
vanje največjega društva Zveze, ki 
deluje v osemintridesetih občinah 
osrednje Slovenije in poudarila, da 
ob 40-letnici aktivnega in uspešne-
ga dela društva še vedno poteka ak-
cija zbiranja denarja za zamenjavo 
starega in nezanesljivega kombija. 
Ob tej priložnosti se je zahvalila žu-
panu in občini za podporo, knjižnici 
za vabilo in prijetno praznovanje 
slovenskega kulturnega praznika, 
Kulturnemu društvu likovnikov Fer-
da Vesela pa za prispevek ob naku-
pu kombija.

Slikarja in njegovih več kot 30 raz-
stavljenih del je predstavil umetno-
stni zgodovinar Jaka Racman in ob 
tem povedal, da je slikar Damjan 
Rogelj že od samega začetka ve-

dno hotel več in tudi danes hoče 
več. Slike na razstavi so nastale v 
različnih tehnikah; grafični, suhi 
igli, linorezu in različnimi likovnimi 
motivi:krajine, slikarske pokrajine, 

pejsaži, in figuraliki. Torej mnogo-
obrazna podoba slikarjevih intere-
sov, hotenj in čustev, na drugi strani 
pa tehničnih zmožnosti, ki jih še 
razvija. 
Praznovanju so se pridružili tudi 
člani domačega likovnega društva, 
lep kulturni dogodek pa sta zaklju-
čili Nika in Marija.
Ob prihodu v knjižnico vas sprejme 
napis iz romana Josipa Jurčiča De-
seti brat:»Jaz sem doma, kjer so 
dobri ljudje, kjer po mojem jeziku 
govoré«, v knjižnici pa dodajajo: 
»Ponosni smo na naše kraje, naše 
izročilo.«

Za Društvo paraplegikov ljubljanske 
pokrajine Jože Globokar

Foto: Prešernov dan z avtorjem 
razstave v Knjižnici Ivančna Gorica 

(Foto: Gašper Stopar)

Likovna razstava v knjižnici
V mesecu oktobru je bila v naši knjižnici likovna raz-
stava PRESKOK GENERACIJ mojega sošolca in njegove 
hčerke, Braneta in Barbare Mejač. Obema je skupno, 
da  ustvarjata že od otroških let. Oče je zaključil Peda-
goško fakulteto, smer Likovna pedagogika, in poučeval 
v Osnovni šoli Grosuplje. Vse svoje življenje posveča 
samostojnemu likovnemu izobraževanju, pa tudi men-
torstvu z mladimi talenti. Odprtje razstave je pospremil 
tudi njegov izbor glasbe. Na akordionu nam je raztego-
val meh dirigent Stanislav Fuks.
Razstavljenih je bilo 22 slik z upodobitvami tarot kart, ki 
so nastajale med letoma 2006 do 2010, ki predstavlja-
jo povezavo z mistiko, starodavno kulturo, arhetipom, 
astrologijo, okultizmom in seveda iskrivim ustvarja-
njem lastnih izražanj sveta okoli sebe. Na ogled je bila 
celota slik velike arkane, snopič 78 kart, 22 simbolov pa 
predstavlja krog življenja ter si sledijo od rimske ničle 
do enaindvajsetice. Ostalih 56 kart pa predstavlja malo 
arkano in se delijo v 4 barve in elemente: zrak, zemljo, 
ogenj in vodo. V vsaki barvi te arkane je 14 kart: vitez, 
kraljica, princ in princesa in karte od asa do desetice. 
Skupaj so astrološko povezane ter tvorijo in definirajo 
celoto. Meči v tarotu predstavljajo device. Čaše simbo-
lizirajo vodo z našimi najglobljimi čustvi rakov, škorpi-
jonov in ribam. Zadnji element predstavlja ogenj kot 
naravni plamen človeške duše in simbolizira naše du-
hovno ustvarjalno bit levov, strelcev in ovnov.
Brane Mejač je naslikal veliko arkano kot skrivnost na-
rave in jo upodobil kot potovanje Norca skozi tančico 
življenja. Vsaka slika predstavlja eno karto, ki je polna 
simbolov, pomembnih za razumevanje naše življenjske 
poti.
Manjši opus razstave Barbare Mejač pa so si obiskoval-

ci lahko ogledali v pravljični sobi. Za razliko od očetovih 
slik, njene predstavljajo igrivost otroških pričakovanj in 
želja prehitre adolescence.
Razstava je bila dobro obiskana in je požela veliko za-
nimanje obiskovalcev in širše javnosti, kar je prav go-
tovo spodbudilo umetnika, da še naprej ustvarjata in 
razstavljata.

Neda Gerden

Dr. BORIS KUHAR (1929–2018)
»Potrebujemo čas za sanje, čas za spomine in čas, da dosežemo neskončnost«.

Čas spomina na izjemnega človeka, 
modrega in hudomušnega, člove-
ško toplega in skromnega.

Dr. Boris Kuhar je bil novinar, dok-
tor etnoloških znanosti, optimisti-
čen Štajerec, ki se je zapisal sončni 
Dolenjski. Kot novinar se je kalil v 
Slovenskem poročevalcu in prejel 
Tomšičevo nagrado, bil eden izmed 
začetnikov slovenske televizije, ce-
lih 25 let pa ravnatelj Slovenskega 
etnografskega muzeja.
V času službovanja v Slovenskem 
etnografskem muzeju se je ukvar-
jal tudi s študijem neevropskih kul-
tur in veliko potoval zlasti po Afriki, 
raziskoval spreminjanje slovenske 
vaške kulture, šeg in prehrane, bil 
avtor več etnoloških razstav doma 
in v tujini. Napisal je več kuharskih 
knjig (28!): Prazniki in praznične 
jedi na Slovenskem, Kuhinja v ba-

roku, Emona in rimska kuhinja, 
Samostanska kuhinja, Dolenjska in 
belokranjska kuhinja …
Je začetnik slovenskega etnograf-
skega filma in prejemnik Kuretove 
plakete, najvišjega priznanja Slo-
venskega etnografskega društva. 
Posnel je vrsto dokumentarnih 
filmov in mednje sodi tudi krat-
ki etnološki film Zadnje terice na 
Muljavi /1965/. Vsa njegova sne-
manja, vsi filmi so nastajali v priza-
devanju, da bi bila etnologija čim-
bolj privlačna za ljudi, saj je gibljiva 
slika najboljša dokumentacija šeg, 
navad, rokodelskih dejavnosti in 
opravil.
Boris Kuhar je prihajal na Muljavo 
več kot pet desetletij; od leta 1966 

kot ravnatelj SEM, takratnega upra-
vljavca Jurčičevega muzeja, zadnjih 
25 let pa kot zunanji svetovalec na 
Jurčičevini ter avtor številnih etno-
grafskih razstav in prireditev.
Skromnemu Pajžbarjevemu domu, 
ki je preurejen v Jurčičevo domači-
jo, je dal dr. Boris Kuhar neizbrisen 
pečat. Etnografske prireditve je 
obogatil s svojim prijetnim humor-
jem, se spoprijateljil z veselimi pre-
dicami, fantovsko razpoloženimi 
polharji in Krjavljem. Za njegovo 
80-letnico življenja smo se mu spo-
štljivo priklonili ob njegovi razstavi 
Spomini in spominki, postavljeni v 
galeriji Kresnička. Ganjeno je več-
krat ponovil: »Na Muljavi so me-
seci sami maji, tako lepo, tako cve-

toče je vedno v tej prelepi deželici 
Desetega brata«. Muljavci smo ga 
spoštovali in imeli radi, cenili nje-
gova strokovna in človeško topla 
prizadevanja za ohranjanje kultur-
ne dediščine, z njim delili veselje in 
radost. Sprejeli smo ga kot častne-
ga krajana. Pristne prijateljske vezi 
so nas vezale do konca njegovega 
življenja.  
In mrzlega decembrskega dne smo 
ga pospremili k večnemu počitku. 
V imenu Muljavcev, vseh, ki smo 
ga spoštovali in imeli radi, se je od 
njega s toplimi in ganljivimi bese-
dami poslovil Jernej Lampret. Dr. 
Boris Kuhar je bil velik človek in v 
naših srcih ostajajo njegovi najlepši 
odtisi.

Tatjana Lampret

Novoletna produkcija 
Plesne šole Guapa 
V nedeljo, 27. 1. 2019, ob 15.30, se je v športni dvorani OŠ Stična odvila 
novoletna plesna produkcija plesne šole Guapa. Rdeča nit plesne predsta-
ve je bil cirkus. 
Pod vodstvom Maje Zrilič, ambasadorke občine Ivančna Gorica, in njene 
razširjene Guapa ekipe je v plesni predstavi nastopilo več kot 300 plesalcev 
starih od 3 let naprej in prav to je bil razlog, da je športna dvorana spet 
pokala po šivih. Gledalci so lahko občudovali malčke, ki se komaj uvajajo 
v ples in mladince, ki so že pravi hip hop mojstri, kar dokazujejo tudi na 
različnih tekmovanjih. Prav vsi pa so dokazali, da zmorejo skupaj pripraviti 
odlično in atraktivno plesno predstavo.

Maja Zrilič
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15. božični koncert v Zagradcu
V župniji Zagradec so na božični 
dan, 25. decembra 2018 ob 17. 
uri, v cerkvi Marije brezmadežne 
že petnajstič izvedli tradicionalni 
božični koncert. V sodelovanju Žu-
pnije Zagradec, Turističnega dru-
štva Zagradec in Kulturnega društva 
Zagradec so nastopajoči poskrbeli 
za prijetno druženje in popestritev 
večera. Cerkev je bila nabito polna 
in navdušeni poslušalci so prisluh-
nili orgelski uverturi in božični pe-
smi domačega mešanega pevskega 
zbora pod vodstvom zborovodje 
Roberta Kohka in organista Žiga Jer-
nejčiča. Koncert se je nadaljeval v 
prezbiteriju za lično postavljenimi 
jaslicami, ki so popestrile praznično 
vzdušje. Kot drugi nastopajoči je za-
pel domači otroški pevski zbor pod 
vodstvom zborovodkinje Vanje Er-
javec Strmec in klavirske spremlja-
ve Žige Jernejčiča. Kot gostje pa so 
letos nastopili tudi pevci in pevke 
otroškega pevskega zbora iz Žu-
pnije Krka, kateri je pod vodstvom 
zborovodkinje in mentorice Mojce 
Zajc, klavirske spremljave Daniele 
Slana in dveh klarinetov Neže Zajc 
in Nine Rajer, zapel tri pesmi. De-
kliška skupina Amabile pa že redno 
sodeluje na zagraških koncertih in s 
svojim ubranim petjem razveseljuje 

zbrano občinstvo. S koncertom je 
spet nadaljeval otroški pevski zbor 
z mladim solistom in še nato Me-
šani pevski zbor Zagradec s solistko 
Niko Škoda.
Koncert je z božičnimi mislimi ume-
tniško povezovala povezovalka Ani-
ta Globokar. Sabina Vovk, predse-
dnica Kulturnega društva Zagradec 
se je na koncu zahvalila vseh sode-
lujočim pri pripravi koncerta, vodi-
teljici koncerta, zborovodjem, vsem 
instrumentalistom in nastopajočim 

ter Turističnemu društvu Zagradec 
za prijetno pogostitev po koncertu. 
Skratka vsem, ki so ustvarili dobro 
uro in pol božičnega programa v 
domači cerkvi.
Na koncu pa je več kot sto nastopa-
jočih zapelo v združenem pevskem 
zboru še dve pesmi, in sicer Kaj se 
vam zdi in najbolj znano božično 
pesem, ki je v letu 2018 obhajala 
200. letnico prve uprizoritve, Sveta 
noč.

Marjan Urbas

Glasbena šola 
Grosuplje v Novem Sadu
V začetku novembra je v Novem Sadu potekalo 5. mednarodno tekmovanje 
solopevcev Vera Kovač Vitkai. V močni konkurenci so se za nagrade potego-
vali tudi učenci Glasbene šole Grosuplje z mentorico Polono Kopač Trontelj 
in dosegli odlične rezultate. Za brezhibno klavirsko spremljavo je poskrbela 
Evelin Legović.

Predkategorija
Ženski glasovi:
Eva Česen I. nagrada in 5. mesto (92,40 točk)
Moški glasovi:
Nejc Bavdek II. nagrada in 2. mesto (86 točk)

II. kategorija
Ženski glasovi:
Katarina Zorec I. nagrada in 1. mesto (93,80 točk)
Marija Omejec II. nagrada in 2. mesto (80 točk)
Katarina Zorec je kot prvouvrščena nastopila na slavnostnem gala koncertu v 
mestni hiši v Novem Sadu.
Vsem iskrene čestitke!

Nina Kaufman, za Glasbeno šolo Grosuplje
Foto: Polona Kopač Trontelj

Kultura

Božični koncert Šentviških 
slavčkov z gosti
Šentviški slavčki, ki so v letu 2018 praznovali 30 let delovanja, so spet pripravili 
izjemen večer božičnih pesmi in bogatega izročila, ki ga prinaša praznični čas. 
Skupaj z zborovodkinjo Tanjo Tomažič Kastelic so v domači šentviški cerkvi pri-
pravili prijeten program. Obiskovalce in goste je najprej pozdravil domači župnik 
Izidor Grošelj, nato pa je sledil koncert božičnih pesmi Šentviških slavčkov in nji-
hovih gostov. 

Koncert sakralne glasbe v župnijski cerkvi Zagradec
Kaj je lepšega, kot okronati leto pra-
znovanj z odličnim koncertom sakral-
ne glasbe. Tako je bilo v župniji Za-
gradec, ki letos praznuje 230-letnico 
obstoja. In ali ni ravno naključje, da 
so se organizatorji, Kulturno društvo 
Zagradec v sodelovanju domačega 
župnika Saša Kovača, odločili izvesti 
veličasten koncert ravno na predve-
čer zadnje nedelje cerkvenega leta, na 
predvečer praznika Kristusa Kralja in 
ob godu svete Cecilije, ki je zavetnica 
cerkvenega petja in pevcev. 
In zgodil se je večer, večer sakralne 
glasbe, v soboto, 24. novembra 2018. 
Koncert sta obogatila domači cerkve-
ni Mešani pevski zbor pod vodstvom 
profesorja Roberta Kohka in otroški 
pevski zbor, ki ga vodi Vanja Erjavec 
Strmec. Pridružila sta se jim tudi so-
lista iz domačih krajev. Sopranistka 
Anamarija Lazarevič, ki je veliko let 
prepevala v zagraškem mešanem pev-
skem zboru in je domačinka z Valične 

vasi. Redno je zaposlena ter prepeva v 
Slovenskem komornem pevskem zbo-
ru in še sedaj rada priskoči na pomoč 
in vsak koncert polepša in popestri s 
solo nastopom. 
Drugi solo pevec pa je bil Novogoričan 
Matej Vovk, redno zaposlen pri SNG 
Opera in balet Ljubljana, prav tako iz-
kušen solist, ki je uspešno poustvaril 
več vidnejših vlog. Zdaj z družino živi 
v Ivančni Gorici in se rad odzove vabilu 
domačih pevskih zborov. Za glasbeno 
spremljavo orgel sta poskrbela Žiga 
Jernejčič in Robert Kohek.
Na koncert so bili vabljeni tudi pevci 
Moškega pevskega zbora Vidovo iz 
Šentvida pri Stični, vendar so morali 
zaradi višje sile, bolezni v zboru, na ža-
lost, odpovedati sodelovanju.
Za uvod v koncert je poskrbel Mešani 
pevski zbor Zagradec s pesmijo Kristus 
Kralj vseh večnih časov. V nadaljevanju 
je voditeljica in povezovalka programa 
Sabina Vovk pozdravila vse sodelujo-

če in se zahvalila vsem, predvsem pa 
župniku Sašu Kovaču in donatorjema 
Okrepčevalnici Pri Joži in Občini Ivanč-
na Gorica.
Zbor je nadaljeval z resnejšo in zah-
tevnejšo glasbo štiristavčne pesmi, 
maše Missa Seraphica oz. tako ime-
novane Angelske maše. Ta maša slovi 
kot ena najlepših latinskih maš, ki jo je 
uglasbil slovenski skladatelj pater Hu-
golin Sattner, po rodu Novomeščan. 
Večina časa je preživel kot gvardijan 
v frančiškanskem samostanu v Lju-
bljani, svoj čas pa namenil skladanju, 
tako cerkvene kot posvetne glasbe, 
zato ima vidno mesto med slovenski-
mi skladatelji. Značilnost te maše je v 
delu cikličnih pesmi, med katerimi se 
ne ploska. Aplavz se nameni na koncu 
stavka Agnus Dei.
Nato je v prezbiteriju nastopil Otroški 
zbor župnije Zagradec, ki ga poučuje 
Vanja Erjavec Strmec. Sledili sta dve 
pesmi poklicnih pevcev, sopranistke 

Anamarije Lazarevič in baritonista Ma-
teja Vovka, ki sta navdušila s profesi-
onalnim petjem. Ob koncu koncerta 
so se združili vsi nastopajoči in skupaj 
zapeli del programa. 
S skromnimi darili se je voditeljica in 
predsednica kulturnega društva Za-
gradec zahvalila Robertu Kohku, Vanji 
Erjavec Strmec, Žigi Jernejčiču in pa 
domačemu župniku Sašu Kovaču, ki je 

bil glavni pobudnik, da je ob tej oble-
tnici cerkev in okolica dobila celovito 
obnovo.
Na koncu se je voditeljica zahvalila 
tudi vsem poslušalcem in jih že pova-
bila na 15. božični koncert, ki ga pri-
pravljajo čez en mesec in en dan, kot 
je simbolično ponazorila Sabina Vovk.

Marjan Urbas  

Mali oglasi malo drugače
Komedija Mali oglasi, v izvedbi igralcev Kulturnega društva Bratov Dobrotinšek iz 
Škofje vasi, je obiskovalce Doma kulture v Šentvidu pri Stični nasmejala do solz. 
Igra nam je prikazala del vsakdanje-
ga življenja tipične slovenske dru-
žine, kjer pod eno streho biva več 
generacij. Vsaka generacija pa ima 
svoje zahteve in pričakovanja. Pri-
mer družine Skok, kjer oče in mati 
ves svoj čas namenjata službi, je na-
zorno odrazila stanje sodobne dru-
žine. Medtem ko sta starša pozabila 
na vzgojo sina, ki sta jo prepustila 
babici, je prišlo do nevsakdanjih 
zapletov, saj se je babica odločila 
stvari vzeti v svoje roke. Starejša 
generacija in srednješolec se na-
mreč nista razumela najbolje. Da 
bi popravil slabe ocene, si je vnuk 
preko oglasa v časopisu poiskal 
inštruktorja. Babica pa se je odlo-
čila, da bo zaradi slabih odnosov 
v družini in obilice dela, zapustila 
družino. Z željo, da bi spoznala sebi 
primernega gospoda, je tudi sama 
objavila mali oglas. Na tega se je ja-

vil mlajši profesor, na vnukovega pa 
mlajša profesorica. Oba oglasa sta 
na videz dokaj umirjeno družinsko 
življenje dodobra razburkala in pre-
vetrila. Zaplet je bil še večji, ko se 
je na oglas za lepše življenje v zrelih 
letih odzval tudi upokojeni inženir. 
Vsi skupaj se znajdejo pri Skokovih 

doma, ampak kot je za pravo kome-
dijo značilno, se je vihar z napačni-
mi razumevanji oglasov na koncu 
polegel invse se je vrnilo na stari tir. 
Le dvema, ki sta v življenje vstopila 
po liniji malih oglasov, se je življenje 
korenito spremenilo. 

Alina Cunk Perklič, KD Vidovo

Nastopila je župnijska de-
kliška pevska skupina, pod 
vodstvom Simone Zvonar. 
Na citre je igrala Eva Med-
ved, zapel pa je tudi legen-
darni Aleksander Mežek. 
Zazvenele so njegove naj-
bolj znane pesmi: Aleluja, 
Moj Bog; Jeruzalem, Božič-
no drevo, Naj le gorijo sve-
če prižgane in slednjič tudi 
nepozabna Julija. Koncert je 
postregel tudi z nekaj solisti – pri Slavčkih sta tako zapela Matej in Matic Šteh, 
pri župnijski dekliški pevski skupini Lucija Kramar, na bobne pa je igral Gašper 
Kastelic.
Po koncertu se je pred cerkvijo in v župnijskem domu nadaljevalo druženje pev-
cev in obiskovalcev, ki so si bili enotni, da je vsakoletni božični koncert Šentviških 
slavčkov nepogrešljiv del božične tradicije župnije Šentvid pri Stični.

Dragica Šteh
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V mesecu marcu poteka v naši knji-
žnici likovna razstava ustvarjalcev iz 
VIZ Višnja Gora. Pogovarjali smo se z 
mentorico Melito Garvas, profesori-
co likovne pedagogike in specialist-
ko Pomoči z umetnostjo in nekateri-
mi mladimi ustvarjalci. 
Melita, na vašo razstavo v knjižnici 
so sami pozitivni odzivi. Razstavili 
ste kar veliko število del, kar pome-
ni, da nikoli ne počivate. Kako je raz-
stava pravzaprav nastala?
Ustvarjalnost mladostnikov spod-
bujamo vse štiri vzgojiteljice. Pod 
vodstvom Sabine, Milene in Irene 
ter Melite nastane veliko uporabnih 
izdelkov in hišnih dekoracij, ki jih 
predstavimo ali podarimo ob po-
membnih dogodkih. Spomnimo se 
tudi praznikov. Mladostniki se pod 
mentorstvom Sabine Prijatelj nauči-
jo izdelovati mila, kopalne kroglice, 
dišeče soli, lovilce sanj in izdelke iz 
filca ... Redno sodelujemo s svojimi 
izdelki na novoletnih bazarjih in jih 
pokažemo na razstavah obiskoval-
cev. Umetnost verbalnega samoiz-
ražanja, prepoznavanje čustev ter 
mediacije pa skupaj z njimi orišeta 
Irena Borštnar in Milena Tuta. Men-
tor fotografskega dela razstave je in-
ženir informatike Toni Skelin.
Ustvarjalci so predvsem iz druge 
skupine. Gre za skupino, ki je nasta-
njena v Zajčevi vili. Tu je prej živela 
pisateljica in vsestranska ustvarjalka 
Mihaela Zajc-Jarc, njen duh vas oči-
tno še vedno nagovarja? 
Lahko bi rekla da. Nekaj slik je z 
letošnjega ex tempora. V Vzgojno-
-izobraževalnem zavodu vsako leto 
pripravljamo likovno druženje za 
otroke in mladostnike slovenskih za-
vodov in domov. Motiv je vedno po-
vezan z Višnjo Goro. Letošnja tema 
pa je res bila v celoti tudi posvečena 
dediščini gospe Mihaele Jarc Zajc. 
Udeleženci likovnega druženja so 4. 
oktobra 2019 ustvarjali ob Zajčevi 
vili. Ob njeni nekdanji hiši so upo-
dabljali na temo njene poezije. Naša 
Kamelia je bila potem celo zmago-

valka likovnega druženja s svojim 
portretom gospe Mihaele, zdaj je 
tudi del razstave v Knjižnici Ivančna 
Gorica. Potret je še enkrat upodobi-
la ob postavitvi spominske plošče, 
ki je bila v decembru. Takrat smo 
pri organizaciji združili moči tako v 
vzgoji in šoli. Manjša razstava je bila 
postavljena tudi takrat. 
Mladi imajo v sebi očitno velike po-
zitivne potenciale. Kako še jih spod-
bujate, vemo, da ste se sami celo 
specializirali iz pomoči z umetnostjo. 
Vsaka od nas štirih matičnih vzgoji-
teljic druge vzgojne skupine premo-
re posebna znanja, ki jih je pridobila 
ob dodatnem izobraževanju, kar 
prispeva k spodbujanju mladostni-
kov skupine k primernemu samo-
izražanju in vedenju. Mladostniki 
nam, ko pridobijo naše zaupanje, 
pogosto dajo na vpogled tudi svoje 
risbice v zvezkih, kak dnevniški za-
pis ali pesem. Včasih igralsko odzr-
calimo kako vedenje. Izražamo tudi 
pohvale: ob zaključkih jih zvežemo 
v spominsko knjigico in okrasimo 
z ilustracijami in poetičnimi zapisi. 
Prireditev ob postavitvi spominske 
plošče je pokazala povezanost, eno-
tnost in naravnanost vzgojiteljskega 

tima in mladostnikov, da bi obisko-
valci spoznali naše delovanje in se 
pri nas dobro počutili.
Povejmo, kdo so ti mladi. Gostili smo 
jih tudi v knjižnici, kot rečeno so pra-
ve umetniške zvezde meseca marca 
v naših prostorih. 
Ustvarjalci razstave so mladostniki 
druge skupine: Anja, Vid, Kamelia 
in Luka. Ob pripravi slik se je poleg 
prikradla tudi Katjušina slika dreve-
sa, ki je v naši hiši nastala nekaj let 
prej. Razstavljena dela so rezultat 
vzgojnih dejavnosti in slikanja, foto-
grafiranja v prostem času pri nas ali 
doma. Tri slike so nastale pod mojim 
mentorstvom v večernem času de-
žurne skupine. Avtorji teh treh slik 
so Barbara, Daniel in Anouk. Moram 
jih pohvaliti, izredna generacija so. 
Ob postavljanju razstave sem bila 
presenečena, da nam je  uspelo v 
šolskem letu in pol  pripraviti toliko 
likovnih del. So leta, ko nad likovno 
vzgojno dejavnostjo mladostniki 
niso navdušeni, v zadnjem času pa 
se uspemo predstavitvi s takim bo-
gastvom tako različnih motivov in 
tehnik. 
Potrebujejo veliko vaše usmeritve? 
Kako jih pravzaprav sprejemajo, naj 
raje vprašam, kako sodelujete med 
sabo, kakšni so pristopi k delu, gre 
vendar za umetniške, občutljive 
duše.
Ustvarjalci za svoja dela potrebujejo 
spodbudo, različne materiale, obča-
sno pomoč pri izbiri tehnike, pohva-
lo in malo podpore, predvsem pa 
čas za ustvarjanje in zase ter mir. Ne-
kateri od njih želijo, da je mentorica/
mentor prisoten, drugi ne. Vsiljivost 
ni dobrodošla. Prava umetnost je 
pravi pristop in potrpežljivost. V 
ustvarjalni proces smo vključeni vsi 
člani skupine: tisti, ki damo mir, tisti, 
ki pohvalimo, spodbujamo in tisti, 
ki platna opremimo z obešali ter ti-
sti, ki pomagamo pri razstavi. V tem 
procesu spreminjamo svoj odnos do 
izražanja: premagamo strah pred ri-
sanjem, slikanjem, fotografiranjem, 

Kultura

24. božično - novoletni koncert Godbe Stična
Več kot petdeset godbenikov Godbe Stična je 15. in 16. decembra na odru stiške kulturne dvorane 
spet navdušilo občinstvo na božično - novoletnem koncertu. Tudi letošnji, že 24. zapovrstjo, je bil 
razdeljen na dva dela, in sicer v soboto, 15. decembra in v nedeljo, 16. decembra. Sobotnemu je 
prisluhnil župan Dušan Strnad, nedeljskemu pa podžupan Tomaž Smole. 
Godbeniki so pod vodstvom kapel-
nika Vladimirja Škrleca ponovno 
navdušili vse prisotne z bogatim iz-
borom opernih in koncertnih uspe-
šnic. Od Dunajskega valčka, Rade-
tzky marscha, Čebelice Maje, Pink 
Panterja, Bele snežinke, Silvestrske-
ga poljuba do Svete noči. V goste 
so tokrat povabili glasbeno skupino 
Vesela nevesta, s katero so združi-
li moči s skladbami primernimi za 
ta praznični čas. Vokalna skupina, 
ki jo sestavlja pet pevcev in štirje 
instrumentalisti, katere večina pri-
haja prav iz domačega Kulturnega 
društva Stična. 
Godba Stična je v letošnjem letu v 
svoje vrste sprejela štiri nove čla-
ne in sicer Andrejo Eršte na tenor 
saksofonu, Blaža Novak Rudiča na 
trobenti, Mio Vrabič na klarinetu in 
Filipa Piliha na trobenti. 
Ob zaključku ni šlo brez zahvalnih 
besed donatorjem in sponzorjem, 
še posebej pa so se zahvalili Občini 

Ivančna Gorica, ki je letos financi-
rala nakup novega glasbila bariton 
– saksofon, na katerega bo z vese-
ljem igral Jošt Marinko. Zahvalili so 
se tudi kapelniku Škrlecu in pred-
sedniku Matjažu Kastelicu, ki je že 
sedmo leto na čelu godbe. 
Koncertu, ki ga je povezovala Ana 

Jerina, sta se na koncu pridružila še 
vsem poznana mojstra Pat in Mat iz 
animirane serije »A je to«, ki sta ob 
zvokih godbe na hudomušen, a žal 
neuspešen način, sestavljala leseno 
skulpturo.   

Gašper Stopar

Intervju z mentorico Melito Garvas in mladimi iz VIZ Višnja Gora, 
ki razstavljajo svoja dela v Knjižnici Ivančna Gorica

 ŠTIRJE LETNI ČASI 
GODALNI ORKESTER KD STIČNA:

KD STIČNA, 5 . in 6. april 2019, ob 19.30. 

Sobota, 30. 3. 2019, ob 20.00
DELAMO NA SEBI, gostujoča gledališka predstava, KUD TOMBAS Litija

Petek, 5. 4. 2019, ob 19.30
ŠTIRJE LETNI ČASI, letni koncert Godalnega orkestra KD Stična

Petek, 26. 4. 2019, ob 20.00
BIG BAND STIČNA, letni koncert

Sobota, 11. 5. 2019, ob 20.00
OKTET FANTOV KD STIČNA, letni koncert

Petek, 21. 6. 2019, ob 20.00
HIR AJ KAM END HIR YU-GO, koncert Godalnega orkestra KD Stična

Sobota, 6. 4. 2019, ob 19.30
ŠTIRJE LETNI ČASI, letni koncert Godalnega orkestra KD Stična

Nedelja, 26. 5. 2019, ob 18.00
KONCERT OB 10. OBLETNICI DELOVANJA, letni koncert Zborallice

Kulturno
društvo
Stična
vabi...

... meseci smeha, plesa in glasbe 
v Kulturnem domu Stična

Več informacij:
www.kd-sticna.si

facebook profil KD Stična

Kulturno društvo Stična
Stična 11, 1295 Ivančna Gorica, Slovenija
W: www.kd-sticna.si | E: info@kd-sticna.si

K STIČNA

Z mladimi iz VIZ Višnja Gora smo se 
ob njihovi razstavi tudi prijetno dru-
žili. Vabljeni na ogled še do konca 
marca.

poezijo in smo ponosni na svoje ve-
ščine. Občudujemo tudi, kadar sami 
ne zmoremo določenih spretnosti. 
Gradimo strpnost in odpravljamo 
predsodke. 
Ne moremo mimo vprašanja o tera-
pevtskem pomenu umetnosti. Kako 
vi osebno gledate na to in verjetno 
se lahko to prenese na vse nas, na 
vsakdanje življenje vseh nas - ume-
tnost je lahko terapija. 
Za vzgojitelja so pravi zaklad uvidi v 
notranje dialoge: v bogat svet slabih 
in dobrih izkušenj, celjenja ran, gra-
dnja samopodobe in iskrice svetlo-
be, zadovoljstva ob gradnji ponosa 
nase. Terapevtski vidiki so odkriva-
nje in zdravljenje bolečin, spodbuja-
nje pozitivne naravnanosti in upanja 
... Znanje, pridobljeno v specialistič-
nem študiju Pomoč z umetnostjo, je 
tukaj v veliko podporo. 

Nekaj o svojem delu so povedali 
LUKA PODGORŠEK: 
»Moja dela nastanejo, kadar sem 
navdihnjen ali ob spodbudi vzgoji-
teljice. 
Možnost umetniškega izražanja 
name deluje pozitivno. Izrazim lah-
ko svoje frustracije s svetom. Obi-
skujem šolo za poklic Izdelovalec 
modnih oblačil. To vpliva na mojo 
izbiro materialov. Upodabljam na 

različne materiale: blago, platno, 
papir. Pri tem slikam s kislino, svinč-
niki, flomastri, lepili, barvami (akrili, 
oljem).«
KAMY
»Moje barvne slike nastanejo tako, 
da si zmislim sama idejo (ko npr. 
vidim kakšen izdelek in se ob tem 
spomnim, kako bi to lahko bilo za-
nimivo). Rada rišem s svinčnikom 
ter posebnimi profesionalnimi bar-
vicami (Faber Castell Polychromos 
barvice). Nekaj časa upodabljam 
tudi s posebnim čopičem z vodo in 
flomastri. Za risbo porabim od 20 
minut do ene ure. Takrat okrog sebe 
potrebujem veliko miru. 
Ne maram, da me kdo gleda v tem 
trenutku. Rada imam barvne slike, 
ko sem dobre volje, črne pa, ko sem 
slabe volje. Včasih ustvarjanje vpliva 
na počutje: če sem slabe volje, sem 
potem lahko boljše.« 
VID ŠOŠTER
»Nekatere moje fotografije so nasta-
le v zavodu pod mentorstvom Tonija 
Skelina. Všeč so mi bile fotografije, 
ki jih je posnel moj bratranec. Velika 
večina fotografij pa je nastala med 
potepom v domačem kraju. Prite-
gne me narava, mi kar nekaj pade 
v oko. S svojimi fotografijami želim 
spomniti na lepoto narave.« 

Ksenija Medved
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7. TEKTONIK tridnevni etapni tek po 
občini lepo uspel
Tek, ki je bil netekmovalnega zna-
čaja, je potekal od 18.-20. januarja 
letos. Prireditev je mišljena pred-
vsem kot druženje in dober zimski 
trening. Skupaj se je teka udeležilo 
36 tekačev, 8 jih je preteklo celotno 
traso: Nataša Robnik, Pija Burja, 
Berny Čeplak ter že drugo leto za-
pored Marija Trontelj, Borut Rojc, 
Mateja Duh, Bogdan Duh in Aleš 
Mars. Tek sta organizirala Toni Ven-
celj in Katja Kegl Vencelj in je ve-
činoma potekal po trasi občinske 
poti Prijetno domače. Celotna pot 
je bila dolga dobrih 100 km. Zborno 
mesto je bil Športni klub Tektonik 
v Šentvidu pri Stični, kjer je bil tudi 
cilj vseh etap.
Vsak od udeležencev je prispeval 
svoj delež pri hrani in pijači, večin-
ski delež pa sta pripravila Toni in 
Katja. Pot je bila raznolika, blatna, 
mokra, zasnežena, skratka zelo 
pestra. Prvi dan jih je pot vodila 
iz Šentvida pri Stični mimo Doba, 
Brega pri Dobu, Temenice, Vrha pri 
Sobračah, Sobrač in nazaj v Šentvid 
pri Stični: 21,13 km. Veliko tekačev 
je prenočilo v klubu Tektonik. Dru-
gi dan so začeli tek na Krki, nato pa 
nadaljevali preko Korinja, Kala, Am-
brusa, Kamnega Vrha, Drašče vasi, 
Zagradca, Kitnega Vrha, Lučarjeve-

ga Kala, Glogovice do Šentvida pri 
Stični: 41,17 km. Vmes sta bili dve 
okrepčevalni postaji na Korinju in 
v Drašči vasi. Domačini so tekače 
bogato pogostili z domačimi dobro-
tami, hrano in pijačo. Tretji dan so 
ponovno startali na Krki in nadalje-
vali mimo izvira Krke, Znojil, Mulja-
ve, Zavrtač, Polževega, Kriške vasi, 
Višnje Gore, Zgornjega Brezovega, 
Obolnega (776 v m), Metnaja, Stič-
ne do Šentvida pri Stični: 42,91 km.
Namen prireditve je bil doživeti 

vzdušje večdnevnega etapnega ma-
ratona, preteči v dveh ali treh dneh 
od 60 do 100 km. Čas po vsaki etapi 
je bil namenjen druženju, zanimi-
vim potopisnim predavanjem, fil-
mom … Vsi udeleženci, ki so zmogli 
skupaj vsaj 60 km, so prejeli prak-
tično nagrado sponzorja. Startnine 
ni bilo.
Vsem udeležencem pa seveda če-
stitke tudi v mojem imenu!
 

Simon Bregar

Janko Rošelj na SP 
veteranov v smučarskih 
skokih v Vikersundu
Med 25. in 27. 1. 2019 se je naš prekaljeni veteran smučarskih skokov Jan-
ko Rošelj udeležil 30. svetovnega prvenstva veteranov v smučarskih skokih 
in nordijski kombinaciji v skakalnem centru Vikersund na Norveškem. Pr-
venstva se je udeležilo približno 120 tekmovalcev iz desetih držav. Na ska-
kalnici K45 (HS 55) je osvojil šesto mesto v kategoriji 55 do 59 let. Bil je naj-
starejši tekmovalec iz Slovenije. Slovenske barve je na prvenstvu zastopalo 
pet tekmovalcev. Krištof Gašpirc je osvojil srebrno medaljo na skakalnici s 
kritično točko K45m, Milan Živic pa bronasto na  K65 in K105.
Od bolj znanih tujih tekmovalcev, ki so včasih skakali v svetovnem pokalu, 
so med drugim sodelovali Ole Gunar Fidjestel, Per Ole Vik, Bruno Reuteler 
in ostali.
Janku čestitamo za lep rezultat in za spodbudo drugim teh let, da se da tudi 
pri teh letih še kako aktivno ukvarjati s športom!

Simon Bregar

Miha Zajc »Žile« državni prvak v 
Snookerju
Novo leto začenjamo tudi z izjemnim uspehom občana Ivančne Gorice na športnem 
področju. Na nedavnem državnem prvenstvu v Snookerju (ena od treh panožnih iger 
biljarda), ki se je odvijalo v biljardnici Kaval v Ljubljani, je Miha Zajc »Žile« sezono 
zaključil z naslovom državnega prvaka. 
Kot so zapisali na Biljardni zvezi Slo-
venije, se je državnega prvenstva 
udeležilo 19 tekmovalcev iz vse Slo-
venije; od čistih ljubiteljev športa, 
pa do tistih, ki biljardne panoge in 
discipline jemljejo resno tudi v tek-
movalnem smislu. Organizatorji so 
skušali tekmovalni sistem približati 
tistemu na najvišjih tekmovanjih. 
Tako so imeli štiri neposredno uvr-
ščene med zadnjih osem, same tek-
me pa so se igrale na zelo spodobne 
»best of« nize, kar je predstavljalo 
dodaten izziv za vse tekmovalce. 
Fizično in mentalno so morali nič-
kolikokrat zdržati tekme, ki so šle 
krepko preko sedmih ur, kar je pri 
nas zagotovo novost.
Za najzmožnejšega v tem smislu se 
je izkazal krajan Gabrovčca pri Krki 
Miha Zajc »Žile« iz kluba biljardis-
tov Ljubljana. S kontrolirano in na-
tančno igro se je prebil vse do fina-
la, kjer ga je čakal Matej Dakol, prva 
Snooker palica BK Kaval Premium, 
ki je tekmovanje tudi gostil. Miha je 

finale odigral disciplinirano, kot se 
za tak šport spodobi. Zdržal je devet 
ur izzivov in pritiskov ter se na kon-
cu veselil zmage z 10:5 ter naslova 
državnega prvaka v Snookerju.
Po osvojitvi pokala za »naj Snooker-
ja« v letu 2018 se mu je izpolnila 
najlepša izkušnja v življenju, ki ne 
bo nikoli pozabljena. »Vse to gre 
velika zahvala družini, prijateljem, 

klubskim kolegom, sponzorjem in 
ostalim, ki so kakorkoli pripomogli 
k uspehu. Čestitke organizatorjem 
za uspešno izpeljano prvenstvo na 
visokem nivoju in ostalim tekmo-
valcem za športno igranje,« je po 
tekmovanju svoje vtise na družab-
nem omrežju strnil Miha Zajc. 

Gašper Stopar

 Namizni tenis na Krki

Janko skupaj s slovitim skakalnim šampionom Danijelom Andrejem Tan-
dejem (NOR), ki se je ravno v tem času v Vikersundu pripravljal na tekme 
svetovnega pokala. 

V decembru je bilo v organizaciji 
ŠD Velike Lašče organizirano po-
kalno tekmovanje v namiznem te-
nisu. Tekmovanje je ekipno, ekipa 
sestavljata po dva ali trije igralci. 
Člani ŠD Krka smo tokrat sestavili 
samo dve ekipi, ostali člani zaradi 
bolj ali manj pomembnih drugih 
obveznosti niso nastopili. Prvo eki-
po sva sestavljala Vokal in Mlakar, 
drugo pa Vrhovec in Omahen. Že 
s sestavo ekip smo pokazali, da je 
cilj (zadržati prvo mesto) zelo jasen. 
Lanska ekipa Kuhelj Vokal sicer ni 
branila osvojenega pokala, ker je 
Kuhelj prestopil v ekipo Stične. Na 
koncu sva z Mlakarjem brez večjih 
težav osvojila prvo mesto in s tem 
tudi prehodni pokal. Še največ te-
žav pri doseganju tega cilja je imela 
ekipa Krka I z ekipo Stične, kjer je 
Kuhelj premagal Mlakarja, a to je 
bilo premalo. Druga ekipa Vrhovec 
Omahen se je pogumno borila, na 
koncu pa se je morala zadovoljiti s 
četrtim mestom, kar je konec kon-
cev tudi lep uspeh.

Končni vrstni red pokalnega 
tekmovanja:

1. ŠD KGG Krka I (Vokal, Mlakar)
2. ŠD Stična (Lampret, Kuhelj)
3. ŠD Velike Lašče (Erčulj, Zidar)
4. ŠD KGG Krka II (Vrhovec, Oma-
hen)

V Ljubljanski ligi se bo začel spo-
mladanski del tekmovanja. V prvi 
ligi po prvem delu prva ekipa s 6 
zmagami in 3 porazi zaseda tretje 
mesto. Medtem ko je prvo mesto 
najverjetneje oddano ekipi Burger 
transporti (med drugim so se za 
spomladanski del še okrepili), bo 
boj za drugo in tretje mesto še na-
pet. Iz četrtega mesta bodo napadli 
prvaki zadnjih treh let Mušketirji in 
tudi ostale ekipe nimajo prevelike-
ga zaostanka. Glede na izenačenost 
pa bo še zelo zanimivo. Prišlo pa 
je tudi do rošade igralcev znotraj 
društva, in sicer bo Smrekar v dru-
gem delu pomagal drugi ekipi, da 

bi se odlepila iz začelja lestvice te 
lige. 10. mesto druge lige pa res ni 
mesto, s katerim bi se pohvalil. Pa 
malo več treninga tudi ne bo odveč. 
Tretja ekipa, sestavljena iz vetera-
nov, po svojih močeh drži mesta, ki 
zagotavljajo obstanek v četrti ligi. 
Vabljeni na ogled katere od tekem.

Bojan Vokal, ŠD Krka

Miha Zajc »Žile« (na desni) državni prvak v Snookerju
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PREDSTAVLJAMO VAM MLADE ŠPORTNIKE IZ NAŠE OBČINE

Mark Kastelic- odlični kartist in 
smučar
Mladi, 11-letni Mark iz Mrzlega 
Polja, v neposredni bližini Ivančne 
Gorice, se kartingu posveča skoraj 
vse svoje življenje. Dobri rezultati 
na mednarodni ravni kažejo, da se 
razvija v vrhunskega dirkača. Mark 
pa se ne ukvarja le s kartingom, po-
zimi se namreč prelevi v smučarja, 
ki trenira pri SK Olimpija. 
Oče Robert, ki ga je s svojim dirka-
njem tudi navdušil za karting, pravi, 
da Marka ukvarjanje z dvema raz-
ličnima športnima panogama ne 
moti, saj gre pri obeh v bistvu za 
isto stvar, za iskanje najkrajših in 
najhitrejših linij. 
Markov oče je imel svoj čas v lasti 
šolo kartinga tako, da je Mark začel 
voziti že pri treh letih, a kot pravi 
zaradi tega ni imel nobenih privile-
gijev. Čeprav se je boril proti mnogo 
močnejšim in večjim dirkačem, je 
že na začetku serijsko osvajal zma-
ge na dirkah državnega prvenstva 
in želja po napredovanju ga je hitro, 
pri le šestih letih starosti pripeljala 
v razred Mikro Max, kjer sicer na-
stopajo dirkači v starosti okrog 9 ali 
10 let. 
Dirkalniki v tem razredu so večji – 
do 125 kubičnih centimetrov znaša 
prostornina njihovih motorjev, naj-
višja hitrost pa znaša približno 110 
kilometrov na uro. Ker je bil pre-
majhen in prelahek, so bile potreb-
ne prilagoditve dirkalnika. Oče kot 
zanimivost dodaja, da v tem razre-
du sicer nastopa še danes, čeprav 
mu po velikosti še vedno ni dorasel; 
ker mora imeti dirkač v tej katego-
riji skupaj z dirkalnikom vsaj 110 ki-
logramov, so Marku nanj namestili 
kar 14 kilogramov uteži.
Rezultati, ki jih je Mark lani dosegal 
na različnih mednarodnih dirkah, 
so res odlični. Nastopal je namreč 
tako na regionalnih preizkušnjah 
kakor tudi na dirkah evropskega in 

svetovnega prvenstva, praviloma 
pa se je vedno uvrščal vsaj med naj-
boljšo deseterico. Na pokalu držav 
Poljske, Slovaške in Češke mu je 
tako uspelo v dežju prek izločilnih 
bojev na prvi dirki priti vse do tre-
tjega mesta v finalu. Zelo lep uspeh 
je dosegel novembra lani, ko se je 
svetovna karting karavana zbrala na 
zaključni dirki svetovne serije WSK 
v italijanski Adrii. Nastopil je v seri-
ji Mini 60, kjer nastopajo najmlajši 
vozniki v starostni skupini 8-12 let. 
V konkurenci petinosemdesetih vo-
znikov se je uvrstil v finalno vožnjo. 
Na koncu je osvojil odlično 17. me-
sto, kar je edina lanskoletna sloven-
ska uvrstitev med dobitnike točk na 
najvišjem tekmovalnem nivoju. Ne-
koliko manj uspešna sta bila še dva 
slovenska voznika, Bogunovič in 
Preša, ki sta obstala v kvalifikacijah. 
Kljub mladosti je Mark že zgodaj 
zapustil domačo konkurenco. Pre-
stop v tovarniško moštvo (Formula 
K/TM /Vega) pa je prineslo popol-
noma nov pristop k dirkanju. Po-
trebnega je veliko več prilagajanja. 
Da je Mark dobil možnost postati 
del tako velikega moštva, je bilo 
potrebnega veliko znanja, nekaj pa 

tudi sreče. »Velika prednost je ta, 
da sem zastopnik za podjetje For-
mula K, saj te moštvo le tako resno 
jemlje,« pove oče Robert.  
Seveda pa dirkanje na tej ravni 
prinese za seboj tudi velike stro-
ške. Nastop na eni dirki stane med 
3.000 in 5.000 evri. Robert Kastelic 
je ob tem kritičen do Slovenije ozi-
roma pristojnih organizacij. Po nje-
govih besedah je namreč Mark edi-
ni dirkač v karavani, čigar nastopov 
ne (so)financira država, zaradi česar 
morajo stroške nastopov poravnati 
sami. 
Mark je zaradi nastopanja v štirih 
dirkaških serijah veliko odsoten 
od doma in posledično tudi veliko 
manjka v šoli, kjer pa mu gredo k 
sreči na roke. Mark ima status špor-
tnika, zato mu marsikaj ob pomoči 
sošolcev uspe narediti tudi na da-
ljavo.
Kakšne pa so Markove možnosti v 
prihodnje? Oče Robert je skupaj z 
moštvom optimističen. »Če bom 
nabral dovolj denarja, so Marku za-
gotovili, da bo prišel v formulo 4«. 
Upajmo, da mu bo uspelo in da bo 
tudi v prihodnje zelo uspešen! 

Simon Bregar

Vse ekipe košarkarskega 
kluba Ivančna Gorica v 
tekmovalnem pogonu
Mladi fantje Košarkarskega kluba Ivančna Gorica že vse 
od jeseni pridno trenirajo in tekmujejo. Za vse, ki so se 
klubu priključili v letošnji sezoni in tiste, ki so šolo košar-
ke obiskovali že lani, smo začetku decembra organizirali 
prvi turnir šole košarke v tej sezoni, ki so se ga udeležile 
ekipe Višnje Gore, Zagradca in dve ekipi iz Šentvida pri 
Stični. Večina njih je na tem turnirju prvič odigrala pra-
vo košarkarsko tekmo.

Člani FC Ivančna Gorica kljub 
zdesetkani zasedbi dobro nastopajo
Na tekmi 14. kroga 1. SFL so na domačem igrišču, v telovadnici Srednje šole Josipa Jurčiča, igrali proti zelo dobri 
ekipi Bronx iz Škofij. Prvi polčas so po golih mladinca Gašperja Hermana in Tomaža Knepa celo vodili z 2:1, v dru-
gem polčasu pa jim je nekoliko popustila koncentracija, malo pa je tudi zmanjkalo moči. Gostje so sicer zanesljivo 
zmagali z 8:3, a igra v polju je bila dokaj enakovredna. Gostje so prednjačili predvsem ob prekinitvah v napadu, 
kjer so res odlični. Naša ekipa se je zadnjemu mestu že ognila, predzadnjemu, ki ga trenutno zasedajo in ki vodi 
v dodatne kvalifikacije z drugo uvrščeno ekipo iz 2. lige pa bi se ognili le v primeru morebitne zmage proti ekipi 
KMN Sevnica, ki je na lestvici tik nad njimi. Vsekakor je igra naše ekipe bolj zrela kot lani, čeprav je veliko po-
membnih igralcev poškodovanih. V 1. ligi sicer dominirata ekipi Futurenet Maribor in Dobovec Pivovarna Kozel. 
Mladinci še naprej zasedajo 6. mesto med 8 ekipami v 1. SFL zahod. Igrajo solidno, a so zmožni še kaj več. V do-
sedanjih 12 krogih so dosegli 4 zmage in 8 porazov. Kadeti zasedajo 4. mesto v 5 članski 1. SFL zahod. Dosegli so 
2 zmagi in 10 porazov, kar je glede na to, da imajo precej »kratko klop«, kar soliden iztržek. 

Članska lestvica v 1. SFL: 
T Z N P D:P +/- T

1. FutureNet Maribor 14 13 1 0 87:24 +63 40
2. Dobovec Pivovarna Kozel 14 13 0 1 88:18 +70 39
3. FC Litija 14 10 0 4 57:37 +20 30
4. Siliko Mkeršmanc 14 5 3 6 45:41 +4 18
5. KMN Bronx Škofije 14 5 3 6 56:54 +2 18
6. FSK Stripy 14 5 2 7 39:54 -15 17
7. KMN Oplast Kobarid 14 4 4 6 40:39 +1 16
8. KMN Sevnica 14 3 3 8 28:44 -16 12
9. FC Ivančna Gorica 14 3 1 10 36:81 -45 10
10. Benedikt avtodeli Džauš 14 0 1 13 21:105 -84  1

Simon Bregar

V mesecu januarju pa so ti fantje, med katerimi je tudi nekaj deklet, že 
začeli s tekmovanji v okviru državnega prvenstva. Na prvih odigranih 
turnirjih se pokazali veliko želje, volje in motiviranosti in kar je najpo-
membneje – imeli so se lepo in so neizmerno uživali v košarki, kjer je 
tekmovanje prilagojeni tem starostnim kategorijam. 
Na državnem prvenstvu zelo uspešno nastopa tudi ekipa mlajših pio-
nirjev U-13, ki je v dosedanjem delu odigrala 10 tekem in zabeležila le 
tri poraze. Fantje pod vodstvom našega novega trenerja Roka Rupnika, 
ki na tekmovanjih vodi tudi obe mlajši selekciji, odlično in pridno tre-
nirajo in njihov napredek je viden iz dneva v dan. Kako dobro in homo-
geno ekipo je Rok uspel ustvariti v petih mesecih dokazuje dejstvo, da 
ekipo tako na domačih kot gostujočih tekmah bučno spodbujajo vedno 
vsi starši, pa tudi dedki, drugi sorodniki in prijatelji. 
Ekipa kadetov U-17 je v dosedanjem delu odigrala 16 tekem državnega 
prvenstva. V prvem delu so ob petih porazih le enkrat zmagali, v dru-
gem delu pa so zmagali na petih tekmah in prav na toliko  tudi izgubili. 
Skoraj polovico ekipe sestavljajo igralci, ki so dejansko še starejši pio-
nirji in so zato v povprečju leto mlajši od drugih ekip. Kar nekajkrat pa 
je bila ekipa oslabljena tudi zaradi poškodb in bolezni, zato so mlajši 
igralci dobili več priložnosti za pridobivanje potrebnih izkušenj. 
Uspešno nastopa tudi ekipa mladincev U-19. Zaradi izstopa ene izmed 
ekip tik pred tekmovanjem so fantje imeli manj tekem kot običajno. So 
pa na desetih dosedanjih tekmah zabeležili sedem in zmag in le tri po-
raze. Ker je mladinska ekipa sestavljena iz nekaj kadetov, ki nastopajo 
v svoji selekciji, nekateri mladinci pa nastopajo tudi za člansko ekipo, 
manjše število tekem v okviru državnega prvenstva ne predstavlja po-
sebnih težav. Tako ekipo U-17 kot tudi ekipo U-19 tudi v tej sezoni vodi 
izkušeni trener Bojan Vaupotič. 
Najbolj uspešna pa je bila v tem obdobju gotovo članska ekipa, ki je do 
zdaj odigrala 13 tekem v 4. SKL zahod. Fantje so zmagali kar na 11-ih 
tekmah, boljša ekipa od KK Ivančna Gorica je bila dvakrat le odlična 
ekipa KK Cerknice. Ekipa KK Ivančna Gorica, ki jo tudi v tej sezoni vodi 
Andraž Ulčar, je tako že tri kola pred koncem rednega dela dosegla cilj, 
ki si ga postavila pred sezono, to je uvrstitev v tekmovanje za prvaka 4. 
SKL. Še posebej pa nas veseli dejstvo, da so se članski ekipi res uspešno 
tudi na igrišču priključili mladinci, ki so s prvimi treningi košarke začeli v 
našem klubu pred šestimi ali sedmimi leti. In prav na to preteklo dobro 
delo v mlajših selekcijah smo v klubu zelo ponosni.
V klubu smo tudi zelo veseli, da se je v letošnji sezoni zelo povečal vpis 
v šolo košarke v Šentvidu pri Stični. Kljub vsemu pa še vedno vabimo 
vse, predvsem pa otroke od 1. do 5. razreda, ki bi želeli trenirati košar-
ko in obiskovati treninge, da se udeležite vadbe pod vodstvom klubskih 
trenerjev: Šentvid pri Stični - Rok Rupnik, 040 390 622, Višnja Gora 
– Aljaž Omejec, 031 837 996, Zagradec, Marjan Kralj, 031 734 993 ali 
nam pišite na info@kkivancna.si, kjer boste lahko dobili vse potrebne 
informacije. Vabimo vas tudi k obisku spletne strani našega kluba na 
www.kkivancna.si, kjer boste našli vse relevantne informacije o klubu, 
o ekipah in igralcih, razporedu in dosedanjih rezultatih.  

Jože Ulčar, KK Ivančna Gorica
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Kako do večje samozavesti?
Samozavest je naše zavedanje o la-
stnih vrednotah in o zaupanju vase, 
je zavedanje naših občutkov, čustev, 
počutja in odzivov na različne situa-
cije. Gre za nekritično sprejemanje 
sebe, v celoti in z vsemi prednostmi 
in slabostmi. Le z nekritičnim spre-
jemanjem lahko pridemo do želje, 
da bi odkrili področja naših spre-
tnosti in razvili svoje potenciale. 
Samozavest potrebujete povsod: 
za odločen nastop na razgovoru 
za službo, za boljšo oceno v šoli, 
pri poseganju po boljših športnih 
rezultatih, pri zagovarjanju svojih 
stališč …
Samozavest nam daje moč in po-
gum, da vidimo probleme kot izzi-
ve, ter sposobnost, da vidimo ne-
uspehe kot priložnosti za učenje. 
Razvijanje notranjega poguma, ki 
nam omogoča, da vsak dan preživi-
mo pristno in zadovoljno. To je po-
gum za spremembo, kadar je ta ne-
izogibna, pogum, da se postavimo 
v bran svoji resnici in se celo upre-
mo mnenjem drugih, ter pogum za 
sprejemanje neznanega navkljub 
našim strahovom, na poklicnem 
področju, pa tudi na večnem poto-
vanju, na katerem dojemamo, kdo 
smo in zakaj smo tu. 
S povečanjem naše samozavesti 
raste v nas tudi samospoštovanje. 
Je naša ocena, presoja o lastni vre-
dnosti, torej kaj menimo in kako 
ocenjujemo ter vrednotimo vse, kar 
vemo o sebi na področju fizičnega, 
psihičnega in socialnega življenja. 
Od našega samospoštovanja je od-
visno, kako uspešni bomo.
Zato je ta zimski čas pravi, da zač-
nemo z zavestnim delom na sebi. 
Mi priporočamo trening SANKUKAI 
KARATEJA. Karate v našem klubu 
poučujemo kot veščino, v kateri se 
lahko urimo in mojstrimo celo ži-
vljenje. Od svojih starejših članov 
zato ne zahtevamo tolikšne eksplo-
zivnosti, visokih udarcev in moči, 
kot od mlajših. Poudarek je na pra-
vilni in lepi drži telesa, pravilnem 
izvajanja borilnih tehnik, pravilnem 
dihanju in učenju pozornosti pri 

izvajanju posameznih borilnih ele-
mentov.
Posmezniki trdijo, da jim je trening 
karateja spremenil pogled na ži-
vljenje, osebno počutje in zdravje. 
Namreč redna vadba   krepi telo in 
kognitivne (miselne) sposobnosti, 
ki so zato boljše in nam omogoča-
jo, da naš spomin deluje bolje, naše 
mišljenje, orientacija v prostoru, 
razumevanje, računanje, učenje, 
govor, presoja so boljši. Tako nas re-
dni trening dobro pripravi na izzive 
vsakdanjega dne.
Vsekakor športu lahko damo mo-
žnost, saj vam bo trening odgnal 
proč vse temne misli in vas pri-
pravili za pozitivno spopadanje z 
vsakdanjimi težavami. Trening ima 
to čudovito sposobnost, da iz nas 
naredi ponovno učenca, ki se je pri-
pravljen potruditi za dosego svoje-
ga cilja.
 K vpisu vabimo vse, ki vas zanima 
ta prečudovita veščina, kjer ni sta-
rostnih omejitev. Potreben je le 
začeten pogum, želja in veselje do 
gibanja, kajti SANKUKAI KARATE 
treningi so prilagojeni posamezni 
starostni kategoriji, so primerni za 
moške in ženske. 
Treningi potekajo v skupinah: 
• cicibani (5-7 let) 1x tedensko 

(OŠ Stična v Ivančni Gorici, PŠ 
Zagradec),

• otroci (7- 14 let) 2-3x tedensko 

(OŠ Stična v Ivančni Gorici, OŠ 
Šentvid, PŠ Zagradec), 

• mladinci (14-18 let) 2-4x teden-
sko (OŠ Stična v Ivančni Gorici),                  

• člani (od 18 let dalje) 2-3x te-
densko (OŠ Stična v Ivančni Go-
rici),                  

• veterani (nad 40 let) 1-2x te-
densko (OŠ Ivančna Gorica).                  

           
Karate klub Ivančna Gorica ima 
40-letne izkušnje na področju tre-
niranja karateja. Vsi treningi se 
odvijajo pod vodstvom izkušenih 
trenerjev z licenco SKZS, pod vod-
stvom tehničnega mentorja Vlada 
Paradižnika – 5 dan.

Vpis poteka prav te dni v telovadni-
cah:  
 - OŠ Stična, Cesta občine Hirschaid 
1, Ivančna Gorica, 
 (mladinke, mladinci; članice, člani; 
veteranke, veterani) - četrtek ob 18 
h,
 - OŠ Stična, Cesta občine Hirschaid 
1, Ivančna Gorica (cicibani) - sreda 
ob 17 h, 
 - OŠ Šentvid (osnovnošolci) - sreda 
ob 15 h,                          
 - PŠ Zagradec (cicibani in osnovno-
šolci) - četrtek ob 18 h.

Jože Kastelic 2. DAN,
trener SANKUKAI KARATEJA

6. taekwondo pokal Ivančna Gorica
V nedeljo, 2. 12. 2018, se je že šesto 
leto zapored odvijalo mednarodno 
tekmovanje Pokal Ivančna Gorica. 
Sodelovalo je 17 klubov iz Italije, 
Hrvaške in Slovenije. Tudi letos 
smo na pokalu imeli borbe, kick 
in poomse (tehnika ali forme). Na 
otvoritev je prišel župan občine 
Ivančne Gorice Dušan Strnad in 
imel otvoritveni govor. Letos je na 
pokalu sodelovalo 178 tekmoval-
cev, od tega jih je 142 tekmovalo v 
borbah in kicku ter 36 v tehniki. 
Iz kluba Kang je bilo skupaj 29 tek-
movalcev, ki so tekmovali v kicku, 
borbah in tehniki. Klub Kang je v 
kicku in tehniki osvojil ekipno 1. 
mesti, v borbah pa 3. mesto. Lara 
Zabukovec je bila najboljša med 
ženskami v tehniki, Mojca Maršič 
pa je bila najboljša mlajša kadetinja 
v borbah.
Izjava organizatorja Tomaža Zakraj-
ška: '«Veseli smo, da smo naš šesti 
pokal ponovno uspeli organizirati 
na visokem nivoju. Zahvaljujem se 
vsem našim članom, ki so že zelo 
usklajeni in imajo veliko izkušenj, 
vedo, kaj je njihova naloga pri tek-
mi. Zahvaljujem se tudi vsem klu-

bom, ki so v Ivančno Gorico pripe-
ljali tekmovalce. Predvsem sem 
vesel, da imamo v klubu nove bor-
ce, ki so na pokalu pokazali, da so 
na pravi poti. Ker smo dva meseca 
ped tem bili na tekmovanju v kicku 
zelo slabi, vsi naši tekmovalci so na-
mreč izpadli že v prvem krogu, smo 
se odločili za dodatne priprave v 
kicku. Priprave so bile zelo koristne, 
saj so tekmovalci dosegli ekipno 1. 
mesto. Kar se pa tiče tehnike, sem 
vedel, da so naši tekmovalci dobro 
pripravljeni, saj so dva tedna pred 
tem postali ekipni državni prvaki.''
V klubu Kang smo hvaležni Pekarni 
Pečjak, ki je s svojo široko bero sla-

stnega francoskega peciva poskrbe-
la za želodčke vseh tekmovalcev in 
trenerjev. Izjemna ekipa kluba Kang 
se je pri celotni organizaciji zelo 
potrudila: red sta vzdrževala Leo-
pold Zabukovec, g. Glavač in Jože 
Rozina poškodb se je strokovno lotil 
zdravnik dr. Schweiger. Lovro Ulcej 
in Aleš Tekavčič sta poskrbela za 
tekmovalce v borbah in kicku. Re-
nata Mavrič je pomagala pri organi-
zaciji in spremljala vse tekmovalce 
na tekmovanju v tehniki. Srečno 
ekipi kluba Kang pri organizaciji Ta-
ekwondo pokala Ivančna Gorica še 
naprej.

Darja Podpečnik

TRENER ODGOVARJA

PADCI V STAROSTI IN 
PREVENTIVA
Staranje (s tujko senescenca) je biološki proces, ki se odraža kot posto-
pno slabšanje fizioloških funkcij organizma, kar zmanjšuje njegovo spo-
sobnost vzdrževanja ravnovesja v telesu, s tem pa povečuje občutljivost 
na spremembe. Posledica slabšanja teh funkcij so tudi padci, ki jih je 
med starejšo populacijo vedno več.

V zadnjih desetletjih 
povsod po svetu hitro 
narašča število prebi-
valcev, ki so stari več 
kot 60 let. Pri tem se bo 
najhitreje povečevala 
skupina starih 80 in več 
let, ki naj bi leta 2050 
predstavljala 20 % vseh 
starejših. Ker je med nji-
mi padcev največ, bo z 
naraščanjem njihovega 

števila večji tudi pomen padcev in njihove preventive. V zadnjih treh 
desetletjih se je pojavnost zlomov in poškodb hrbtenjače zaradi padcev 
povečala za 130 %, do leta 2030 naj bi jih bilo še enkrat več kot da-
nes. Padcev med starejšimi tudi z najbolje organiziranimi preventivnimi 
ukrepi ni mogoče preprečiti, možno pa je zmanjšati njihovo število in 
posledice. S pravočasno oceno tveganja in ustreznimi pripomočki lah-
ko padec preprečimo. Statistike kažejo, da ženske padajo večkrat od 
moških, tako da v starosti tudi ženski spol sodi med posebne dejavnike 
tveganja. S starostjo upada splošna kondicija, pojavi se upočasnitev te-
lesnih aktivnosti, podaljša se reakcijski čas, poslabša občutek za ravno-
težje in zmanjša sposobnost dojemanja okolja, slabšata se vid in sluh, 
pojavi se občutek strahu in negotovosti. Padci bolnikov v ustanovah 
spadajo tudi med kazalnike kakovosti, saj njihova odsotnost ali število 
nakazuje na stopnjo kakovosti zdravstvene nege in oskrbe.
Okoli 50 % jih po padcu ne more vstati, ne samo zaradi poškodbe, am-
pak tudi zaradi slabe splošne kondicije. Telesna vadba in rekreativne 
aktivnosti naj delujejo v smeri preprečevanja padca. Dokazano je, da 
telesne aktivnosti, kot so hoja, ples in funkcionalni trening v fitnesu 
zmanjšujejo tveganje za padce. Vse te dejavnosti izboljšujejo mišično 
moč, ravnotežje, koordinacijo in fleksibilnost. Telesna neaktivnost je 
pomemben dejavnik tveganja; neaktivni starejši imajo slabše zdravje, 
večkrat padejo, hudih posledic padcev je več, prej postanejo odvisni 
od pomoči in oskrbe. Vendar z aktivnostjo na starost ne gre pretiravati. 
Naj bo zmerna, a redna, da izpolnjuje svoje namene, to je vzdrževanje 
neodvisnosti, odlaganje bolezni, preventivo padcev, negovanje mišic, 
kosti in sklepov, kar pomeni moč, okretnost in ravnotežje. 

KAJ LAHKO STORIMO?
Vsekakor se moramo zavedati dejstva, da nikoli ni prepozno. Starejši 
ljudje se težje odločajo za organizirano vadbo, premalo poznajo vad-
bene programe in nasploh se »jim ne zdi vredno«. S pravim – ciljno 
usmerjenim programom vadbe lahko bistveno vplivamo na pojavljanje 
padcev in posledice le-teh. Pomembno je, da se poleg usmerjenega 
programa k preventivi padcev lotimo tudi učenja in strategije padanja 
ter vstajanja. Kot sem že omenil, v starosti upada mišična moč in kaj 
hitro se zgodi, da tudi, če med samim padcem ne pride do poškodbe, 
se zaradi pomanjkanja moči enostavno ne moremo več pobrati in po-
trebujemo pomoč drugih. 
Usmerjen program k preventivi pomeni, da z vadbo razvijamo tiste 
ključne sposobnosti, ki najbolj vplivajo na padce: ravnotežje, gibljivost, 
koordinacija in zavedanje položaja telesa, reakcijski čas ter mišična 
moč. Obenem pa se načrtno izognimo nevarnim aktivnostim, ki bi lah-
ko padec povzročile. Nevarne aktivnosti oziroma tvegana vedenja so 
dela na višjih nivojih z uporabo lestev, stolov ali miz v prostorih, zunaj 
pa obrezovanje drevja, čiščenje žlebov, dimnikov in podobno. Pri starih, 
ki se ukvarjajo s športom, je več padcev pri igrah z žogo, smučanju in 
drsanju. Najbolj so ogrožene spodnje okončine, kjer je najpogostejša 
huda posledica padca zlom kolka. Tudi hitenje zmanjšuje pozornost do 
nevarnosti na tleh, npr. stopnice, pragovi, pločniki, preproge, zato si za 
vsakdanja opravila vzemimo čas. Nevarna je nošnja neprimernih slabo 
oprijetih obuval, drsnih copat na drsnih površinah, hoja po zelo razgiba-
nih stezah (gore, hribi) in poteh. Nekateri starejši s slabšim ravnotežjem 
zavračajo pomagala pri hoji, kar povečuje nevarnost za padec.
Vsekakor pa je kakovostna preventiva pred padci posameznika stvar več 
strokovnjakov. Zdravnika, okulista, strokovnjaka za notranjo opremo in 
preureditev prostora ne nazadnje pa tudi športnega trenerja, ki vam bo 
pomagal do boljše psihofizične kondicije. 
Če vas zanima še več oz. imate tudi vi kakšno vprašanje, vas vabim, da 
ga pošljete na uredništvo Klasja ali neposredno na moj naslov matej.
dremelj@gmail.com, kjer vam bom z veseljem odgovoril. Vprašanja 
bodo seveda ostala anonimna, odgovor pa bo morda pomagal še komu.
________________________________________________
Matej Dremelj
prof. šp. vzg., mentor in trener fitnesa pri FZS,
vodja Fitnes studia Energy Ivančna Gorica
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Solza, žalost bolečina te zbudila ni, 
a ostala je tišina, ki močno boli.

V SPOMIN

KAROL BERDAJS 

Mineva eno leto, odkar te ni več med nami, a spomin ostaja in 
bo živel večno.

Zelo te pogrešamo.

Vse na svetu mine,
vse se spremeni,
le spomin ostane in živi.

  

V SPOMIN
Mineva deseto leto, odkar nas je zapustila naša draga mama, 
babica in prababica

MARIJA PAJK
iz Ivančne Gorice

Hvala vsem, ki jo ohranjate v srcu, postojite pri njenem grobu, 
prižigate sveče in prihajate k svetim mašam.

Vsi njeni

Trsje v vinogradu vsako leto rodi,
tebe pa že deset let med nami ni …

V SPOMIN
MILAN ZOREC

10. 11. 1935–19. 2. 2009

Hvala vsem, ki se ga spominjate in ga obiščete na njegovem 
grobu v Ivančni Gorici.

Vsi njegovi

Prišla je pomlad,
na delo vabila,
ne bo te zbudila
iz večnega sna.

ZAHVALA
Ob nepričakovani in nenadni izgubi moža, atija in ata

FRANCA PAJKA
(1936-2019)

iz Malih Češnjic

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, vaščanom, 
prijateljem, znancem in vsem, ki ste ga v tako velikem številu 
pospremili na njegovi zadnji poti. Hvala za izraze sožalja, daro-
vano cvetje, sveče, svete maše in dobre namene.
Posebno se zahvaljujemo PGD Šentvid pri Stični in vsem okoli-
škim gasilcem, ZD Ivančna Gorica, gospodu župniku, pevcem, 
Pogrebni službi Perpar in Cvetličarni Zvonček.
Vsem še enkrat prisrčna hvala.

Vsi njegovi

Noč v korakih mirnega je sna
vzela, kar življenje da.
Pot zdaj tvoja vodi tja,
kjer so drugi tvoji že doma.

ZAHVALA

V 77. letu nas je zapustila draga mama

TEREZIJA ŽNIDARŠIČ
po domače Martinova Cveta

iz Češnjic 3 pri Zagradcu
(12. 8. 1942–28. 1. 2019)

Ob slovesu se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vašča-
nom, prijateljem, sodelavcem in znancem, ki ste nam ob težkih 
trenutkih stali ob strani, darovali cvetje, sveče, svete maše, dar 
za cerkev, molitve in mamo v tako velikem številu pospremili k 
večnemu počitku.
Iskrena zahvala pevskemu zboru Zagradec pod vodstvom Ro-
berta Kohka za ganljivo odpete pesmi ter govorniku g. Slavku 
Blatniku.
Hvala gospodu župniku Sašu Kovaču za lepo opravljen pogrebni 
obred. Zahvala tudi pogrebnemu zavodu Novak za vso organi-
zacijo. Hvala vsem, ki ste jo imeli radi in jo boste imeli v lepem 
spominu.

Vsi njeni

Veš, da je vse tako, kot je bilo.
V vsaki stvari si, ki je v hiši,
V mislih si, besedah naših,
da, celo v sanjah, 
le, da korak se tvoj 
nič več ne sliši …
(J. Medvešek)

V SPOMIN
STANISLAV HRIBAR
(10. 9. 1933–23. 1. 2014)

Mrzli januarski dnevi nas vsako leto znova še posebej spomnijo 
na tiste v žalost odete januarske dni izpred petih let.
Dneve, ko smo ti, dragi dedo, morali reči zbogom. Žalostni, str-
tih src, a z delčkom olajšanja, saj si moramo priznati, da je bilo 
pomirjajoče videti tvoj sproščeni obraz, končno brez bolečin in 
trpljenja. Kljub temu praznina, ki je ostala v naših življenjih, ko 
si odšel nad oblake, ni bila nič manjša, še po petih letih ni - le 
prisiljeni smo jo sprejeti.   
Živimo ob spominih nate, ti skušamo biti v ponos in ti sporoča-
mo, da te imam radi in te pogrešamo …
Hvala vsem, ki dedija ohranjate v spominih.  
Dedo, se vidimo v sanjah …

Kogar imaš rad, 
nikoli ne umre.

Le daleč, daleč je …
 
 

  
 

V SPOMIN
JANEZ BREGAR ml.

Stehanja vas 14
(1988–2008)

Minilo je že enajsto leto, odkar smo se poslovili od tebe.
Hvala vsem, ki z lepo mislijo postojite ob njegovem grobu in 
prižigate svečke njemu v spomin.

Njegovi najbližji

Si kot sonce življenja sijala,
za vse svoje ljubezen razdala, 
odslej boš kot zvezda svetleča,
naj ti v nebesih dana bo sreča.

ZAHVALA

V 43. letu je utrujena od bolezni zaspala naša draga 

SONJA CEGLAR, rojena Meglič 
(1975–2019) 

z Mekinj nad Stično.

Ob boleči izgubi naše drage žene, hčere, sestre in ljubljene tete 
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sovaščanom, pri-
jateljem in znancem, za vse molitve, vsak stisk roke, izrečena 
sožalja, darove za svete maše in dober namen ter podarjeno 
cvetje in sveče.

Hvala p. Branku za lepo opravljen obred, Čebelarskemu dru-
štvu Stična in Godbi Stična.

Posebna zahvala tudi ge. Joži Pevec in g. Marjanu Miru za po-
slovilna govora, ter vsem, ki ste jo v tako velikem številu po-
spremili na njeni zadnji poti.

Veš, da je vse tako kot je bilo,
v vsaki stvari si, ki je v hiši,
v mislih si, besedah naših, da celo v sa-
njah.
Le da korak se tvoj nič več ne sliši.
J. Medvešček

ZAHVALA

Ob boleči izgubi našega dragega moža, očeta, dedka, brata, 
strica in tasta

ANTONA BORŠTNARJA
(11. 6. 1945–19. 1. 2019)

se njegovi najbližji iskreno zahvaljujemo za vsa izrečena in pi-
sna sožalja, podarjeno cvetje in sveče ter darove za maše in 
dober namen.
Zahvaljujemo se tudi njegovemu osebnemu zdravniku dr. Jane-
zu Zupančiču in osebju ZD Ivančna Gorica za vso pomoč v času 
bolezni. Hvala g. župniku Izidorju Grošlju za poslovilni obred. 
Hvala pogrebnemu zavodu Perpar, cvetličarni Jana Žurga, pev-
cem in Društvu upokojencev Šentvid pri Stični za poslovilne 
besede.
Še posebej hvala vsem, ki ste ga pospremili na zadnji poti in ga 
boste ohranili v lepem spominu.

Vsi njegovi

Ni smrt tisto, kar nas loči in življenje ni 
kar druži nas. 
So vezi močnejše. 
Brez pomena zanje so razdalje, kraj in 
čas.

ZAHVALA
Ob slovesu naše žene, mami, babice in prababice

JOŽEFE TUREK
(31. 3. 1954–26. 12. 2018)

Iz Pristavice pri Velikem Gabru 18,
Se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, vaščanom, 
prijateljem, znancem, PGD Zagorica, govorniku Francetu An-
žlovarju, ZD Ivančna Gorica, SB Novo mesto, župniku, pevske-
mu zboru Prijatelji, citrarki Evi Medved, Cvetličarni Zvonček in 
Cvetmarket. 
Vsem hvala za darovano cvetje, sveče, svete maše in izrečene 
tolažilne besede. Hvala vsem, ki ste nam pomagali in nam sta-
li ob strani in jo v tako velikem številu pospremili k večnemu 
počitku.

Mož Jože, hčerki Brigita in Kristina z družinama

ZAHVALA
V 82. letu starosti nas je zapustila naša 
draga mama, babica, prababica, tašča, 
sestra in teta

STANISLAVA NOSE
po domače Martinova Slavka, iz Šen-
tjurja

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom in prija-
teljem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in sveče.
Posebno zahvalo smo dolžni gospe Dragici Hribar za nesebično 
pomoč in čustveno podporo v času bolezni, gospodu župniku 
Janezu Jeromnu za lepo opravljen obred, govorniku Francetu 
Anžlovarju za ganljiv poslovilni govor, pevcem Prijatelji, po-
grebni službi Perpar in vsem, ki ste našo mamo pospremili na 
zadnji poti.
Hvaležni smo tudi vsem, ki ste našo mamo spoštovali, imeli 
radi in jo bodrili ter obiskovali v času njene bolezni. 
Hvala, ker jo boste ohranili v lepem spominu.

Žalujoči: sin Albin in hči Silva z družinama
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Ni te več na pragu,
ni te več v hiši,
tvojega glasu se več ne sliši.
Ni več tvojega smehljaja,
le delo tvojih rok obstaja.

ZAHVALA
V 79. letu se je od nas za vedno poslovil

AVGUŠTIN ANŽLOVAR
iz Velikih Češnjic

Iskreno se zahvaljujemo vse sorodnikom, sosedom, vaščanom, 
prijateljem in znancem za izrečeno sožalje, podarjeno cvetje in 
sveče ter vso pomoč. Hvala vsem, ki ste darovali za svete maše 
in dober namen.
Posebna zahvala gre g. Janezu Zaletelju za lepo opravljen po-
grebni obred, pevcem Prijatelji za sočutno zapete pesmi in po-
grebni službi Perpar za pogrebne storitve. Zahvaljujemo se tudi 
Robertu Markoviču za vso njegovo pomoč in podporo. 
Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti in ga 
boste ohranili v lepem spominu.

Vsi njegovi

Zapel je zvon,
tebi v slovo …
poln bolečin,
ostaja spomin,
ostaja praznina, 
molk in tišina …

ZAHVALA
Z bolečino v srcu sporočamo, da smo 

4. 1. 2019 za vedno izgubili moža, očeta, brata, dedija in strica

DARKA LAVRIČA
(rojen 8. 8. 1954) 

iz Gabrja pri Stični 10

Zahvaljujemo se gasilcem PGD Stična, članom ZŠAM Ivančna 
Gorica, onkološkemu inštitutu, zdravnici dr. Katarini Žirovnik 
Kuster, župniku, pevcem, sošolcem, Marinki Koščak in Zden-
ki Skubic, vsem vaščanom, Heleni Slak Kutnar, sorodnikom in 
vsem, ki ste ga v velikem številu pospremili na njegovo zadnjo 
pot.

Žalujoči vsi njegovi

Glej tista daljna zvezda
iz misli mi ne gre,
ki je čez dan ne vidim,
a vendar vem, da je.

        Svetlana Makarovič

ZAHVALA
Ob boleči izgubi naše drage mame, babice in prababice

ANE JAKOPIČ
z Grintovca

(15. 2. 1935–22. 1. 2019)
se zahvaljujemo vsem, ki ste bili z nami v težkih trenutkih, za 
vsak stisk roke, tolažilne besede in objeme, darovane sveče in 
svete maše.
Lepa hvala osebju ZD Ivančna Gorica, ki ste ji nudili pomoč in s 
človeško toplino lajšali bolečine njej in domačim.
Hvala pogrebnemu zavodu Novak, gospodu župniku Sašu Kova-
ču, pevskemu zboru Zagradec, Janji Omejec, gospodu Matjažu 
Marinčku in vsem ostalim za lep poslovilni obred.
Kamor se ozremo, povsod vse prazno je, nikjer ni več ljubeče 
roke mamine.

Vsi njeni

ZAHVALA
ALEŠ VIDIC
iz Malega Črnela

Ob nepričakovani in nenadni izgubi se 
zahvaljujemo vsem, ki ste se na kakr-
šenkoli način poslovili od njega.
Hvala za podporo, izrečene besede 

in vse darovano. Hvala pogrebni službi, župnikoma, podjetju 
Akrapovič, vsem njegovim sodelavcem, prijateljem, sorodni-
kom.
Vsem res iskrena hvala. Neizmerno ga bomo pogrešali.

Petra, Lara in vsi njegovi

 ZAHVALA
V soboto, 12. 1. 2019, nas je zadela 
huda žalost. Ustavilo se je srce naši lju-
bljeni Poloni.

POLONA HROVAT
Ambrus 42
(1979–2019)

V teh težkih in nedoumljivih trenutkih nismo bili sami. Podpo-
ra, ki ste nam jo nudili, nam je pomagala premagati najhujše 
trenutke.
Hvala za izrečene besede in misli vseh, ki ste nam stisnili roke in 
bili z nami, ostale bodo vedno v naših srcih. Bili ste nam v veliko 
pomoč in oporo v tem težkem obdobju. Naše hvaležne misli naj 
dosežejo vse vas, ki ste jo še zadnjič obiskali v poslovilni vežici, 
ter jo množično pospremili na njeni zadnji poti.
Posebna srčna zahvala g. župniku Urošu Švarcu za čutno in gan-
ljivo pogrebno mašo. Hvala moškemu in mešanemu pevskemu 
zboru, ter skupini Amabile, ker ste božali in blažili našo žalost z 
lepimi pesmimi. Hvala vsem govorcem za ganljive besede slo-
vesa.
Verjamemo, da bodo spomini nanjo, njeno življenje in delo 
ostali živi in večni.

Tone in Vesna

Kje si ljubi oče,
kje je tvoj nasmejani obraz,
kje so tvoje pridne roke,
ki skrbele so za nas.

ZAHVALA

V 80. letu starosti je odšel v Očetovo hišo ljubi mož, oče, brat, 
dedek in pradedek

JOŽE FAJDIGA
7. 10. 1939–8. 1. 2019

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in g. 
župniku, da so nam pomagali izpolniti njegovo zadnjo željo in 
skupaj z njim molili v preizkušnji zadnje ure. 
Mnogo let je potreboval zdravniško pomoč in oskrbo, zato is-
krena hvala vsem zdravstvenim delavcem in patronažni službi. 
Veliko vas je bilo, ki ste nam pomagali že v času njegove bole-
zni in ob slovesu, darovali za svete maše, dober namen in za 
podružnično cerkev sv. Andreja v Sobračah. Hvala tudi vsem, 
ki ste s pesmijo in lepo besedo obogatili pogrebni obred ter 
vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na njegovi za-
dnji poti.

Žalujoči vsi njegovi

Ne jokajte ob mojem grobu,
privoščite mi večni mir,
izčrpala sem svoje moči,
zaprla sem trudne oči.

ZAHVALA

ob smrti naše mame, stare mame in tašče

JOŽEFE ZRIMŠEK
(23. 2. 1932–14. 1. 2019)

iz Podbukovja 3, Krka

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, vašča-
nom in znancem za izraženo sožalje, darovano cvetje, sveče in 
svete maše.
Še posebej se zahvaljujemo Kulturnemu društvu in Pevskemu 
zboru Krka, Društvu upokojencev Ivančna Gorica in njihovemu 
predsedniku za ganljive poslovilne besede in vsem, ki ste jo po-
spremili na njeni zadnji poti.  

 Sin Iztok z družino 

Prazen dom je in dvorišče,
naše oko zaman te išče,
ni več tvojega smehljaja,
le delo tvojih rok ostaja. 

ZAHVALA

V 69. letu nas je prezgodaj zapustila draga mama in stara mama

SLAVKA GREGORČIČ 
(1. 3. 1950–28. 12. 2018)

 iz Valične vasi 17, Zagradec

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijate-
ljem, vaščanom Valične vasi in vaščanom Primče vasi in znan-
cem, ki ste v težkih trenutkih sočustvovali z nami. Zahvaljujemo 
se za izrečena sožalja, darovano cvetje, sveče, darove za svete 
maše in cerkev. Hvala vsem, ki ste jo kropili, molili zanjo in jo 
skupaj z nami pospremili na zadnji poti. Posebej pa bi se zahva-
lili sosedoma Andreju in Stanki Sadar, ki sta nam stala ob strani 
v najtežjih trenutkih. Hvala tudi vsem ostalim, ki jih nismo po-
sebej imenovali, a ste prav tako nesebično pomagali.
Zahvaljujemo se gospodu župniku Sašu Kovaču za obisk na 
domu, molitve, za lep pogrebni obred in ganljive besede ob 
slovesu. Hvala tudi gospodu Slavku Blatniku za poslovilni govor 
ob odprtem grobu. Zahvaljujemo se tudi mešanem pevskem 
zboru Zagradec, organistu Robertu Kohku, citrarki za ganljivo 
zaigrani pesmi in pogrebnemu zavodu Novak za organizacijo 
pogreba.
Še enkrat hvala vsem, ki ste jo v takem velikem številu pospre-
mili na zadnji poti, jo imeli radi in jo boste ohranili v lepem 
spominu.

Žalujoči hčerki Ana in Nataša z družinama

Ati … zbogom, adijo, nikoli več ...

ZAHVALA
Zadnji petek v januarju je po dolgotraj-
ni, težki bolezni v večnost zaspal prelju-
bi naš ati, ata in pradedek

JOŽEF ERJAVEC
1938–2019

po domače Kovačev Jože (st.) iz Podsmreke pri Višnji Gori

Čeprav slutiš, da prihaja čas slovesa, na to nisi nikoli pripravljen 
... Hvala Vam, dobri ljudje za tolažilne besede, misli, za vsak 
stisk roke ...
Hvala patronažni sestri Dragici Hribar za nego na domu in ose-
bju Zdravstvenega doma Ivančna Gorica.
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, kraja-
nom, prijateljem in znancem za vso podporo in pomoč, ki smo 
jo bili deležni v težkih trenutkih slovesa. Hvala za darovano cve-
tje, sveče in svete maše, za darove v kakršnikoli obliki. Hvala 
gospodu župniku Slavku Judežu za obiskovanje očeta na domu 
in lepo opravljeno pogrebno mašo. Hvala pevskemu zboru Vi-
šnja Gora (pod vodstvom prof. Milana Jevnikarja) in šentviškim 
Prijateljem za izbrano petje, g. Pavlu Grozniku za ganljiv govor 
ter pogrebni službi Perpar in vsem, ki ste našega atija poznali, 
spoštovali in imeli radi. Posebej hvala Društvu prijateljev konj 
Višnja Gora za prelepo spremstvo na atijevi zadnji poti ...        
Zdaj si skupaj z mami ... Gledamo vaju vsak dan znova in znova 
v jutranji zori in ko se zvečeri v večerni zarji ...
Žalujoči otroci in vsi tvoji najdražji

Kjerkoli in kadarkoli v preteklosti je človek pustil svoj odtis na 
zemlji … vedno boste našli zraven odtis kopita. 
John Moore           

Kar zdaj ste vi,
to bil sem jaz,
kar zdaj sem jaz,
to čaka vas.

ZAHVALA

V 80. letu nas je zapustil dragi mož, oče, dedek, pradedek in 
tast 

JANEZ MEDVED
po domače Kšetov Ivan, iz Bukovice 1a

Ob slovesu se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prija-
teljem, znancem in sodelavcem za izrečena sožalja, darovano 
cvetje, sveče in svete maše.
Posebna zahvala gospodu župniku Izidorju Grošlju, duhovnima 
pomočnikoma Miranu in Janezu. Zahvala tudi pogrebni službi 
Perpar, pevcem in trobentaču.
Hvala vsem, ki ste pokojnega v tako velikem številu pospremili 
na njegovo zadnjo pot.
Dragi ata, pogrešali te bomo in večno boš z nami.

Žalujoči, vsi njegovi
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Kdor ga reši,  
ta bo zapisan v zgodovino 

KVIZ, KI SKUŠA BITI MALCE NAGAJIV 

1. Kdo odloča  »o vsem živem« v 
naši občini?
    a) blaženi
    b) svétniki
    c) modreci

2. Ob današnji krizi v zdravstvu 
večkrat pomislimo na vzdih:  »O 
domovina, ti si kakor zdravje!« 
Kdo ga je dal na »svitlo«?
   a) Tone Pavček
   b) Ivan Cankar
   c) Josip Jurčič

3. Kje je »peto kolo« vendarle ko-
ristno?
    a v samokolnici
    b) v otroškem vozičku
    c) v avtomobilu

4. Poišči posodo, ki vsebuje največ 
glasovnih prvin iz besede »poli-
caj«!
     a) procka
     b) jerbas
     c) cajna

5. Kolikokrat gre na led žival z dol-
gimi uhlji? ………

6. V naši občini imamo več selišč z 
imenom Kal. Kateri Kal je zemljepi-
sno najtoplejši?
    a) Veliki Kal
    b) Lučarjev Kal
    c) Ambruški Kal

7. Koliko m² obsega kvadratni če-
velj? ……..  

8. Označi žito, ki ga žanjemo, ko 
nas že v roke zebe!
     a) ajda
     b) proso
     c) oves

9. Čigava kobila ima najbolj vra-
ščen rep?
     a) kovačeva
     b) Krpanova                                        
     c) travniška

Nagrajenci križanke 9/2018: Suzana Humljan (Muljava), Cilka Zorec (Ivančna Gorica), Frančiška Jere (Ivančna Go-
rica). Koledar za leto 2019 prejmete v sprejemni pisarni občine. Pravilni gesli tokratne križanke pošljite na uredni-
štvo do 15. aprila. Izžrebali bomo tri praktične nagrade.

10. Poišči najcenejši prevoz za naše ljube!
             a)                                               b )                                            c)                                                   
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O naši Sivki
RADIVOJ MIKLAVČIČ 

HUJSKI

Sivko, kravo našo,
redno gonimo na pašo.

Tamkaj pridno travo smuka
tu in tam goveje muka.

Sivka naša se je zredila,
nato dvojčka je rodila.

Ljubó ju gleda, oblizuje,
a vse drugo ji je tuje.

Pod trebuhom je huda bitka,
ko polni se telečja ritka.
Zdaj Sivki dajemo otave,

 ker nočemo presuhe krave.

A skrb nas tare zaradi tega;
kmalu zmanjkalo bo vsega.

Pomlad preljuba, poženi travo,
da bomo ohranili kravo. 

Stara »novica«

Amerikanski berači so 
motorizirani 
V združenih državah Severne Amerike živi 25 tisoč beračev in potepu-
hov, ki se naokoli vozijo z avtomobili in motocikli. Tako lahko obdelajo 
na dan več strank, ne da bi se pretirano utrudili.
DOMOLJUB, 7. oktobra 1936

Komentar:
Tiste čase je bilo pri nas na podeželju dosti ljudi, ki avtomobila v živo 
še niso videli. Zanje je bila novica neverjetna. Dandanes te taki »mo-
toriziranci« pri nas še okradejo in premikastijo, če ne gre drugače.  Kaj 
hočemo – eni imajo »človekove pravice«, pa pika.  

Iz zakladnice naših 
domačij

Naši predniki so bili v teh pre-
delih več tisočletij ustaljeni 
staroselci. Iz narave njihovega 
preživljanja (nabiralništvo, polje-
delstvo, živinoreja, gozdarstvo) 
sledì, da niso bili napadalci dru-
gih ljudstev, pač pa so bili stalno 
plenjeni in oropani z vseh strani 
in na vse načine; zato je pravi ču-
dež, da smo se ohranili do dana-
šnjih dni. Enega takih roparjev iz 
minulih časov je v lesu upodobil 
neznan ljudski rezbar. Sporočite, 
kdo bi po vašem mnenju lahko 
bil upodobljeni nepridiprav. Nje-
gova kapa je bila menda nekoč 
rdeča. Vsem sodelujočim v pri-
čujočem kotičku prijazen poz-
drav.

Leopold Sever

Doživetja Leopolda »Svetodeželskega«

Oče naš
Po sveti deželi sem potoval v organizaciji krščanskega občestva, zato sem bil ondi pogosto priča molitvam. Pri 
molilnem obredju sem po najboljših močeh sodeloval, če ne, pa vsaj spoštljivo poslušal.
Od vseh molitev mi je bil najbolj všeč Oče naš. Po eni strani zato, ker jo je apostolom  priporočil sam božji sin in 
zategadelj zajema bistvo krščanstva. Po drugi strani pa tudi zato, ker je kratka.                                                          
Iskreno priznavam, da so me že od mladega dolge molitve dolgočasile in uspavale. Med sopotniki so bili večinoma 
navdušeni molivci, zato so na mojo žalost več »očenašev« strnili v rožni venec in s tem »očenaševo« dopadljivost 
pri meni malce okrnili. Sicer pa -  tudi ljubi bog neskončnega ponavljanja enih in istih besed najbrž ne posluša rad. 
O izvoru molitve Oče naš sta poročala dva evangelista, Luka in Matej.
Zaradi božjega avtorstva Oče naš nekateri imenujejo tudi Gospodova molitev. Jezus jo je apostolom povedal v 
neki votlini na Oljski gori, zato so ondi v bizantinskih časih (4. stol.) zgradili baziliko Eleona, v kateri danes domu-
jejo redovnice karmeličanke. V kasnejših stoletjih so na stenah obnovljenega svetišča razobesili okrašene table z 
»očenašem« v jezikih vseh krščanskih ljudstev. Ogled teh tabel je tudi za ljubitelje jezikoslovja prava poslastica. 
Zanje bi potreboval več dni mirnega preučevanja.

Klasjevega Poldeta 
se tudi v najslabšem 
primeru ni bati
Ko si starejši, imaš vse manj vrstnikov za pomenek. Zato boste razumeli, 
zakaj sem spet obiskal Klasjevega Poldeta, s katerim sva si časovno jako 
blizu. Sedel je doma, strmel v nek papir in bil nataknjen. »Pokaži,« sem 
velel, a ni pustil. Kočno sem mu stvar izpulil iz rok – bila je njegova vojaška 
knjižica. Pokukal sem v odprto stran in takoj razumel zadržek. Ondi je stalo 
črno na belem, da je Klasjev Polde pri vojakih zánìč streljal. Zdaj mi je bilo 
jasno, zakaj ta človek tudi v Klasju strelja v prazno. Če pa že kaj zadene, je 
to kozel, grešni ali navadni.
Tole sporočilce ima kajpak svoj namen. Spoštovane bralce skuša pomiriti, 
da jim s Poldetove strani ne preti nikakršna nevarnost. Saj veste. Dan za 
dnem beremo o strelskih pohodih brezumnežev, ki se grdo končajo. Klas-

jev Polde je milina, da 
še mravlje ne bi pohodil. 
Toda vsakemu človeku se 
lahko zafrtavčka v glavi in 
je križ. Če bi se to – bog 
ne daj - primerilo Poldetu 
in bi v vas nameril flinto, 
bodite brez skrbi; tudi če 
bi sprožil, vas ne bi zadel. 
Če ne verjamete, preberi-
te priloženi faksimile. To-
liko v pomirjenje cenjenih 
bralcev Klasja.

Leopold Sever

Spremembe glede 
drugega tira
Če hočem zvedeti najnovejše, jo mahnem h Klasjeve-
mu Poldetu, ki je najbolj informiran. 
Bil je nataknjen, da je kar pihal. »Gre za drugi tir,« je jezno začel. »Vla-
da je ugotovila, da z novo progo proti Kopru še dolgo ne bo nič. Da bi 
rešila že odobren evropski in domači denar, je sredstva preusmerila na 
prav tako kritično progo Ljubljana – Novo mesto. Dela naj bi se začela 
že prav kmalu. Ker bo drugi tir močno posegel v prostor, še posebej 
na območju Višnje gore, kje se že sedaj drenjajo tri ceste, železniška 
proga in Višnjica, je občina Ivančna Gorica za svoje območje naročila 
drago maketo. Ta bo na ogled 1. aprila pred občino. Tedaj bo posebna 
komisija sprejemala morebitne pripombe in pritožbe.« Klasjev Polde 
se bo zagotovo pritožil. Občina je namreč za maketo odštela lepe de-
narce in to na račun že doslej skromnih Klasjevih honorarjev. »Prve-
ga aprila torej vsi pred občino – debata bo ostra«, je apeliral Polde.                                                                                                      
Opomba O dogajanju pred občino 1. aprila bomo poročali v naslednji 
številki.

Leopold Sever

Vlakovna kompozicija, ki je sestavina pregrešno drage makete.

Zdelo se mi je, da je med tujimi zapisi našemu »oče-
našu« jezikovno še najbolj podoben in zato razumljiv 
»očenaš« v slovaščini.

Pripadnik majhnega naroda je še posebej vesel, če v 
daljni deželi najde kaj domačega. To čustvo me je ob-
šlo, ko sem med dvesto tablami opazil tudi po sloven-
sko napisano Gospodovo molitev.
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232. rekord:  
Pirha, da jima ni para
Znanost je dognala, da so doslej 
največja jajca legli dinozavri. Ven-
dar je to dognanje veljalo le do 
spomladi leta 2018. Tedaj je na-
mreč Turistično društvo Ivančna 
Gorica na znamenitem Ivankinem 
sejmu 24. marca predstavilo jajci, 
ki sta presegli celo dinozavrska. 
Večji primerek je po dolžini imel            
3, 5 m obsega, po širini  pa 2,6 
m; drugi primerek pa kakih 45 % 
manj. Sicer pa o vsem ni treba kaj 

dosti več govoričiti, saj že fotogra-
fija sama pove, da gre za dosežek 
rekordne veljave. O teži nimamo 
natančnih podatkov, vemo le to, 
da so velikana stežka nesli štirje 
možje na nosilih, manjšega pirha 
pa je bilo za celo kulco. Listino o 
edinstvenem Klasjevem rekor-
du si bo dalo v vitrino Turistično 
društvo Ivančna Gorica. Za pod-
vig jim prihajajo čestitke iz vseh 
medijev. Hura, čestitamo tudi mi!                                                           

Prizadevni delavci TD Ivančna 
Gorica so obljubili, da bodo jajci 
dali valít. Kar se bo izleglo, bodo 
pokazali na letošnjem Ivankinem 
sejmu.
Zato velja parola: Letos sredi 
aprila vsi na velikonočni sejem v 
Ivančno Gorico – bo káj videti in 
káj kupiti!«
                                                                                                                                                      

Leopold Sever

Kako je Johan koline užival
Cvirnov Johan je v Ljubljani vozil 
tramvaj, dokler tega niso ukinili. Ker 
je imel nekaj beneficije, je še dokaj 
mlad stopil v pokoj in prišel nazaj v 
rodno vas. Ker se je v mestu odvadil 
»delati« mu je bilo strašansko dolg-
čas. Žena si je našla klepetavke in 
tabrh, Johan pa nič. Končno je tudi 
on odkril primerno nišo. Tiste čase 
so v vasi še veliko klali – najmanj 
dvakrat na teden je kje zacvilil pra-
šič. Johan pa v svoje velike škornje 

in lop, lop, lop na prizorišče. Ondi 
so sledila šilca žganja, pražena jetr-
ca in še kaj  - na domač praznik je 
bilo po hišah vsega dosti. Nekateri 
so Johana radi videli poleg, drugi 
pa manj. Med slednjimi je bil tudi 
Grmov Igo, pa je nekaj ukrenil. 
Na magnetofon je posnel prašičje 
cviljenje in ga po zvočniku skrito 
predvajal. Johan s konca vasi pa v 
škornje in lop, lop po vasi, stikajoč 
po dvoriščih. Igo in še nekaj prijate-

ljev skritih za plankami pa v pritajen 
smeh, ko se je Johan godrnjaje vra-
čal s praznih kolin. Ker se je lažno 
klanje večkrat ponovilo, je posumil 
in odsihmal hodil »kolinarit« le, če 
so ga povabili v hišo. Ker je to bilo 
poredko, se je lotil nekaj trajnejše-
ga – naučil  se je plesti košare.  Po 
tistem so vabila kar deževala, ker je 
gospodinjam vsakič poklonil cajno.                                                                             

Leopold Sever

Etnološka inventura
Naslov pričujočega prispevka ima manjšo grdino – sestavljata ga dve 
mastni tujki, zato povejmo še po naše, pa nam bo nekaj greha pri priči 
odpuščenega: Preglednica narodopisnega kotička – kajne, da se lepše 
sliši. Pri pregledu enoletnega dela se mi vsako leto še posebej pokaže, 
kako leta hitijo. Zdi se, kot bi včeraj delal predlansko »inventuro«. Kljub 
vsemu še vedno velja reklo: »Polde piše, čas pa briše«. Da ne bi šlo čisto 
vse v »maloro«, naredimo kratek pregled.
Ob pomanjšani podobi je odebeljeno zapisano najboljše poimenovanje 
starine, sledijo imena, ki bolj ali manj ustrezajo »kak prav se reče«, v 
poševnem tisku pa so povsem neustrezna poimenovanja. Preglednica 
je plod pridnega sodelovanja bralk in bralcev Klasja, hvala jim.

Rekordni jajci na sejmišču po končani prireditvi. Za njima stojijo njihovi snovalci: Štefan, Anica, Ljuba in Andrej.

1. Januar, februar 2018. Prepoznave 
in mnenja: past za polhe; samostrel, 
samojstrn, škatla, past, obešenka 
polhovka, past vzmetarica; mišolov-
ka, odganjalec ptičev, cedilo … 

2. Marec 2018. Prepoznave in mne-
nja: betonsko kmečko gnojišče (oz. 
njegovo podiranje); gnojišče, dvor, 
dgor, gumno; kopalni bazen, gra-
dnja vaške poti, gradnja ceste brat-
stva in enotnosti, podiranje plota ...

3. April 2018. Prepoznave in mne-
nja: stojalo za umivalnik; stojalo 
za umivanje, nosilec umivalnika in 
brisače, ogrodje za lavor; naprava 
za piknik; poljsko stranišče, zasilno 
stranišče, nosilec za kuhinjsko po-
sodo ...

4. Maj 2018) Prepoznave in mnenja: 
ključavnica s kljuko;  ključavnica, 
ključavnica na tošel, ključavnica za 
notranja vrata, kovaška kljuk, zapi-
ralo, zaporca, zapah, rigel ...

5. Junij 2018. Prepoznave in mne-
nja: rezljana podbojna preklada, 
rezljan podbojni prečnik; podboj, 
banger,  sklepnik,  stropnik, durnik, 
dvernik,  škarnik, tram ...

6. Julij, avgust 2018. Prepoznave in 
mnenja: litoželezni lonci; železni 
lonci, svinjski piskri, kmečki piskri, 
lonci in lončki, kuhinjska posoda, 
vaze ...

7.  September 2018. Prepoznave in 
mnenja: zobje za brano; žeblji rilčki, 
kovaški žeblji, žeblji rahljači,  ra-
hljačniki,  branarji, branači, zobniki; 
podkovski žeblji, klamfce … 

8. November 2018. Prepoznave in 
mnenja: oblič rogač; oblič rogljač, 
regljač, ročni oblič, dvoročni oblič; 
štosnik, utornik, rezivnik …

9. December 2018. Prepoznave in 
mnenja: kmečka lončena peč; kru-
šna peč, hišna peč, peč zapečkarica, 
slovenska peč, peč na drva, starin-
ska peč …


